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پـایـان 
چالش های 
آژانس با ایران؟

 سفر »رافائل گروسی« به ایران  بعد از پیروزی ترامپ
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 ایـران و آمریکـا 
در مسیر تنش زدایی؟!

ایلان ماسک با سفیر ایران در سازمان ملل متحد دیدار کرد.
نیویورک تایمز در خبر اختصاصی به قلم فرناز فصیحی خبرنگار ایرانی 
- امریکایی خود نوشت: ایلان ماسک مشاور دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
منتخب آمریکا روز دوشــنبه با ســفیر ایران در ســازمان ملل متحد در 
نیویــورک دیــدار کــرد. این روزنامه به نقل از دو مقام ایرانی گزارش داد 
دیدار در مورد چگونگی تنش زدایی و کاهش تنش بین ایران و آمریکا 

بود.هنوز هیچ منبعی در دولت ایران به این خبر واکنش نشــان نداده 
اســت. این نخســتین دیدار و تماس میان دولت ایران و دولت ترامپ به 
شــمار می آید. دو مقام ایرانی به نیویورک تایمز گفتند دیدار ماســک و 
امیرســعید ایروانی ســفیر ایران در مکانی محرمانه برگزار شد و بیش از 
یک ساعت طول کشید. این دو منبع ایرانی به شرط عدم افشای مشخصات 

شان این خبر را به خبرنگار نیویورک تایمز داده اند. 

دیدار محرمانه 2 ساعته مشاور ترامپ با سفیر ایران در سازمان ملل به درخواست ایلان ماسک؛  

حشمت الله فلاحت پیشه
نماینده پیشین مجلس

  ترامپ به دنبال 
کانال دیپلماتیک با ایران

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

پیام الیاس کردی
 کارشناس بازار سرمایه 

 متغیر اصلی بورس 
طی هفته جاری

جولان ترکیه و امریکا در بازار جهانی پسته

ورود »پسته آلوده« 
ایرانی به اروپا؛ ممنوع!

در گفتگو با یک کارشناس بازار مسکن 
مطرح شد

بازار مسکن از کنترل
 خارج شد

 رئیس سازمان بورس: 

عرضه های اولیه مهمی 
در راه هستند  

 ناترازی ها تا چه زمانی ادامه دارد؟

ابهام در سرنوشت 
درآمدهای نفت و گاز

کریدور شمال-جنوب منزوی می شود؟

 ترانزیت ایران زیرتیغ 
بندرفاو

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در گفتگو با »نقش اقتصاد« تشریح کرد

ممنوعیت فروش طلای دست دوم؛ 
به نفع مشتری یا فروشنده؟

مقدمه چینی برای افزایش قیمت بنزین

»نقش اقتصاد « مصوبه آزادسازی واردات بنزین سوپررا واکاوی کرد

 نادر بذرافشان رئیس اتحادیه فروشندگان 
و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه تهران 

در گفتگو با »نقش اقتصاد«، درمورد 
مصوبه ممنوعیت فروش طلای دست دوم 

گفت: با توجه به این که در سال های 
گذشته، مردم تمایل به خرید طلای دست 

دوم داشتند این موضوع باعث شد تا 
تولیدکنندگان طلا با آسیب هایی روبرو 

شوند. به همین دلیل...
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گــروه اقتصادی: بعد از اخباری که درخصوص 
صــادرات پســته توســط صادرکننــدگان 
غیرتخصصــی و ضربــه ای که ایــن گروه به 
صادرکننــدگان تخصصی پســته وارد کرده 
بودند، منتشر شد؛ صحبت از تغییر ارزش پایه 
گمرکی پســته نیز توسط این گروه که عمدتاً 
خودروسازان و واردکنندگان خودرو هستند 

نیز به مباحث قبلی اضافه شد...
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منصور غیبی
 کارشناس بازار مسکن

وم آسیب شناسی  لز
 اقتصاد مسکن

رقص مـرگ در 
میخانه های خانگی!
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در گفتگو با کارشناسان مسیر پیچیده تأمین 
محصول آهن اسفنجی بررسی شد

بورس کالا یا ماشین تولید تورم؟!
افزایش رقابت در بورس کالا، به ویژه میان تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان، مسیری پیچیده برای تأمین و خرید 
محصول آهن اسفنجی ایجاد کرده است. از یک طرف 
تقاضا برای خرید این کالا در بورس افزایش یافته و از 
ســوی دیگر، عرضه با کاهش مواجه شــده است. این 
فرآیند باعث ایجاد رقابتی فشــرده میان خریداران و 
فشــارهای قیمتی در بازار شــده که آثار آن به طور 
مستقیم بر روند تولید و قیمت محصولات فولادی قابل 

مشاهده است.
محصول آهن اســفنجی در بورس کالا به عنوان یکی از 
ارکان مهم صنعت فولاد، در ماه های اخیر شاهد تغییرات 
قابل توجهی بوده است. در حالی که تقاضای فزاینده برای 
این محصول به دلیل نیاز بیشــتر به تولید فولاد افزایش 
یافتــه، عرضه این محصول با چالش هایی مواجه شــده 
است. کاهش عرضه ناشی از نگرانی برای ناترازی انرژی 
از ســوی تولیدکنندگان اصلی، منجر به بروز مشکلاتی 
در تأمین نیاز بازار شــده و به تبع آن، قیمت ها به شــدت 

رشد کرده است.
در همین حال، افزایش رقابت در بورس کالا، به ویژه میان 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، مسیری پیچیده برای 
تأمین و خرید محصول آهن اسفنجی ایجاد کرده است. 
از یک طرف تقاضا برای خرید این کالا در بورس افزایش 
یافته و از سوی دیگر، عرضه با کاهش مواجه شده است. 
این فرآیند باعث ایجاد رقابتی فشرده میان خریداران و 
فشارهای قیمتی در بازار شده که آثار آن به طور مستقیم 
بر روند تولید و قیمت محصولات فولادی قابل مشاهده 
اســت.این وضعیــت چالش هــای قابــل توجهی برای 
تولیدکننــدگان، به ویژه واحدهای فولادی که به تأمین 
آهن اســفنجی از بورس کالا وابســته هستند، به همراه 
داشته است. در این گزارش به بررسی دقیق تر این روندها، 
علــل کاهش عرضه، تأثیر افزایش قیمت ها و رقابت های 
موجود در بورس خواهیم پرداخت و نظر کارشناســان 
صنعت فولاد و نمایندگان مجلس را درباره این موضوع 
بررســی می کنیم.در این راســتا، رضــا تقی پور، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس در گفتگو با ایسنا بیان 
کرد: نخستین و اساسی ترین ایراد این ساختار، انحصاری 
بودن آن است. در واقع، نبود رقیب در این حوزه فضایی 
به وجود آورده که امکان نظارت و ایجاد رقابت ســالم از 
بین رفته اســت. جالب اینجاســت که در بســیاری از 
حوزه های دیگر همیشه تأکید داریم که رقابت باید وجود 
داشته باشد و بازارها باید به شکل آزاد و عادلانه کار کنند. 
اما چرا همین اصل در مورد بورس کالا رعایت نمی شود؟
وی افزود: مشــکلات موجود در این بازار باعث شــده تا 
عرضه به راحتی دســتکاری شود و فرصت های بسیاری 
برای سوءاســتفاده و مهندسی عرضه فراهم شود. اینجا 
صحبت از تعارض منافع اســت که هیچ گونه تعارفی در 
این موضوع نداریم. وقتی پای ســودهای کلان در میان 
باشد، تعارض منافع به راحتی پدید می آید و این امر به 
ضرر مردم عادی تمام می شــود. نیازی هم نیســت که 

مســتقیماً از افــراد خاص یا گروه هــا نام ببریم؛ اما همه 
می دانند که برخی افراد و جریان ها چگونه از این شرایط 

استفاده می کنند و به ملت اجحاف می کنند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: ما باید 
بــه ایــن نکته توجه کنیم که ملاک اصلی، قیمت نهایی 
محصول اســت که به دســت مصرف کننده می رسد. هر 
فراینــدی که موجب افزایش قیمت ها شــود، به ویژه در 
شرایط اقتصادی فعلی، غیرقابل قبول و محکوم است. به 
همیــن دلیــل، نیاز به بازنگری جدی در مدل حکمرانی 
بــورس کالا وجــود دارد. رقابت باید به این بازار بازگردد. 
حضور یکی، دو یا حتی چند رقیب در این عرصه ضروری 
اســت تا اگر جایی تخلف یا دســتکاری رخ داد، سایرین 
بتوانند از طریق یک رقابت منطقی و سالم، این مشکلات 

را برطرف کنند و تعادل به بازار بازگردد.
تقی پور خاطرنشان کرد: هدف اصلی ما باید جلوگیری از 
هرگونه اقداماتی باشد که منجر به گرانی بیشتر و فشار 
اقتصادی روی مردم می شود. اصلاح ساختار بورس کالا 
و ورود رقبا، می تواند جلوی سوءاستفاده های احتمالی را 
بگیرد و قیمت گذاری منصفانه و رقابتی را تضمین کند. 
این مســیری اســت که باید در آن حرکت کنیم تا منافع 
عمومی حفظ شــود و شــرایط اقتصادی برای همه بهتر 

شود.
از طرفی، حســین صمصامی، عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس نیز می گوید: تولیدکنندگانی که محصولات مورد 
نیاز خود را از بورس تهیه می کنند، اذعان دارند که رقابت 
میان خریداران در بورس کالا باعث شده قیمت ها به طور 

متوسط حدود ۴۰ درصد افزایش یابد.
وی افزود: در نتیجه این رقابت، قیمت برخی از مواد اولیه 
به حــدی بالا می رود کــه از هزینه واردات آن ها از خارج 
کشور بیشتر می شود. به عبارتی، تولیدکننده ای که قصد 
دارد از مواد اولیه داخلی استفاده کند، در برخی موارد با 
قیمتی بیشــتر از نرخ بین المللی مواجه می شود که این 
مســئله، مزیت رقابتی استفاده از مواد اولیه داخلی را به 

کلی از بین می برد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: این وضعیت 
در بورس کالا به یک چرخه معیوب تبدیل شده؛ در واقع 
به جای اینکه بورس کالا محلی برای عرضه منصفانه مواد 
اولیه باشد و از نظر اقتصادی به تولید داخلی کمک کند، 
عملًا به عاملی برای افزایش قیمت ها و تورم تبدیل شده 
است.به گفته صمصامی، افزایش قیمت ها در بورس کالا 
بــه تولیدکنندگان فشــار وارد کــرده و باعث بالا رفتن 
هزینه های تولید شــده که در نهایت به افزایش قیمت 
محصولات در بازار و گرانی بیشتر برای مصرف کنندگان 
منجر می شود.این نماینده مجلس با بیان اینکه در چنین 
شرایطی، این نوع عملکرد بورس نه تنها کمکی به اقتصاد 
نمی کند بلکه به تورم و گرانی بیشتر دامن می زند، خاطر 
نشــان کرد: بنابراین نیاز اســت که اصلاحات اساسی در 
شــیوه عرضه و نحوه قیمت گذاری در بورس کالا انجام 

شود و نظارت های قوی تری بر این حوزه اعمال شود.
نقش نامشخص دولت در قیمت گذاری محصولات  ��

فولادی
همچنین رضا صالحی، کارشــناس صنعت فولاد اظهار 
کرد: قیمت ها در چرخه فولاد تحت تأثیر عوامل مختلف 

در صنایــع و محصولات متفاوت، دو رویکرد اصلی دارد؛ 
عده ای از فعالان این حوزه معتقدند ورود دولت و تعیین 
قیمت های دســتوری ضربه بزرگی به صنعت فولاد وارد 
کرده و از ســوی دیگر، برخی بر این باورند عدم نظارت 

کافی دولت موجب نوسانات قیمت شده است.
به گفته وی، بررسی کارشناسی نشان می دهد که نظارت 
کلی دولت بر بازار کافی است؛ اما ورود مستقیم و تعیین 
قیمت به صورت دستوری می تواند چالش برانگیز باشد.

صالحی ادامه داد: در واقع از یک طرف، انتظار داریم دولت 
در برابر افزایش بی رویه قیمت ها دخالت کند و از طرف 
دیگر، انتظار می رود از بازار آزاد نیز حمایت شود. هر دو 
گروه از این دیدگاه ها تا حدی حق دارند، اما مشکل اصلی 
اینجاست که نقش دولت نامشخص بوده و دستگاه های 
نظارتی گاهی به خوبی عمل نمی کنند و باعث بروز رانت 
و ســودهای کلان برای برخــی تولیدکنندگان یا تجار 
می شــوند. ایــن مســئله تعــادل در تولیــد، نظارت و 

قیمت گذاری را برهم می زند.
وی اظهار کرد: یکی از ضعف های بزرگ صنعت فولاد و 
ســایر حوزه های کشور، نبود مدیریت جامع و یکپارچه 
اســت؛ چرا که برنامه های جامع و بلندمدتی که بتوانند 
منافع کل کشور را در نظر بگیرند، وجود ندارد. از طرفی، 
نمی توان به طور قطع گفت مهندسی عرضه وجود ندارد؛ 
بلکه با توجه به شــواهد قطعاً مهندســی نادرست عرضه 
وجــود دارد. همچنیــن هیچ برنامه ریــزی کلانی برای 

مدیریت بلندمدت این حوزه وجود ندارد.
گرانی فولاد؛ صمت و بورس در یک کفه ترازو/ چرت  ��

پاییزی ناظران
بر همین اساس، عرفان اتابکی، کارشناس صنعت فولاد 
گفت: امروزه مهندسی عرضه به وسیله چند تولیدکننده 
اصلی انجام می شــود که ایــن موضوع منجر به افزایش 
قیمت ها شده است. از طرفی، اگر به روند قیمت ها نسبت 
به سال گذشته و حتی ماه گذشته نگاه کنیم، می بینیم 
که ســطح عرضه ها به طور چشــم گیری پایین آمده که 

عرضه های بهین یاب نیز در این زمینه نقش دارند.
وی ادامه داد: از طرفی، کارخانه ها برای تأمین نیاز خود 
در بورس کالا با محدودیت هایی مواجه هستند. برای 
مثال، اگر کارخانه ای یک هزار واحد آهن اسفنجی نیاز 
داشــته باشــد، فقط ۷۰ درصد این نیاز را می تواند از 
بورس کالا تأمین کند، که این موضوع برای واحدهای 
القایی کاملًا مشخص است. اما برخی واحدها حتی از 
این ۷۰ درصد هم نمی توانند اســتفاده کنند و مجبور 
می شــوند آهن اســفنجی را به صورت نقدی یا در بازار 
آزاد تهیه کنند.این کارشــناس به نقش قیمت شمش 
اشــاره کرد و گفت: قیمت آهن اســفنجی ضریبی از 
میانگین معاملات شــمش فولادی اســت. زمانی که 
میانگین قیمت شمش در یک یا دو ماه اخیر ۳۰ درصد 
افزایش یافته، طبیعتاً قیمت آهن اسفنجی نیز افزایش 
می یابــد. همچنین برخی از تولیدکنندگان بزرگ در 
این رقابت قیمتی نقش دارند و سقف های معامله نیز 

تأثیرگذار است.
به گفته اتابکی، نهادهای نظارتی به ویژه وزارت صنعت 
و معدن، باید کنترل دقیق تری روی معاملات و عرضه های 

محصولات فولادی در بورس کالا داشته باشند.

در گفتگو با نرسی قربان کارشناش انرژی مطرح شد 
قطع برق مسکنی موقتی است

امیرعباس آذرم وند
روزنامه نگار

 بحران ناترازی انرژی در ایران روز به روز ابعادش گســترده تر می شــود. در 
دولت ابراهیم رییسی گفته می شد که دولت برای جلوگیری از خاموشی های 
پی در پی به سوزاندن مازوت دست زد زیرا مشکل اصلی نیروگاههای تولید 
برق در کشــور نه ناتوانی در تولید برق بیشــتر که نرســیدن گاز کافی به آنها 
بوده اســت. ایران دومین منابع گازی شناســایی شده زمین را در خود دارد 
ولی به دلیل اینکه در ســالهای گذشــته ســرمایه گذاری کافی در  این حوزه 

انجام نشده، حالا امکان استخراج کافی و بر اساس تقاضا وجود ندارد.
مازوت یا نفت کوره یکی از سوخت های مورد استفاده ای است که به دلیل 
حجم بالای تولید ذرات معلق از نظر قانونی نباید در نزدیک شــهرها مورد 
اســتفاده قرار می گیرد. این ســوخت هم اکنون بیشتر در کشتی های باری 
مورد اســتفاده قرار می گیرد. گرچه از نظر قانونی اســتفاده از آن در ایران 
ممنوع است اما به نظر می رسد از سال ۱۴۰۰ به این سو دولتها این صراحت 

قانون را نادیده گرفته اند.
در این رابطه ســراغ نرســی قربان، کارشــناس اقتصاد انرژی رفتیم تا چند و 
چون این ماجرا را جویا شــویم. مشــروح این گفتگو را می توانید در ادامه 

بخوانید.
شــنیده می شود که یکی از دلایل قطعی برق به بهانه نسوزاندن مازوت  ��

ناشی از خالی شدن ذخایر مازوت و گازوییل است. شما چه فکر می کنید؟
من از میزان ذخایر کشور و نیاز فعلی نیروگاهها به گازوییل یا مازوت اطلاع 
دقیق ندارم ولی این صحبتها هم شــنیده می شــود. در عین حال چیزی که 
می دانم این اســت که مازوت ســوزی اقدامی کاملا اشتباه و به زیان سلامت 

عمومی بوده است. حتی از نظر قانونی هم این اقدام توجیه نداشته است.
به همین جهت اقدام به قطع سوزاندن مازوت را جلوگیری از استمرار اقدامی 
خسارت بار باید دانست. باید جلوی آن گرفته می شد و خوشبختانه گرفته 
شد. اینکه واقعا با نیت جلوگیری از سوزاندن مازوت بوده یا اینکه دیگر ذخایر 
مازوت هم باقی نمانده، موضوعی است که لااقل نمی توانیم خیلی دقیق در 

مورد آن صحبت کنیم.
مشکل فعلی محصول ناکارآمدی های چند دهه اخیر نیست؟ ��

بدون تردید محصول انباشــت ســالها ناکارآمدی و بی توجهی به ضرورت 
ســرمایه گذاری و ارتقای تکنولوژی اســت. این را من هم  بارها گفته ام که 
مشکلات امروز از گذشته به تدریج انباشت شده و ما امروز با انواع ابربحرانها 
مواجه شده ایم.مثلا به این بنگریم که کشور ما دو و نیم برابر ایالات متحده 
امریکا ذخایر گازی شناخته شده دارد ولی میزان برداشت ما از منابع گازی 
کشور به اندازه یک چهارم امریکا هم نیست. به همین دلیل می توان صراحتا 
گفت که کشور این امکان را دارد که تولید گاز طبیعی خود را دو برابر کند. 
حتــی در زمینــه نفــت هم ما این امکان را داریم به طور بالقوه که تا هشــت 

میلیون بشکه در روز تولید نفت  نفت کنیم.
چنین تحولاتی تنها بر روی کاغذ ممکن نیستند؟ ��

اگر وضعیت دگرگون نشــود طبیعی اســت که نمی توان به این مهم دســت 
یافت. این در تقدیر کشــور ما نوشــته نشــده که نباید از منابع و ظرفیتهای 
کشور استفاده کنیم. این کار راه دارد و تنها راهش این است که باید با جهان 
بسازیم تا بتوانیم تکنولوژی روزآمد را وارد کشور کنیم و بتوانیم شرکتهای 
بزرگ و چند ملیتی جهان امروز را وارد کشور کنیم تا بتوانیم هر چه زودتر 

از منابع موجود استفاده کنیم.
پس راه دارد و راه آن رفع تحریمها اســت و جذب ســرمایه گذاری خارجی و 

وارد کردن فناوری های روز در حوزه انرژی.
اگر اشتباه نکنم پس از برجام توتال به ایران آمد ولی با اعمال تحریم های  ��

دوباره ســریعا کشور را ترک کرد. زمینه برای ورود دیگر شرکتهای مطرح 
وجود دارد؟

در واقع راه دیگری برای پیشرفت کشور و افزایش تولید انرژی ها وجود دارد. 
راهی نیست جز اینکه شرکتهای اصلی و مطرح به کشور بیایند. تحریم مانعی 
واقعی در این مسیر است و رفع آن حذف یک مانع جدی است. همانطوری 
که گفتید توتال آمد ولی سریع رفت. در دو دهه و نیم گذشته که من پیگیر 
این مباحث هستم، خیلی از شرکتهای بزرگ بودند ولی به تدریج رفتند. آن 
زمان از بی پی تا بریتیش گاز و انی در ایران فعالیت می کردند و با دشوارتر 

شدن شرایط از کشور خارج شدند.
جالب این اســت که در همان ســالهای ۹۴ و ۹۵ بحث این بود که برخی از 
شــرکتهای آمریکایی تمایل داشــتند که وارد ایران شوند ولی گفته شد که 
آنها حق ورود به ایران را ندارند. اروپایی ها هم نگران از نتایج وقت انتخابات 
امریکا بودند و منتظر بودند ببینند دونالد ترامپ سرکار خواهد آمد یا کلینتون. 

با روی کار آمدن ترامپ مشخص بود که برجام دچار مشکل خواهد شد.
اینکه ناترازی های امسال را بتوان با »خاموشی منظم« مدیریت کرد یک  ��

بحث و اینکه اگر افزایش چشمگیری در ظرفیت تولید برق و گاز در کشور 
رخ ندهد، این خاموشــی ها کاهــش نخواهند یافت هم بحثی دیگر. فکر 
می کنید کشور با این اقدامات می تواند این نقیصه را به نحوی جبران کند 

که نیاز جامعه به انرژی مرتفع شود؟
من روی نیاز جامعه و صنعت و تامین نیاز هر دوی آنها تاکید دارم. تردیدی 
نیســت که تامین کافی انرژی مصرفی یک ضرورت خدشــه ناپذیر است. به 
قول شما اگر بنا باشد ما با خاموشی منظم بخواهیم به ناترازی پاسخ دهیم، 
در ادامه به جایی می رســیم که ســاعات زیادی در خاموشــی قرار خواهیم 

گرفت.
در واقع با خاموشــی  منظم به توســعه نخواهیم رســید. تنها راه پیشرفت و 
توســعه افزایش تولید اســت. باید همانطوری که در سوالات قبلی هم گفتم 
زمینه ای فراهم کرد که از ذخایر کشــور به نحوی بهینه اســتفاده شود. مثلا 
نفت و گاز کشورمان اگر تا سه دهه آینده مورد استفاده قرار نگیرند، با توجه 
به تغییراتی که در عرصه صنایع انرژی شــکل گرفته، بلا ارزش می شــوند. 
گازی که امروز اگر استخراج شود می تواند نیازمان به برق را تامین کند در 
آینده نزدیک حتی به کار صادرات هم نخواهد آمد. درنتیجه من مخالفتی 
با اینکه از انرژی اســتفاده بهینه شــود، ندارم ولی ضرورت دارد که تولید را 

افزایش کنیم.
گفته می شــود منابع نفتی کشــورمان در حال حاضر معادل ۱۵۰ میلیارد 
بشکه نفت است که اگر پیش از تغییر انرژی و سبز شدن آن فروخته نشود، 
دیگر به کار کشــور نمی آید. ضروری اســت این منابع را بفروشــیم و مصرف 
کنیم و از منابع آن برای توسعه زیرساختها و پیشرفت استفاده کنیم. کاری 

که امروز امارات متحده عربی و عربستان سعودی هم انجام می دهند.
در رابطه با تولید برق، نیاز کشور چیست؟ ��

باید نیروگاههای کشورمان را به نحوی از حالت دوگانه سوز به سمتی ببریم 
که فقط از گاز طبیعی اســتفاده کنند. این روشــی است که هم تولید برق را 
افزایش می دهد و هم آلایندگی ناچیزی دارد. در این مســیر ناچار هســتیم 
کــه تولیــد گاز را تا دوبرابر میزان فعلی افزایش دهیم تا تمام نیاز نیروگاهی 

برای تولید برق و همزمان نیاز صنایع به گاز را رفع کنیم.
با این وصف اقدام فعلی را درست می دانید؟ ��

درست هست چون در کوتاه مدت و به شکل فوری چاره دیگری نیست اما 
این مســکن موقتی اســت که درد را کاهش می دهد ولی مشــکل اصلی که 
ناترازی است را تغییر نخواهد داد. پس راهکار درست همچنان افزایش تولید 

است.
فکر می کنید راهکارهای قیمتی، یعنی گران سازی می تواند به کاهش  ��

مصرف منجر شود؟
شــاید یک مقداری با این اقدام مصرف کنترل شــود ولی به شــدت بر میزان 
نارضایتی خواهد افزود. ضمن اینکه درست نیست که نرخ برق ناگهان ۱۰ 
برابر شــود. چون در این صورت مصرف کاســته می شود ولی مشکلی که به 
وجود می آورد این است که فرودستان دیگر لامپ خانه خود را هم نمی توانند 

روشن کنند.



 ترانزیت ایران زیرتیغ بندرفاو
کریدور شمال-جنوب منزوی می شود؟

 فرشته رضایی
روزنامه نگار

گروه بین الملل: پروژه بندر بزرگ فاو در عراق که شــرکت کره ای دوو 
پیمانکار اجرای آن شده در فاز اول شامل پنج قرارداد ساخت ۵ سکو 
بــه عمــق ۱۹ متر، حفاری کانال آبــی داخل بندر، حفاری کانال آبی 
خارج بندر، حفاری کانال اتصال بندر فاو به بندر خور الزبیر و ساخت 

بزرگراهی بین بندر فاو و بندر ام قصر است.
عراق دارای چند بندر کوچک مشــرف به رودخانه های دجله و فرات 
است و این کشور در تلاش است تا با توسعه بندر بزرگ فاو و افزایش 
اســکله ها در بنــادر فعلی، ظرفیت بنادر خــود را افزایش دهد. گفته 
می شود بندر بزرگ فاو، نقطه شروع پروژه جاده توسعه که بصره را از 
طریق ترکیه به اروپا متصل می کند. حال بســیاری از صاحب نظران 
ایران با طرح این سؤال که آیا با افتتاح این پروژه بزرگ کریدور جنوب 
به شمال ایران دور زده می شود یا خیر؟ ابراز نگرانی می کنند. پروژه 
مســیر توســعه عراق و بندر فاو مکمل همدیگر هستند و با مشارکت 
مالی کشورهای قطر، امارات عربی متحده و البته عراق و ترکیه انجام 
می شود و از سوی برخی تحلیلگران به عنوان جایگزین کریدور جنوب 

به شمال ایران مطرح می شود.
در همین زمینه خبرگزاری آناتولی ترکیه نوشته بود: »مسیر توسعه« 
با بودجه ۱۷ میلیارد دلاری به دنبال تبدیل کردن عراق به عنوان یک 
نقطــه کانونــی حمل و نقل منطقه ای از طریق اتصال مناطق جنوبی 
عراق به مرز ترکیه در شمال است و به عنوان محرک اصلی شکوفایی 

اقتصادی در عراق در نظر گرفته می شود.
عــراق به زودی در حوزه لجســتیکی دیگر نیازی به ما نخواهد  ��

داشت
در ایــن رابطــه مســعود پل مه، دبیرکل انجمن کشــتیرانی ایران به 
اقتصادآنلاین، گفت: موضوع بندر فاو عراق که از سال ۲۰۱۰ کلنگش 
زده شــده و قرار بود ظرف ۶ ســال به بهره برداری برســد و الان تقریباً 
سال چهاردهم را هم پشت سر می گذارد، یک پروژه بسیار بلندپروازانه 
اســت که ظرفیت بســیار زیادی را پیش بینی کرده است. اینکه گفته 
می شود این بندر به اروپا متصل می شود، صرفاً این بندر توانایی ارتباط 
و اتصال به اروپا را ندارد، بلکه باید سایر زنجیره های لجستیکی تدارک 
دیده شود و جاده های ترانزیتی و ریلی فراهم شود و از طریق ارتباطی 
که با ترکیه برقرار می کنند این امکان برایشان فراهم شود که بتوانند 

به اروپا متصل شوند.
وی افزود: تا آن مقطع و مرحله زمان بسیار زیادی مانده و سرمایه گذاری 
خیلی زیادی را هم به خودش اختصاص می دهد. اما اینکه با بهره برداری 
این بندر ما دسترســی هایمان را به اروپا از دســت می دیم، خیر اینطور 
نیســت! اول اینکه الان ما ارتباط کالایی از مســیر ایران با اروپا توســط 
بنادرمان داریم و این ارتباط فقط از طریق دریا برقرار است و البته حجم 
قابل توجهی نیست. در واقع ما با تعداد کمی از بنادر اروپایی در ارتباط 
هستیم و از مسیر ایران هیچ کالایی به اروپا نمی رود و از اروپا به ایران 
نمی آید؛ بنابراین بندر فاو و مســیر عراق آلترناتیوی برای ما محســوب 

نمی شود. ضمن اینکه شاید ما بتوانیم از فرصت به وجود آمده از طریق 
این بندر استفاده های لازم را ببریم و در این چرخه سرمایه گذاری کنیم. 
اگــر در مقطعــی بودیــم که فرضاً از طریق کریدور شــمال-جنوب ما 
می توانســتیم ارتباطات لجســتیکی و تجاری با اروپا داشته باشیم، بله 
این متصور بود. اما جنگی که در حوزه بالکان بین روســیه و اوکراین 
وجود دارد مانع اصلی انتقال کالا به اروپاست. دوم تحریمی که نسبت 
به مراودات تجاری بین اروپا و روسیه وجود دارد و سوم عدم فعال شدن 
کریدور شــمال-جنوب است که اینها عوامل بازدارنده هستند و باعث 
می شوند ما نتوانیم ارتباط انتقال کالای ترانزیتی با اروپا داشته باشیم.

دبیرکل انجمن کشــتیرانی ایران اضافه کرد: بنادر ما خوشــبختانه از 
تمام امکانات لازم نظیر ســرمایه گذاری های زیرســاختی و بازیگران 
اصلی ایرانی که تبادلات تجاری و منطقه ای را رقم می زنند برخوردار 
هســتند. از طرفی حجم قابل توجهی از کالاهایی که به مقصد عراق 
است از طریق ایران حمل نمی شود. البته ما نسبت به صادرات و واردات 
عراق از ایران تا به امروز توانستیم سهم قابل توجهی بگیریم. ولی این 
یک واقعیتی است که کشور عراق دیر یا زود سرمایه گذاری در حوزه 
لجســتیکی و زیرساخت های بندری را تکمیل می کند و دیگر نیازی 
به ما نخواهد داشت. هرچند که در آن مقطع هم ما باید از مزیت های 
رقابتی برخوردار باشــیم که توجیه پذیر بودن انتقال کالای عراق از 
ایران از درجه اهمیت بالاتر برخوردار باشد تا اینکه بخواهد از طریق 
بندر فاو صادر شود. در نتیجه اگر ما یک مدیریت توام با تدبیر داشته 
باشیم و بتوانیم از مزیت های لازم و رقابتی برخوردار باشیم بندر فاو 
هیچگونــه خطــری را متوجــه ما نخواهد کرد، بلکــه ما می توانیم از 

فرصت های به وجود آمده کمال استفاده را کنیم.
ما فرصت های برابر با عراق نداریم ��

با این حال صاحب نظران بســیاری هســتند که با حالت مقایسه ای به 
این موضوع نگاه می کنند؛ اینکه بنادر جنوب به هر حال در سال های 
اخیر رشــدی نداشــته و مثلًا این سؤال را مطرح می کند که بندر امام 
اکنون کجای این معادله است؟ یا اینکه ساخت بندر خلیج فارس چه 
شــد و ما در این زمینه ها چقدر فرصت داشــتیم که اســتفاده کنیم و 
نکردیم؟مسعود پل مه در این خصوص هم بیان کرد: به اعتقاد من این 
قیاس مع الفارقی اســت. اولاً باید بپرســیم آیا ما توانمندی های برابر 
داشتیم که الان می خواهیم این فرصت ها را با هم مقایسه بکنیم؟ به 
طور قطع ما سرمایه گذاری خارجی در ایران یا نداریم یا اینکه در حد 
بســیار کم اســت که توجیه پذیری هم ندارد. مثل سرمایه گذاری که 
هندی ها در چابهار کردند. پس اگر یک سرمایه گذار خارجی به عراق 
می رود و در یکی از بنادرش ســرمایه گذاری می کند مفهومش این 
نیست که ما فرصت های برابر داشتیم و نتوانستیم استفاده بکنیم. در 
کنار این می بینیم عراق اساســاً چند تا بندر دارد؟ با چه امکانات و با 
چه وضعیتی که فرضاً بنادر ما الان آن ها را ندارد. بنادر اصلی عراق در 
گذشته و سنتی بندر بصره، ام القصر و ام القوین بوده است. بصره یک 
بندر بسیار کوچک است که باید با بندر باهنر ما در بندرعباس مقایسه 
شود. ام القصر یک بندر بسیار کوچک تری است که حتی بندر لنگه 

ما بزرگتر از آن است. ام القوین یک بندر بسیار کوچک محلی است و 
تنها بندر فاو اســت که بر اســاس اســتانداردهای بین المللی ساخته 

می شود و البته هنوز هم تکمیل نشده است.
وی افزود: ولی اگر ما بخواهیم سرمایه گذاری که در بندر شهید رجایی 
کردیم، را مقایسه کنیم، سرمایه گذاری ما بسیار پیشرفته تر، بیشتر و 
بر اســاس قواعد و اســتانداردهای بین المللی است و در این چرخه ما 
نباید یک بندر را مبنای توانمندی و اســتفاده بهینه از ظرفیت های 
خودمان قرار بدهیم. ما شرایط بسیار مطلوب تری از عراق داریم. اولین 
چیزی که ما داریم و عراق هنوز به طور قطع به آن دست پیدا نکرده، 
امنیت است. ما جاده هایی داریم که عراق ندارد، ریل داریم که عراق 
نــدارد، بخــش خصوصی قوی داریم که عراق ندارد ولی قطعاً عراق به 
اینها دست پیدا خواهد کرد ولی با یک زمان بسیار زیادتر. پس ما نباید 
خودمان را از الان در برابر عراق مغلوب بدانیم. این یک فرصتی است 
که ما بیاییم از این فرصت، بهره لازم را برای بهبود پارامترهای اقتصادی 

و لجستیکی خودمان ببریم.
اما ما چه کار باید کنیم تا نقش ترانزیتی بندر امام را پررنگ تر کنیم 
یا نقش بندر شهید رجایی را در کریدور شمال جنوب جدی بگیریم؟ 
در پاســخ به این ســؤال دبیرکل انجمن کشتیرانی ایران پاسخ داد: به 
طور قطع دیپلماســی اقتصادی مهمترین پارامتری که تاثیرگذاری 
لازم را در پیشرفت های اقتصادی حوزه لجستیکی به ما می دهد. در 
کنارش تســهیلگری اســت. دولت باید قوانینی که مخل کسب و کار 
ترانزیت اســت را تعدیل کند و یا اینکه به ســمت و ســویی برود که ما 
این امکان را داشــته باشــیم شــرایط رقابت برابر با سایر کشورها را به 
دست بیاوریم. بخش خصوصی هم به همین تناسب مسئول توسعه 
اقدامات ترانزیتی کشــور اســت. ما همه ابزارهای لازم را داریم ولی 
متاســفانه اســتفاده بهینه از این ابزارها صورت نمی گیرد. اگر دولت 
بتواند شرایط را به گونه ای تدوین بکند که سرعت عمل انتقال کالا از 
ایــران افزایــش پیدا کنــد و هزینه آن کاهش یابد، یقیناً این قدرت را 
برای ســال های ســال در اختیار ما می گذارد که حجم بیشــتری از 

ترانزیست منطقه را در اختیار داشته باشیم.
اما علی رغم توانمندی هایی که ایران دارد و شــکی در آن نیســت، ما 
حق داریم کمی هم نگران هم باشیم؟ مسعود پل مه به این سؤال پاسخ 
داد: مــن جایــی برای نگرانی نمی بینم بلکه باید از تمام ظرفیت های 
خودمان استفاده و به واقع مراقبت بکنیم. فعالیت هایی که در سطح 
منطقه وجود دارد، فعالیت های صحیح اقتصادی است که هر کشوری 
لازمه حفظ اقتصاد و کشور خودش می داند و استفاده می کند. ما نباید 
نگــران باشــیم که کشــورهای اطراف ما از قــدرت اقتصادی بالاتر 
برخوردارند، بلکه باید به این سمت برویم که ما هم آن توانایی اقتصادی 
را داشته باشیم. اگر نگرانی بخواهد برای ما به وجود بیاید به طور قطع 
ما از ابزارهایی که در اختیار داریم به شیوه شایسته نمی توانیم استفاده 
بکنیم. ما باید به سمت هم افزایی با ایجاد اشتراکات با آن کشورها و 
سرمایه گذاری های مشترک برویم و قابلیت لازم برای بهره برداری از 

تمام فرصت ها را به دست بیاوریم.

حشمت الله فلاحت پیشه
نماینده پیشین مجلس
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 ترامپ به دنبال کانال دیپلماتیک با ایران

به نظر می رسد که ارزیابی عملکرد دولت آینده آمریکا، یعنی دولت 
ترامپ، نباید بر اساس سخنرانی های گذشته افرادی که به عنوان 
تیم مشــاوران ایشــان معرفی می شوند، انجام گیرد. افرادی مانند 
آقای مارک روبیو و دیگران که به عنوان اعضای تیم دولت ایشان 
مطرح هستند، بیشتر در نقد مواضع و سیاست های حزب دموکرات 
سخنرانی کرده اند. همچنین، برخی از این افراد سابقه مخالفت با 
طرح هــای حمایــت از اســرائیل را نیز در کنگــره ایالات متحده 

داشته اند.
بنابرایــن، نمی تــوان سیاســت خارجی ایــران را صرفاً بر مبنای 
سخنرانی های گذشته اطرافیان ترامپ شکل داد. در حدود دو ماه 
آینده، ترامپ به ریاســت جمهوری خواهد رســید و او بر اســاس 
مقتضیــات منافع ملــی آمریکا عمل خواهد کرد. اولویت اصلی او 
احتمالاً رقابت تجاری با چین خواهد بود و سعی خواهند کرد در 
جاهایی که آمریکایی ها قابلیت سودآوری تجاری دارند، از درگیری 
و جنگ دوری کنند. لذا، به همین دلیل اولویت آمریکا در خاورمیانه 

جنگ نخواهد بود.
از طرفی ما شــاهد بازیگری به نام اســرائیل هستیم اما مناسبات 
آقای ترامپ با اسرائیل به گونه ای نخواهد بود که نتانیاهو در حال 
حاضر مطرح می کند. به هر حال، نتانیاهو در داخل اراضی اشغالی 
نیــز بــا چالش های جدی مواجه اســت. یکــی از این چالش ها، 
شــکل گیری دو گــروه اصلی بعد از هفــت اکتبر در اطراف دولت 
نتانیاهو و خارج از آن اســت؛ گروه های نفوذ و قدرت و گروه های 
ایدئولوژیک و ارتودوکس. گروه اول چالش را ایدئولوژیک می بینند 
و هدف گذاری آن ها بر ضمیمه کردن کرانه باختری اســت. این 
گروه، دعوا را در فلســطین به شــکل ایدئولوژیک می نگرند و برای 
خود رســالتی قائل هســتند که عملًا کشوری به نام فلسطین را از 

بین ببرند.
بــه هرحــال چالش اصلی کــه نتانیاهو دنبــال می کند، چالش 
اســتراتژیک اســت و نه ایدئولوژیک، او سعی دارد که جنگی را به 
ســمت ایران ســوق دهد، به شرطی که آمریکایی ها با این جنگ 
همراهی کنند تا قابلیت های ایران، به ویژه توان هسته ای آن را در 
یک جنگ محدود تضعیف کنند. در این رابطه، به نظر می رسد که 
آقای نتانیاهو نسبت به چالش ایدئولوژیک همراهی کمتری خواهد 
داشــت. کســانی که معتقدند چالش اصلی ایدئولوژیک و رسالت 
اصلی در منطقه، همان ادعای تصاحب کرانه باختری است، ممکن 
است دیدگاه متفاوتی داشته باشند. در بلندمدت، نتانیاهو نمی تواند 
جنــگ در حــوزه لبنان و از آن طریق در حوزه ایران را ادامه دهد، 
ضمــن اینکه فشــارهای بین المللی جدی تری نیــز برای ایجاد 
آتش بس در لبنان وجود دارد. اگر در لبنان آتش بس برقرار شود، 
به همان میزان امکان جنگ با ایران نیز کاهش می یابد و دیپلمات ها 

می توانند فعال تر شوند.
درواقــع در شــرایط کنونی، با وجــود دولت جدید در آمریکا، من 
معتقدم آقای ترامپ همزمان با طراحی طرح فشــار حداکثری، 
سعی خواهد کرد کانالی دیپلماتیک با ایران ایجاد کند. به همین 
دلیل، ایران نباید دیپلماسی را در قبال آمریکا تعطیل کند.از سوی 
دیگر اگر ایران و کشــورهای عربی بخواهند در موضوع فلســطین به 
موضع واحدی برسند، باید کارگروه مشترک کارشناسی تعریف کنند 
که مواضع آنها را به هم نزدیک کند. تا زمانی که این کار صورت نگیرد، 
هیچ گونه هم افزایی بین ایران و اعراب در موضوع فلســطین شــکل 

نخواهد گرفت و این موضوع تنها به سود اسرائیل تمام خواهد شد.

رویداد

امام جمعه اصفهان: 
خبرگان رهبری در کمیسیونی محرمانه سه نفر را 

شناسایی و اولویت بندی کرده اند

ایمنا: آیت الله سیدابوالحســن مهدوی در خطبه های نماز عبادی 
سیاسی اصفهان به برگزاری کنگره ۲۴ هزار شهید استان اصفهان 
اشــاره کرد و افزود: برخی مســئولین به همین مناســبت با رهبر 
انقــلاب دیــدار کردند که در این دیدار معظم له از اصفهان تجلیل 
فراوان کردند و فرمودند که اصفهان پیشتاز علم، صنعت، شهادت 
و شــجاعت اســت؛ ایشــان تأکید کردند که تدین مردم اصفهان 
بی نظیر اســت و همین تعداد بالای شــهدا و جانبازان اصفهانی 

نشان دهنده تدین مردم این استان است.
امام جمعه موقت اصفهان ادامه داد: ایشان در این دیدار همچنین 
به علمای عصر حاضر و شهدای برجسته اصفهان اشاره کردند که 
شــهید بهشــتی یکی از آن ها بود و از شــهیدان زاهدی و خرازی و 
بسیاری از شهدای اصفهان نام بردند و فرمودند که حرکت اصفهان 
مقطعی نبوده، بلکه اســتمرار داشــته است و این حرکت در زمان 

پیروزی انقلاب درخشش مضاعفی پیدا کرد.
وی گفت: مطلب دوم فرمایشات رهبر انقلاب در دیدار با خبرگان 
رهبری است که فرمودند خبرگان باید شخص مناسبی را به این 
منظور شناســایی کنند؛ این ســخن را رهبر انقلاب از دوره ســوم 
خبرگان رهبری همواره در هر جلسه ای تکرار کرده اند و خبرگان 
رهبــری نیــز در کمیســیونی محرمانه ســه نفر را شناســایی و 
اولویت بندی کرده اند، چرا که این امر وظیفه اصلی خبرگان است 
و موضوع جدیدی نیســت اما در فضای مجازی دشــمنان از این 

بیانات مقام معظم رهبری سوءاستفاده می کنند.
 آیت الله مهدوی ادامه داد: به لطف الهی رهبر انقلاب در سلامتی 
کامل به ســر می برند، اما نکته جالب آن اســت که دشــمنانی که 
اعتقاد به ولایت فقیه ندارند به پیشــگویی ایشــان اعتقاد دارند. ما 
وظیفه داریم برای سلامتی ایشان دعا کنیم و امید است روزی را 
شاهد باشیم که دست ایشان را در دست امام زمان )عج( ببینیم.

علی لاریجانی، فرستاده ویژه رهبر انقلاب به لبنان از انتقال پیام ایشان 
به رئیس مجلس این کشور خبر داد.

علی لاریجانی پس از دیدار نخست وزیر و رئیس مجلس لبنان با حضور 
در کنفرانس خبری، اظهار کرد: ما وظیفه ای برای خود می دانیم که از 
ملت لبنان و خواسته هایشــان حمایت کنیم و امیدواریم هرچه زودتر 
شرایط این کشور بهبود پیدا کند و مردم عزیزی که از مناطق جنوب 
مجبــور شــدند به بخش های دیگری برونــد بتوانند به خانه های خود 
بازگردند.فرستاده ویژه رهبر انقلاب در پاسخ به پرسشی درباره اینکه 
»آیا تصمیم لبنان و موضع این کشــور در زمینه توافق ۱۷۰۱ را قبول 

می کنید«، اظهار کرد: ما از هر موضوع مهمی که مسئولان و مقاومت 
لبنان بپذیرند، حمایت می کنیم.

وی در پاســخ به پرسشــی دیگر مبنی بر اینکه »آیا می خواهید سندی 
که دیروز به دســت ســفیر آمریکا به مســئولان لبنان داده شد را برهم 
بزنید؟« تصریح کرد: ما دنبال برهم زدن چیزی نیستیم. ما دنبال حل 
مسائل هستیم. ما در همه شرایط پشتیبان ملت لبنان هستیم. آنانی 
که اوضاع را برهم می زنند نتانیاهو و دارودســته او هســتند. دوستان و 

دشمنان تان را بشناسید.
لاریجانی در پاسخ به پرسشی درباره اینکه »عده ای می گویند ایران از 

مقاومت درســت برداشــته است و واکنش وی به این ادعا« گفت: فکر 
می کنم شــما حرف های شــوخی را خیلی جدی می گیرید. چه کسی 

این حرف ها را زده است؟
وی همچنین در پاسخ به پرسشی درباره اینکه »پیام ایران به حزب الله 
لبنان در سایه جنگی فعلی چیست«، گفت: حزب الله جریان رشیدی 
اســت. ملت لبنان هم ملت رشــیدی هستند و خودشان می دانند چه 
کنند.لاریجانی در پاســخ به این پرســش که »ایران چگونه از مقاومت 
اسلامی حمایت می کند«، تصریح کرد: خودتان می دانید چگونه حمایت 

می کنیم.

علی لاریجانی: حامل پیام رهبر معظم انقلاب به »نبیه بری« بودم

گروه سیاسی: مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در حاشــیه نشســت »کاپ ۲۹« با اشــاره به عدم 
محدودیت آژانس برای بازرسی از تأسیسات هسته ای 
ایران، اعلام کرد که برجام یک پوسته توخالی است. 
گروســی بــا همین لحــن و محتــوا در مصاحبه با 
خبرگزاری فرانســه و یک روز پیش از ســفر به تهران 
مدعی شده بود: »دولت ایران باید درک کند که اوضاع 
بین المللی به طور فزاینده ای درحال متشــنج شدن 
اســت و فرصت ها برای مانور در حال کاهش اســت و 
یافتــن راه هایی برای دســتیابی بــه راه. حل. های 
دیپلماتیک ضروری اســت.« او در ادامه به دسترسی 
آزاد کارشناســان و بازرســان آژانس برای بازرسی از 
تأسیسات هسته ای ایران اذعان کرد اما گفت: »ما باید 
بیشتر بررسی کنیم. با توجه به اندازه، عمق و جاه طلبی 
برنامه هســته ای ایران، ما باید راه هایی پیدا کنیم تا 

دسترسی آژانس بیشتر شود.«
تمرکز گروســی بر مســئله ایران در اجلاس کاپ ۲۹ 
باعث شــد تا »کاظم غریب آبادی«، معاون حقوقی و 
بین المللی وزیرخارجه در پیامی در شبکه ایکس خبر 
دهد: مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی برای یک 

دیدار ۲ روزه از ایران، چهارشــنبه شــب وارد تهران 
خواهد شد و این سفر در ادامه تعاملات ایران و آژانس 
و همچنین در راستای بیانیه مشترک ۴ مارس ۲۰۲۳ 
۲ طرف انجام می شــود.« این در حالی اســت که با 
پیروزی مســعود پزشــکیان در انتخابات ریاســت 
جمهوری ایران، گروســی اعلام کرده بود که آمادگی 
سفر به ایران و دیدار با پزشکیان را دارد. او در سخنرانی 
آغاز نشست سالانه آژانس گفت: من مشتاقانه منتظر 
ارتباط با رئیس جمهور ایران به منظور ارائه اطمینان 
خاطــر به جامعه بین المللی در مورد صلح آمیز بودن 

برنامه هسته ای ایران هستم.
اشتیاق گروسی برای سفر به ایران در حالی است که 
او در سفر قبلی خود به ایران در مارس ۲۰۲۳ بعد از 
دیدار با محمد اســلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی، 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور و حسین امیرعبداللهیان، 
وزیــر امور خارجه گفته بود تهران در اجرای تعهدات 
خــود در توافق با آژانس شکســت خورد. گروســی 
همچنین تهران را به عدم همکاری با آژانس بخصوص 
در زمینــه عدم صدور روادیــد برای چندین بازرس 

آژانس بین المللی انرژی اتمی متهم کرد.
ناظران سیاسی معتقدند بر اساس تفسیری که ایران 
از توافــق بــا آژانس دارد، به دلیل آنکه ایران پروتکل 
الحاقی را به دلیل خروج امریکا از برجام تعلیق کرده 
و اجــرا نمی کنــد، در چارچوب توافق جامع پادمانی 
نمی توانــد اجازه دهد که آژانس دوربین های نظارتی 
را نصــب کند. بنابراین اختلاف بین ایران و آژانس بر 
مبنای تفاوت در تفسیر و برداشتی است که دو طرف 

از اساسنامه آژانس و توافق جامع پادمانی دارند.
چــه آنکه با وجود خــروج یکجانبه »دونالد ترامپ« 
رئیس جمهور منتخب آمریکا از توافق برجام در سال 
۲۰۱۸، گروســی معتقــد اســت کــه در طــول 
ریاست جمهوری او »همکاری خوبی با ترامپ« داشته 
اســت. آنچنان که گروســی در ادامه مصاحبه خود با 
خبرگزاری فرانســه اظهار داشته »برجام اکنون یک 

پوسته توخالی است.«
کارشناسان سیاسی می گویند نتانیاهو تلاش خواهد 
کــرد حمایت ترامــپ را برای حمله به تاسیســات 
هســته ای ایران جلب کند؛ بنابراین به ایران توصیه 
می کنند که به بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اجازه دهد تا نظارت های خود را از کارخانه های غنی 

سازی بر اساس برجام از سر گیرند.
بسیاری از تحلیلگران بر این باورند که بازگشت دونالد 

ترامپ به کاخ سفید با توجه به سابقه دوستی طولانی 
مدت بنیامین نتانیاهو و ترامپ، در بحبوحه رویارویی 
اسرائیل با ایران و محور مقاومت در خاورمیانه می تواند 
موضع نخست وزیر اسرائیل را علیه ایران تقویت کند.

چه آنکه در بیانیه دفتر نخســت وزیر اســرائیل نیز به 
نقل از نتانیاهو آمده است: »در چند روز گذشته، من 
سه بار با رئیس جمهور منتخب، دونالد ترامپ صحبت 
کرده ام ... گفتگوهایی که برای تقویت بیشــتر اتحاد 
مستحکم میان اسرائیل و ایالات متحده برنامه ریزی 
شده اند« نتانیاهو تاکید کرده: »ما در مورد تمامی ابعاد 
تهدید ایران و خطرات ناشــی از آن، دیدگاهی کاملًا 
مشترک داریم.« نتانیاهو همچنین گفت که با دونالد 
ترامپ درباره »فرصت های بزرگ پیش روی اسرائیل 

در زمینه صلح و گسترش آن« صحبت کرده است.
ناظران سیاسی معتقدند دولت بعدی ترامپ احتمالاً 
شامل همان بازیگران دوران پیشین نخواهد بود. جرد 
کوشنر )داماد ترامپ( که در دوره اول ریاست جمهوری 
او مسئول سیاست در خاورمیانه بود، گفته است که 
قصد ندارد در دولت ترامپ نقشی ایفا کند. در نتیجه 
بسیاری بر این باورند که ممکن است دولت دوم ترامپ 
بیشتر به دنبال این باشد که دارایی های ایالات متحده 
را حتی برای نزدیک ترین متحدانش کمتر در معرض 
خطــر قــرار دهد. اما این به معنای امکان ضربه به آن 

منافع نخواهد بود. چرا که ترامپ با برجســته ســازی 
حس ملی گرایی امریکایی ها در انتخابات پیروز شده 
و در صورت ضربه به آن منافع، رویکرد خشونت آمیز 
حداکثری را همچون گذشــته در پیش قرار خواهد 

گرفت.
ترامــپ خــود را بیش از هر رئیس جمهور دیگری در 
تاریخ آمریکا طرفدار اسرائیل نامیده است. او سفارت 
ایــالات متحــده را از تل آویو به بیت المقدس منتقل 
کرد، حرکتی که روسای جمهور آمریکا مدت ها وعده 
آن را داده بودنــد امــا هرگــز بــه آن عمل نکردند. او 
حاکمیت اسرائیل بر بلندی های جولان را به رسمیت 
شناخت که اکثر کشورهای جهان هنوز آن را »اراضی 
اشغالی ســوریه« می دانند. مهم ترین دستاورد او در 
سیاست خارجی، توافق ابراهیم بود که به چندین دهه 
بحث و اختلاف نظر بر ســر اینکه گفته می شــد صلح 
بین اســرائیل و همســایگاه عرب بدون تشکیل یک 
کشور مستقل فلسطینی هرگز امکان پذیر نیست پایان 
داد. حــالا بایــد دید چالش هــای ایران با آژانس بین 
المللی انرژی اتمی به فرصت استثنایی برای نتانیاهو 
تبدیل خواهد شد تا ترامپ را در جهت اهداف اسرائیل 
ترغیب کند؟ به نظر می رسد دولت پزشکیان با درک 
چنین معادله ای همکاری با گروسی را با جدیت دنبال 

خواهد کرد.

رسول سلیمی
روزنامه نگار

پـایـان 
چالش های 
آژانس با 
ایران؟

  سفر »رافائل گروسی« به ایران
 بعد از پیروزی ترامپ
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نرخ بیکاری در کشور چه قدر است؟

مرکز آمار ایران، طی گزارشی، شاخص های کلان اقتصادی 
و اجتماعی کشور را منتشر کرد. این مجموعه حاوی آخرین 
اطلاعات سالانه، فصلی و ماهانه کشور در زمینه های اقتصادی 
و اجتماعی است که بصورت ماهانه منتشر می شود. گزارش 
حاضر براســاس داده های شــاخص های کلان اقتصادی و 
اجتماعی کشور تا آبان ماه ۱۴۰۳ است و منابع اطلاعاتی آن 
نتایج طرح های آمارگیری و محاسبات ملی مرکز آمار ایران 

و آمارهای ثبتی دستگاه های اجرایی است.
براساس داده های مرکز آمار ایران، در پایان تابستان امسال، 
نرخ بیکاری در جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر در کشور به ۷.۵ 
درصد رســید که نســبت به فصل قبل )بهار ۱۴۰۳( معادل 

۰.۲ درصد کاهش را نشان می دهد.
مطابــق ایــن داده ها، نرخ بیکاری در مردان از ۶.۲ درصد در 
بهار ۱۴۰۳ به ۶.۱ درصد در تابســتان رســید. در بخش زنان 
نیــز از ۱۵ درصد در بهار امســال بــه ۱۴.۲ درصد در پایان 
تابستان رسید. همچنین در مناطق شهری نیز، نرخ بیکاری 
از ۸.۵ درصد در بهار امســال به ۸.۲ درصد در تابســتان و در 
مناطق روستایی این نرخ از ۵.۳ درصد در بهار به ۵.۴ درصد 

در تابستان رسید.
این در حالی اســت که نرخ بیکاری در جمعیت ۱۵ ســاله و 
بیش تر در مدت مشابه سال قبل )تابستان ۱۴۰۲( ۷.۹ درصد 
در کل کشــور، در بخش مردان ۶.۳ درصد، در بخش زنان 
۱۵.۴ درصــد، در مناطــق شــهری ۸.۸ درصد و در مناطق 

روستایی پنج )۵( درصد اعلام شده است.
نرخ بیکاری در جمعیت ۱۸ تا ۳۵ سال چه قدر است؟ ��

مطابق داده های فصلی مرکز آمار ایران از شاخص های کلان 
اقتصادی-اجتماعی کشــور در تابستان امسال، نرخ بیکاری 
در جمعیت ۱۸ تا ۳۵ سال کشور از ۱۵ درصد در بهار امسال 
به ۱۴.۸ درصد در پایان فصل تابستان رسید. در بخش مردان 
در این ردیف ســنی، نرخ بیکاری از ۱۲.۲ درصد در بهار به 
۱۲.۱ درصد، در بخش زنان از ۲۵.۴ درصد به ۲۵.۱ درصد، 
در مناطق شهری از ۱۵.۹ درصد به ۱۵.۶ درصد و در مناطق 
روســتایی از ۱۱.۴ درصد به ۱۱.۶ درصد در تابســتان سال 

جاری نسبت به فصل قبل از آن )بهار ۱۴۰۳(، رسید.
گفتنی است؛ نرخ بیکاری در میان جمعیت ۱۸ تا ۳۵ سال 
کشور در مدت مشابه سال گذشته )تابستان ۱۴۰۲( معادل 
۱۵ درصــد، در بخــش مردان ۱۲ درصد در بخش زنان ۲۶.۶ 
درصد، در مناطق شهری ۱۶.۲ و در مناطق روستایی ۱۰.۸ 

درصد اعلام شده است.
نرخ بیکاری در استان های کشور ��

براســاس این آمار، در میان جمعیت ۱۵ ســال و بالاتر کشور 
در تابســتان ســال جاری، پنج استان مرکزی با ۴.۳ درصد، 
خراســان رضــوی بــا ۵.۱ درصد، مازندران بــا ۵.۱ درصد، 
آذربایجان غربی با ۵.۲ درصد و اســتان تهران با ۵.۳ درصد 
در جایگاه اول تا پنجم بهترین استان های کشور با کمترین 

نرخ بیکاری قرار گرفته اند.
در طرف دیگر پنج استان سیستان و بلوچستان با ۱۴ درصد، 
خوزســتان با ۱۳.۱ درصد، کرمانشــاه با ۱۲.۶ درصد، قم با 
۱۰.۹ درصد و استان اردبیل با ۱۰.۶ درصد، در جایگاه پنج 
اســتان اول کشــور با بالاترین ترین آمار در نرخ بیکاری قرار 

دارند.
گفتنی اســت؛ آمارهای فوق حاکی از آن اســت که دو استان 
آذربایجان شرقی با ۷.۵ و کردستان با ۷.۶ درصد نزدیک ترین 
اســتان های کشور به میانگین ملی در نرخ بیکاری جمعیت 

۱۵ سال و بیش تر هستند.

مکث

 همتی: رئیس جمهور بر صادق بودن
 با مردم تاکید دارد

ایلنا: عبدالناصر همتی در نشست هم اندیشی معاونان توسعه 
مدیریت وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی در محل وزارت 
اقتصاد، اظهار داشــت: یک حســن پزشــکیان این است که 

صادقانه، مشکلات را مطرح می کند.
وی با اشاره به مشکل واحدهای تولیدی برای تأمین سرمایه 
مورد نیاز و تنگنای نقدینگی و اعتباری عنوان کرد: به همین 
منظور، اخیراً در ســتاد اقتصادی دولت، تصمیمات مهمی 
گرفته شده تا گشایشی در نقدینگی و اعتبار دهی به تولید 

کنندگان ایجاد شود.
وزیــر اقتصاد افزود: در همین راســتا، بانک مرکزی، وزارت 
اقتصادی و دارایی، سازمان بورس و سازمان برنامه و بودجه 
متکلف به اقداماتی شده اند تا بانک ها و هم بازار سرمایه بتوانند 

بیش از پیش در خدمت تولید قرار گیرند.
همتی گفت: رئیس جمهور نظرات خود را خیلی صریح به ما 
منتقل کرده است مبنی بر اینکه باید تصمیمات در حمایت 
از طبقات پایین و دهک های تحت فشــار باشــد که از روند 

تغییرات اقتصادی آسیب می بینند.

تخم مرغ را از این رقم گران تر نخرید

باشــگاه خبرنگاران جوان: حمیدرضا کاشــانی گفت: قیمت 
کنونــی هرکیلــو تخم مرغ درب مرغــداری ۵۷ هزار و ۵۰۰ 
تومان بوده که نسبت به روزهای اخیر تغییری نداشته است.

او قیمــت کنونی هرکیلو تخــم مرغ برای مصرف کننده در 
میادیــن را ۶۹ هزارتومــان اعلام کرد و افزود: قیمت منطقی 
هر عدد تخم مرغ فله در خرده فروشی ها ۴ هزار و ۵۰۰ تومان 
اســت و عرضه با نرخ هرعدد ۶ تا ۷ هزارتومان گرانفروشــی 

است که دستگاه های مسئول باید نظارت کنند.
کاشانی قیمت هر شانه تخم مرغ در میادین میوه و تره بار با 
نرخ ۱۳۰ تا ۱۳۴ هزار تومان و در فروشــگاه های زنجیره ای 

۱۳۷ هزار تومان اعلام کرد.

نگاه روز

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران ضمن اشاره به اینکه 
آمار کاهش صادرات زعفران به دلیل کاهش سرانه مصرف 
این محصول در جهان نیست و به دلیل افزایش قاچاق این 
محصول اســت اظهار کرد: تصمیمات غیرکارشناســی در 
تهران برای زعفران تولیدی خراسان و پیمان سپاری ارزی 
از جمله مشکلاتی است که قاچاق زعفران ایرانی را نسبت 

به میزان صادرات افزایش داده است.
غلامرضا میری به ایســنا گفت: با توجه به هزینه ای که به 
صادر کننده تحمیل می شود و او نمی تواند از پس این هزینه 
برآید و باید دلار حاصل از فروش صادرات خود را ۲۰ هزار 

تومان ارزان تر به سامانه نیما دهد که در یک کیلو بین ۳۰ 
تــا ۳۵ میلیون تومان برای او هزینه دارد همچنین مالیات 
فروش داخلی نیز از صادر کننده دریافت می شود ما خواسته 
یا ناخواســته شرایط را برای قاچاقچی فراهم کرده ایم و در 
نتیجــه صادر کننده نمی تواند صــادرات انجام دهد و فرد 
قاچاقچــی زعفران را بــا کیفیت پایین به صورت قاچاق از 

کشور خارج می کند.
وی افزود: این مسئله تنها به درآمد داشتن دولت و کشور 
ختم نمی شود بلکه به جایگاه زعفران ایران نیز لطمه می زند. 
صــادر کننده نمی تواند با این قاچاقچی که قاچاق زعفران 

بــرای او هزینــه ای ندارد در بازارهــای جهانی رقابت کند 
بنابراین مجبور است که از عرصه صادرات کناره گیری کند 

و قاچاق جای صادرات را می گیرد.
میــری گفت: بــا توجه به اینکه زعفــران محصولی ۱۰۰ 
صادراتی است باید موانع برداشته شود در غیر این صورت 
کشــاورز با مشــکل مواجه خواهد شد و درخواست ما این 
اســت که موانع برداشــته شود تا بتوانیم صادرات را توسعه 
دهیم و بتوانیم سرانه مصرف را در دنیا افزایش دهیم تا در 
آینده که میزان تولیدات افزایش یافت دیگر کشاورز دچار 

خسارت نشود.

زعفران ایران قاچاق و به نام دیگر کشورها صادر می شود

متاسفانه 
خودروسازان 

به موضوع 
ارزش و پایه 
گمرکی هم 

ورود کرده اند و 
ارزش پایه 

گمرکی 
محصول پسته 

را نامعقول 
ارائه داده اند. 
قیمت پسته 

که بین 6۵00 تا 
۷۵00 دلار در 

تن است را 
خیلی بیشتر 

در گمرک اظهار 
کرده اند، چرا 

که ارزی که 
برای رفع تعهد 
ارزی در گمرک 
می ماند، قابل 

توجه است

گــروه اقتصــادی: بعد از اخبــاری که درخصوص 
صادرات پسته توسط صادرکنندگان غیرتخصصی 
و ضربه ای که این گروه به صادرکنندگان تخصصی 
پسته وارد کرده بودند، منتشر شد؛ صحبت از تغییر 
ارزش پایه گمرکی پســته نیز توسط این گروه که 
عمدتاً خودروسازان و واردکنندگان خودرو هستند 

نیز به مباحث قبلی اضافه شد.
در همین رابطه مظفر محمدی؛ عضو هیات مدیره 
انجمن پسته اظهار داشت: اتحادیه اروپا حدود یک 
سال پیش هشدارهایی را درباره امکان ممنوعیت 
ورود پســته ایــران به اتحادیه اروپــا داده بود که 
متأســفانه بــه نظــر می رســد به دلیــل برخی 
ســهل انگاری ها اقدامات لازم برای رفع آلودگی ها 
و بهبود کیفیت پســته تولیدی صورت نگرفت تا 
آنجا که از طرف اتحادیه اروپا اعلام شــود به زودی 

این ممنوعیت، اجرایی خواهد شد.
وی تصریح کرد: پســته یک محصول ملی است و 
صادرات آن برای ایران اهمیت بالایی دارد بنابراین 
نباید اجازه دهیم که خدشــه ای به روند صادرات 
آن وارد آیــد البتــه در یک ســال گذشــته ورود 
خودروســازان به عرصه صادرات پسته اختلالات 
زیادی در روند صادرات این محصول به وجود آورده 
اســت چرا که آن ها تخصص لازم را در این حوزه 
ندارند و باعث شــدند پســته ایران به قیمت هایی 
پایین تر از بهای جهانی در بازارهای صادراتی عرضه 
شود و برای همین صادرکنندگان واقعی پسته را 

در روند قیمت گذاری با چالش روبه رو کردند.
این فعال اقتصادی خاطرنشان کرد: به دنبال انتشار 
تصمیــم اتحادیه اروپا مبنی بر جلوگیری از ورود 
پســته به اروپا، انجمن پســته، اتحادیه خشکبار، 
وزارت کشــاورزی و وزارت امور خارجه شــروع به 
رایزنی کردند و امکان ملاقات یک ســاعته ای در 
مقر اتحادیه اروپا فراهم شد و متناسب با آن تلاش 
کردیم تا مهلتی گرفته شــود که اقدامات لازم در 
راســتای بهبود کیفیت تولیدات پســته، اجرای 
آزمایش هــای حرفه ای تــر و اصلاح در روش های 
انبارداری، نگهداری و ارســال محموله های پسته 

انجام شود.
عضــو هیات نمایندگان اتــاق ایران تصریح کرد: 
خوشبختانه اتحادیه اروپا ۶ ماه دیگر مهلت داد تا 
بتوانیم اصلاحات لازم را در رابطه با محصول پسته 

انجــام دهیم. امیدوارم از این فرصت بهترین بهره 
را ببریم و اجازه ندهیم بازارهای صادراتی کشــور 

در شرایط تحریم از بین برود.
دلیل ممنوعیت واردات پسته ایرانی به اروپا ��

ســیامک شــهریاری، عضو هیات رئیسه اتحادیه 
صادرکنندگان خشکبار ایران هم در گفتگو با ایلنا 
آلودگی پســته های صادراتی ایران به سم قارچی 
افلاتوکســین را تائید کرد و توضیح داد: متاسفانه 
وزارت جهاد کشاورزی در واکنش به اخطار اتحادیه 
اروپا عملکرد مطلوبی نداشته و پاسخ قانع کننده ای 
بــه آنها نداد. ضمن اینکه خیلی دیر پاســخ داد و 
اتحادیه اروپا هم اعلام کرد که از تاریخ ۱۸ نوامبر 
)۲۸ آبان( اجازه واردات پسته ایران را نمی دهد، با 
این حال وزارت کشاورزی در این زمینه اطلاع رسانی 
نکرد تا اینکه اتحادیه صادرکنندگان خشکبار ایران 
حــدود دو هفتــه پیش از این موضوع آگاهی پیدا 
کرد و اکنون رئیس اتحادیه به همراه یک متخصص 
آزمایشگاهی به اروپا سفر کرده اند و در نشست های 
گوناگون به طرف اروپایی قول دادند شــرایطی را 
فراهم کنند که رضایت اتحادیه برای تداوم خرید 
پسته از ایران جلب شود، اتحادیه اروپا اعلام کرده 
این آخرین فرصتی است که به ایران داده می شود 
تــا بتواند مانع افزایش افلاتوکســین در محصول 

پسته شود.
وی افزود: در نهایت بخش خصوصی خود اقدام به 
حل این مشــکل کرد و وزارت کشــاورزی اقدام 
مقتضــی را در ایــن زمینه انجام نداد. این در حالی 
است که اتحادیه جلسات گوناگونی در این زمینه 
با وزارتخانه داشت و واکنش وزارت جهاد کشاورزی 
ایــن بود کــه در برابر این ایرادگیری اتحادیه اروپا 
صــادرات پســته ایران را به ایــن منطقه ممنوع 

می کند.
شــهریاری ایجاد افلاتوکسین را برآمده از فرآوری 
نادرست و برداشت دیرهنگام پسته دانست و تاکید 
کرد: وزارت کشــاورزی باید به این امر ورود کند و 

مانع این خطاها شود.
عضو هیات رئیسه اتحادیه صادرکنندگان خشکبار 
ایران تصریح کرد: در پی چنین عملکردهایی است 
که ارزش صادرات پسته ایران از ۲.۵ میلیارد دلار 
بــه کمتــر از یک میلیارد دلار افت کرده و امریکا و 
ترکیه در رقابت با ایران در این بازار جولان می دهند.

استانداردها را رعایت کنیم تا پسته را تحریم  ��
نکنند

ســیدرضا نورانی، رییس اتحادیه ملی محصولات 
کشاورزی ایران نیز در اظهارنظر در این باره گفت: 
باید اســتانداردهای جهانی را رعایت کنیم تا این 
موضوع تبدیل به دستاویزی برای اروپایی ها نشود 

و اقدام به تحریم پسته ایران نکنند.
وی افزود: آنچه به ایجاد افلاتوکســین در پســته 
صادراتی می انجامد تنها به فرایند تولید و فرآوری 
محدود نمی شود حتی ممکن است پسته در داخل 
ایران آزمایش شــود و عاری از افلاتوکســین باشد 
اما در مسیرهای طولانی حمل دریایی و یا زمانی 
که در انبارها نگهداری می شــود به این سم آلوده 

شود.
نورانــی ادامــه داد: عــلاوه بــر این شــماری از 
صادرکنندگان کشور پسته را برای صادرات دوباره 
ابتدا به کشــورهای حاشیه خلیج فارس می برند و 
در انبارهای این کشــورها در گونی های ۳۰ تا ۵۰ 
کیلویــی نگهداری می کنند، این امر از آنجا که به 
دپوی طولانی مدت پسته می انجامد زمینه آلودگی 

آن را فراهــم می کنــد و در نهایــت این عوامل به 
کمرنگ شــدن جایگاه پسته ایران در بازار جهانی 

می انجامد.
متاسفانه خودروســازان ارزش پایه گمرکی  ��

محصول پسته را نامعقول ارائه داده اند
از ســوی دیگر مجید حجت، رئیس اتاق بازرگانی 
رفسنجان در گفتگو با اقتصادآنلاین از این موضوع 

پرده برداشت و جزئیاتی را ارائه داد.
حجــت در ایــن زمینــه گفت که »متاســفانه 
خودروســازان به موضوع ارزش و پایه گمرکی هم 
ورود کرده اند و ارزش پایه گمرکی محصول پسته 
را نامعقول ارائه داده اند. قیمت پسته که بین ۶۵۰۰ 
تا ۷۵۰۰ دلار در تن است را خیلی بیشتر در گمرک 
اظهــار کرده انــد، چرا که ارزی که برای رفع تعهد 
ارزی در گمرک می ماند، قابل توجه اســت. ارزش 
پایه گمرکی پسته را بالا برده اند که واقعی نیست، 
تقاضای ما این اســت که گمرک ورود کند و این 
موضوع کارشناســی شــود و ارزش پایه گمرکی 

معقول ارائه بدهند.«
در همیــن زمینــه محمدرضا فاروقــی، رئیس 
کمیســیون گمــرک اتــاق بازرگانی ایــران به 
اقتصادآنلایــن گفت: این موضوع تماماً مربوط به 
بحث ورود صادرکنندگان غیرتخصصی به صادرات 
پســته نیســت. اختلاف ارزش هایی که الان در 
صادرات ایجاد شــده متأثر از نرخ تسعیر ارز است. 
ارزش گذاری هــای کالاهای صادراتی یا از طریق 
اســتعلام از مراجع ذیربط که در این حوزه وزارت 
جهاد کشاورزی است و یا توسط کارگروهی که در 
گمرک مسئولیت تعیین ارزش کالاهای صادراتی 
را برعهده دارند، انجام می شــود، قیمت از طریق 
قیمت عمده و ســایر شــاخص هایی که در تعیین 

قیمت بازار مؤثر است کشف می شود.
وی افــزود: اختلافی در بحث ارزش گذاری ریالی 
مطرح نیست و بیشتر بحث نرخ تسعیر ارز مطرح 
است. صادرکننده اعتقاد دارد که کالا را با ارز آزاد 
تولید کرده است، ولی زمانی که کمیته ارزش گذاری 
می کند و یا ارزش ها توســط دســتگاه ذیربط به 
دستگاه مجری که گمرک است اعلام می شود این 
را بــه نرخ تســعیر نیمایی در جــداول ارزش پایه 
صادراتی قرار می دهند که تقریباً ۲۰ تا ۳۰ درصد 
قیمت کالا را بالاتر می برد و می تواند تعهدات ارزی 

کاذب ایجاد کند.

فاروقی با اشــاره به این موضوع که دولت نرخ ارز 
بــازار آزاد را قبول نــدارد، گفت: زمانی که کالا را 
ارزش گذاری می کنند به ریال محاسبه می کنند، 
اما ارزش کالا در فهرست ارزش های پایه صادراتی 
بــه نرخ دلار تعیین می شــود تا بــر همان منوال 
صادرکننده اظهار انجام دهد. صادرکننده می گوید 
کالا را بــا نــرخ ارز آزاد تولید کرده، اما دولت فقط 
نرخ نیما را به رسمیت می شناسد، همین موضوع 
یک تفاوت نرخ ایجاد کرده که باعث شــده بعضاً 
تعهدات کاذب در بحث ارزش های صادراتی ایجاد 

شود.
ایــن فعــال اقتصــادی در مورد ایــن موضوع که 
صادرکنندگان پســته می گویند صادرکنندگان 
غیرتخصصی در تعیین ارزش و پایه گمرکی دخالت 
دارند نیز گفت: یکی از شــرکت ها که صادرکننده 
تخصصی پســته نیست، بیشترین صادرات حجم 
پسته را به خود اختصاص داده، چون آن ها واردات 
از محــل صادرات انجــام می دهند، به آن صورت 
دغدغــه قیمت را ندارند، اگرچه این موضوع برای 

آن ها هم قطعاً مهم خواهد بود.
فاروقــی گفت: آنچه که برای ارزش گذاری کالای 
صادراتی طبق ماده ۱۶ قانون امور گمرکی وجود 
دارد، بحــث قیمت فــروش کالا برای صادرات به 
اضافه هزینه های بیمه، حمل و خروج کالا از قلمرو 
گمرکی اســت و این مســتند به اسنادی است که 

صادرکننده در زمان صدور ارائه می دهد.
به گفته وی، این که بعضاً صادرکننده ها بر مبنای 
ارزش های پایه صادراتی که به صورت ادواری اعلام 
می شود، اظهار انجام می دهند که به اصطلاح برای 

جلوگیری از جرائم و مجازات های بعدی است.
فاروقی مطرح کرد: آن چیزی که در این مســئله 
می تواند راهگشــا باشــد اصلاح آیین نامه اجرایی 
قانون امور گمرکی اســت. در بحث ارزش گذاری 
کالاهای وارداتی چندین ماده داریم، اما در بحث 
ارزش گــذاری کالاهای صادراتی فقط دو ماده در 
آیین نامــه داریم. در حال حاضر آیین نامه اجرایی 

قانون امور گمرکی در دست اصلاح است.
وی تاکید کرد: اختلاف نظر در مورد ارزش پایه 
گمرکی پســته نیز در یک کارگروه ویژه در ذیل 
کمیسیون گمرک اتاق ایران پیگیری خواهد شد. 
این نوید را می دهم که این مشــکل حل خواهد 

شد.

 ورود 
»پسته آلوده« 
ایرانی به اروپا؛ 
ممنوع!

 جولان ترکیه و امریکا 
در بازار جهانی پسته

اعلام جزییات افزایش حقوق بازنشستگان حداقل بگیر
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از آغاز اجرای طرح متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان تأمین اجتماعی و شــروع 

پرداخت ها در قالب این طرح خبر داد.
به گفته وزیر کار اگر فردی در زمان برقراری مستمری، هفت برابر حداقل حقوق همان سال را دریافت می کرده و 
حالا با گذشت زمان میزان مستمری اش به شش برابر مبلغ حداقل حقوق امسال رسیده، مابه التفاوت این دو، معادل 
»یک واحد« است. بنابراین سازمان تأمین اجتماعی مکلف است ۹۰ درصد این یک واحد افت را که معادل شش 

میلیون و ۴۰۰ هزار تومان می شود به نحوی پرداخت کند.
احمد می دری با اعلام خبر تحقق وعده اجرای طرح متناسب سازی برای بازنشستگان افزود: خبرخوب اینکه مطابق 
وعده ای که برای اجرای طرح متناسب ســازی برای بازنشســتگان مطرح کرده بودیم، فرآیند اجرای این طرح و 
پرداخت ها به بازنشستگان عزیز تأمین اجتماعی که شمارشان چهارمیلیون و ۳۰۰ هزار نفر هستند، از سه شنبه 

هم زمان با پرداخت حقوق آبان ماه شروع شده است.
وی با اشاره به تصریح قانون برنامه هفتم پیشرفت در زمینه متناسب سازی یادآور شد: مطابق این قانون، متناسب سازی 
برای بازنشستگان تأمین اجتماعی مختص بازنشستگان غیرحداقل بگیر است، به نحوی که برای جبران افُت میزان 
مستمری افراد به نسبت مستمری زمان برقراری، ۹۰ درصد این مبلغ به شکلی پرداخت می شود که ۴۰ درصد از 
آن در ســالجاری، ۳۰ درصد در ســال ۱۴۰۴ و ۳۰ درصد در ســال ۱۴۰۵ تســویه می شــود.وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ادامه داد: برای مثال اگر فردی در زمان برقراری مستمری، هفت برابر حداقل حقوق همان سال را دریافت 
می کرده و حالا با گذشت زمان میزان مستمری اش به شش برابر مبلغ حداقل حقوق امسال رسیده، مابه التفاوت 
این دو، معادل »یک واحد« اســت. بنابراین ســازمان تأمین اجتماعی مکلف اســت ۹۰ درصد این یک واحد افت را 
که معادل شش میلیون و ۴۰۰ هزار تومان می شود به نحوی پرداخت کند که ۴۰ درصد از این مبلغ در سال جاری 
و مابقی آن طبق قانون در ســال های بعد پرداخت شــود.می دری تاکید کرد: نکته مهم اینکه در این فرایند برای 
بازنشســتگان ســایر ســطوح اگر مبالغ محاسبه شده متناسب سازی کم تر از ۱۰ درصد حداقل حقوق امسال یعنی 
هفت میلیون و ۱۶۶ هزار و ۱۸۴ ریال باشد؛ پرداخت به آنان تا این عددترمیم می شود.وی افزود: در مورد بازنشستگان 
حداقل بگیر نیز اما همان طور که گفته شد؛ قانون متناسب سازی تنها شامل غیرحداقل بگیران است، بااین حال خبر 
خوب اینکه مقرر شد تا با عنوان »حفظ قدرت خرید« مبلغی معادل ۱۰ درصد حداقل دستمزد سال جاری یعنی 
همان هفت میلیون و ۱۶۶ هزار و ۱۸۴ ریال، به نسبت سنوات پرداخت به این گروه از بازنشستگان عزیز هم پرداخت 

شود.
به گفته می دری، هزینه اجرای طرح متناسب سازی در سال جاری بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان است.

افزایش حداقل 2۰ درصدی حقوق کارمندان در ۱۴۰۴
علی بابایی کارنامی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در گفتگو با ایلنا درباره پیشنهاد 
افزایش ۲۰ درصدی حقوق کارمندان دولت در بودجه ۱۴۰۴، گفت: پزشــکیان و اکثر کاندیداهایی که 
در این دوره انتخابات ریاست جمهوری با هم رقابت می کردند در این اصل با هم مشترک بودند. به ویژه 
پزشکیان و قالیباف در رقابتی که با هم داشتند در یک مورد باهم مشترک بودند و آن هم تعیین مزد به 

نسبت تورم در سال بوده است.
وی ادامه داد: این به نظر من یکی از محورهای بســیار خوب اســت البته یک تاکیک مناســب در حوزه 
مدیریت حکمرانی و اقتصاد اســت؛ لذا باید این سیاســت به طور جدی در دســتور کار مجموعه دوستان 
قــرار بگیــرد تــا بتوانیــم تصمیماتی را بگیریم که با توجه به تورمی که در حال حاضر وجود دارد و بیش از 

۴۰ درصد نیز اعلام شده است مشکلات کمتر شود.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه تورم بیش از ۴۰ درصد است افزایش 
۲۰ درصد دســتمزدی برای کارمندان به نظر من ســنخیتی ندارد و می طلبد که هم مجلس، کمیســیون 
تلفیق و دولت در ادامه بررسی بودجه سال ۱۴۰۴ در این مورد تصمیم مناسبی اتخاذ کنند. درست است 

که ما نباید سقف بودجه را تغییر دهیم، اما اولویت ها را که می توانیم تغییر دهیم.
بابایی کارنامی تصریح کرد: البته یک موضوع وجود دارد و آن این اســت که در حین رســیدگی بودجه 
سالانه بهانه ای را دوستان چه در دولت و چه در کمیسیون تلفیق درخصوص بحث سقف بودجه پیشنهادی 
دارند و آن را مانند پتکی بر سر نمایندگان مجلس می زنند و گویا عملًا ما باید مکلف باشیم که هر آنچه 
را که دوســتان گفته اند انجام دهیم. بله ما نباید ســقف بودجه را تغییر دهیم، اما جابجایی ردیف ها و 
مسیرهای رسیدن به بودجه کامل پیشنهادی به نظر من از اختیارات نمایندگان مجلس است البته باید 

در جهت تعامل حداکثری و توافق رسمی با دولت باشد.
وی درباره پیشنهاد ۲۰ درصدی حقوق کارمندان ادامه داد: این موضوع مورد تأیید ما حتماً نیست من 
فکر نمی کنم هیچ نماینده ای این ۲۰ درصد را بپذیرد چراکه اصلًا عددی نیست و من نمی دانم این عدد 
را از کجا آورده اند و این برای ما سؤال است که این اعداد که در بودجه قرار می گیرد باید واقع بینانه باشد 

و از همین رو باید سریعاً اصلاح شود.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در پاسخ به این سؤال که به نظر شما چند درصد باید این میزان برای 
سال آینده افزایش پیدا کند، گفت: کف آن باید ۳۰ درصد باشد و باید مجلس و دولت توافق کنند و باید 

برخی از ردیف ها را حذف کنند و جابجا کنند.



فوت نوزاد به دلیل نبود متخصص بیهوشی!

صبــح روز ۱۷ آبان ماه جــاری یک مادر باردار پلدختری با دردهای اولیه 
زایمان به بیمارستان پلدختر مراجعه می کند.در بیمارستان به علت نبود 
متخصص بیهوشــی نمی توانند برای او کاری انجام دهند و مادر باردار با 
وجود اصرار مادر و خانواده برای انتقال به خرم آباد، با آمبولانس به کوهدشت 
اعزام می شود.در میانه های راه تکنسین همراه مادر با معاینه متوجه می شود 
نبض نوزاد ضعیف شده است. او بعد از طی مسیر به سرعت به بیمارستان 
کوهدشــت اعزام می شــود و زن باردار تحت عمل جراحی قرار می گیرد.
نوزاد بعد از تولد دچار ایســت قلبی می شــود که بعد از احیا تحت مراقبت 
قرار می گیرد و دو روز بعد با پیگیری خانواده با آمبولانس به خرم آباد اعزام 
می شــود تا مراقبت های تکمیلی انجام شــود.نوزاد که در بیمارســتان 
کوهدشت به دنیا آمده بود بعد از چند روز در بیمارستان خرم آباد از دنیا 
می رود تا حسرت پدر و مادرشدن برای هاجر و روح الدین ۱۵ ساله شود.

هاجر که در چهار بارداری قبلی خود با مشکل مواجه شده است تحت نظر 
پزشک متخصص متبحری از مرکز لرستان بوده و بارداری خود را بدون 
مشکل به هفته های پایانی رسانده بود.یکی از همراهان بیمار می گوید که 
هاجر ساعت هفت ونیم صبح ۱۷ آبان با دردهای زایمان اولیه زودرس به 
بیمارســتان پلدختر آمد که به دلیل نداشــتن دکتر بیهوشی مادر اصرار 
می کند که برای زایمان به خرم آباد برود، اما به او می گویند اگر بروید نوزاد 

تلف می شود و مسئولیت با خودتان است.

پلدختر پزشک متخصص ندارد

اما مشکلات بیمارستان پلدختر به این مشکلات ختم نمی شود. شوهر 
زن دیگری که در بیمارســتان پلدختر بســتری است می گوید که یکی 
از پزشکان این شهرستان درخواست ۲۵ میلیون تومان برای جراحی 
کرده است و چرا بدون پرداخت این پول نباید همسر مرا جراحی کنند؟

او می گوید که همســر من در حال حاضر وضعیت مناســبی ندارد و در 
بیمارستان بستری است که باید هرچه سریعتر زایمان انجام دهد، اما 
دکتر می گوید باید پول را واریز کنی که در توان من نیست، اگر خانم 
و نوزاد من از دنیا بروند چه کسی پاسخ گو است؟همه این ماجراها در 
حالی اســت که هفته گذشــته احسان علی پوری، فرماندار پلدختر، از 
نبود پزشک متخصص بیهوشی در بیمارستان این شهرستان خبر داد 
و گفته بود که پزشــک متخصص بیهوشــی هفت روز در ماه در این 
شهرســتان حضور ندارد.ســید حمید رضا کاظمی، نماینده پلدختر و 
معمولان در مجلس شورای اسلامی، نیز اعلام کرده بود که بیمارستان 
پلدختــر برخــی تخصص ها از جمله بیهوشــی، قلب و جراح را ندارد و 

اورژانس هوایی برای اعزام بیماران در نظر گرفته شود.

مصاحبه های بی پاسخ

بهرام دلفان، رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی لرستان، نیز هفته گذشته 
در جلسه شورای سلامت پلدختر گفت که کمبود پزشک در جراحی 
عمومی، قلب و بیهوشی در این شهرستان داریم و تلاش می کنیم این 
کمبود جبران شــود.خبرگزاری تســنیم تلاش کرد تا با مســئولان 
بیمارستان پلدختر برای کمبودهای موجود در این بیمارستان مصاحبه 

کند، اما آن ها حاضر به گفتگو نشدند.

گزارش

لزوم آسیب شناسی اقتصاد مسکن

 
تی صحبت از اصلاح امور در حوزه اقتصاد مسکن می شود، 
دولت جدید باید با یک آسیب شناســی از رفتار سنوات 
گذشته در این حوزه، به یک چارچوب عینی و واقعی و 
همچنین یک مواجه منطقی با این بازار و اقتصاد برسد 

و آنها را تدوین کند.ما یک سری انباشت ها در گذشته 
داریــم که به رفتار بدنــه دولت برمی گردد. یکی از این 
موارد، بحث نظام بانکی کشور است که در حال حاضر، 
با ناترازی بســیار بالایی مواجه اســت و عملًا ناتوان از 
اعطلای تسهیلات مقرر برای ساخت مسکن است و از 
آن امتناع می کنند.این مســاله نشان می دهد، هنگامی 
که به صورت شــعاری در حوزه اقتصاد مســکن، برای 
ساخت ملک و آپارتمان برخورد کردیم، یک بار سنگین 
بر دوش نظام بانکی قرار دادیم و این به نوعی باعث آوار 
شــده اســت.بانک ها به این دلیل که سودی از ارائه این 
تســهیلات حاصل نمی شــود و از طرفی اصلًا پولی هم 
ندارند، از اعطای این تســهیلات امتناع می کنند؛ حتی 
در حال حاضر مســئولان بانک مرکزی اعلام می کنند 

که پرداخت این نوع تسهیلات، به نوعی در جامعه تورم زا 
شده است.این موضوع تبعاتی در جامعه ما دارد؛ به گونه ای 
که ملک نهضت ملی مسکن، گران تمام می شود. یعنی 
هم آوردهٔ متقاضیان باید در آینده افزایش پیدا کند و هم 
قیمت تمام شــده ســازندگان بالا مــی رود. در نتیجه، 
محصول نهایی این ملک به گران تر از آنچه قول و شعارش 
داده شــده بود، تمام خواهد شــد.نیاز اســت که سریعاً 
وضعیــت ایــن نوع رفتارها مشــخص شــود، زیرا یک 
سلســه مراتب و زنجیره ای از عوامل بر رفتار کل اقتصاد 
مســکن، گرانی هــا، کمبودهــا و برنامه ریزی ها تأثیر 
می گذارند. بنابراین دولت باید با یک آسیب شناســی، 
وضعیت برخوداری بانک ها در ارائه این تسهیلات برای 

حوزه مسکن را بروز کند و یک جایی دست نگه دارد.

در واقع دولت نباید شــعاری برخورد کند و واقعیت را 
ببیند و به این مســئله بپردازد. همان طور که ناترازی 
انرژی را تشــخیص داده و بر اســاس آن اقدام می کند، 
ناترازی در حوزه اقتصاد مسکن را نیز شناسایی کرده و 
در ایــن زمینــه عمل کند تا در آینــده از این جنس از 

مشکلات کاهش پیدا کند.
نکته ای که باقی می ماند، رفتار بازار در مواجه با بازارهای 
مــوازی و التهابات تاثیرگذار آن هاســت که کم و بیش 
کنترل یا رها شــده اند. اگر دولت بتواند میزان تولید و 
مدیریت بازار مســکن را به حدی مناســب برســاند و 
پشــتیبانی از مصرف کنندگان را به نوعی ارتقا دهد که 
نیازهای آن ها را با کمترین تنش مرتفع کند، می تواند 

به یک تعادل بخشی در این حوزه دست یابد.

منصور غیبی
 کارشناس بازار مسکن
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 پـایـان 
 آلودگی هوا
 یا  کمبود برق؟

  بدترین مازوت 
عامل افزایش بیماری ها

بررســی ها از مسئولان و فعالان محیط 
زیست این سه شهر، نشان می دهد طی 
این مدت مازوت ســوزی انجام نشــده 

است.
محمد نورصالحی، رئیس شــورای شهر 
اصفهــان در این زمینــه به خبرآنلاین 
می گوید: مازوت ســوزی در ســنوات 
گذشته به صورت موردی و ضروری و در 
قالب افزایش مصرف گاز و کاهش تولید 
برق انجام می شد و در بعضی از نیروگاه ها 
با تصمیم مراجع زیربط صورت می گرفت 
اما در اصفهان، از چند ســال گذشته به 
دلیل آلودگی زیاد، مشــعل های مازوت 
بــه دســتور مقــام قضایــی پلمپ و 

مازوت سوزی متوقف شد.
او ادامه می دهد: در ســال گذشــته در 
روزهایی از سال به دلیل سرمای شدید 
و مصرف بالای گاز در کشــور در تعداد 
محدودی از روزها با کســب مجوزهای 
لازم، طی روزهای محدود، مازوت سوزی 
انجام شــد و ظاهراً مجدداً آن مشعل ها 

پلمپ شدند.
رئیس شــورای شهر اصفهان با تاکید بر 
این که امسال هم براساس اطلاعاتی که 
به ما رســیده، تاکنون مازوت ســوزی 
نداشــته ایم، تصریــح می کند: به دلیل 
آلودگی بالای این شــهر، مقامات استان 
قول داده اند مازوت سوزی در نیروگاه ها 

انجام نشود.
او ادامه می دهد: هنوز هم شــدت سرما 
افزایــش پیدا نکــرده و وارد شــرایط 
زمستانی هوا نشده ایم، بنابراین می توان 
با مدیریت مصرف گاز کاری کرد که این 
اتفاق هم نیفتد و با قطعی مدیریت شده 
برق )چه در بخش خانگی و چه در بخش 
صنعتی( مجبور به مازوت سوزی نشویم.

اثر مازوت سوزی بر آلودگی هوا ��
نورصالحی با اشاره به این که مازوت سوزی 
بلافاصله تاثیرش را بر شدت آلودگی هوا 
خواهد گذاشت، می گوید: همین امروز 
نیز شــرایط هوای اصفهان ناسالم بود و 
اگر مازوت سوزی هم می شد، این شرایط 
تشدید می شد. اینطور نیست که بگوییم 
با قطع مازوت سوزی، هوای اصفهان پاک 
می شود. آلودگی به دلیل صنایع مختلفی 

که به غیر از نیروگاه ها در اصفهان داریم 
یا آلاینده های متحرک مانند خودروهای 
فرســوده و ... وجــود دارد و امیدواریم 
شــرایط همین گونه ادامــه پیدا کند و 
نیروگاه مجبور به مازوت سوزی نشوند.

رئیس شــورای شهر اصفهان با تاکید بر 
این که امسال هم براساس اطلاعاتی که 
به ما رســیده، تاکنون مازوت ســوزی 
نداشــته ایم، تصریــح می کند: به دلیل 
آلودگی بالای این شــهر، مقامات استان 
قول داده اند مازوت سوزی در نیروگاه ها 

انجام نشود.
او در خصوص شایعات منتشره در فضای 
مجازی مبنی بر این که نیروگاه اصفهان 
سال گذشته هم مازوت سوزی نمی کرده 
و امســال برای استخراج رمزارزها توقف 
مازوت ســوزی را بهانه کرده اند، گفت: 
حقیقت این اســت کــه خود نیروگاه ها 
تمایلی به مازوت ســوزی ندارند و از نظر 
اقتصادی به ضررشــان اســت و گاهی 
مجبور می شوند مازوت سوزی کنند، اما 

این شایعات اعتباری ندارد.
افزایش بیماری ها با بدترین مازوت ��

توقف مازوت ســوزی در استان مرکزی 
نیز از ســوی کــوروش بختیاری، فعال 
محیط زیست در اراک تأیید می شود. او 
به خبرآنلاین می گوید: از سال ۹۸ میزان 
مازوت سوزی در نیروگاه شازند افزایش 
پیــدا کرد، بارها مازوت ســوزی در این 
نیروگاه غیرقانونی اعلام شد و قرار نبود 
اصلًا در این نیروگاه مازوتی سوزانده شود 
زیــرا تمــام آلودگــی تولید شــده از 
مازوت ســوزی در این نیروگاه به دلیل 
جانمایــی اشــتباه آن، به شــهر اراک 
می رســید. مازوتی کــه در این نیروگاه 
ســوزانده می شد، از جمله آلوده ترین و 
بدتریــن مازوت موجود در ایران بود که 
باعث افزایش بیماری ها در اراک شــده 
بود. اطلاعاتی در خصوص سلامت مردم 
در این دوره زمانی منتشــر نمی شود اما 
در آن ســال ها شاهد افزایش بیماری ها 
در نزدیکان مــان بودیم و روزی نبود که 
خبری از ابتلای اطرافیان مان به سرطان 
نشــنویم. ایــن نشــان دهنده تأثیــر 

مازوت سوزی بر سلامت مردم داشت.

او تاکیــد می کند کــه در این چند روز 
مازوت ســوزی انجام نشــده زیرا تأثیر 
مازوت ســوزی بر آلودگی هوای اراک به 
اندازه ای است که مردم با چشم می توانند 
بفهمند که الان مازوت سوزی شده یا نه 
و حجم آلودگی هوا تا چه حد بالاست.

او نیز پیوند زدن پایان مازوت ســوزی و 
قطــع بــرق را کارشناســی نمی داند و 
می گوید: ما در زمســتان پیک مصرف 
برق نداریم و به دلیل این که در این سالها 
نیروگاه ها نتوانستند خود را به روزرسانی 

کنند، چنین مشکلاتی ایجاد می شود.
در همین زمینه، محمد قزل عاشــقی، 
فعال محیط زیســت به مهر گفته بود از 
سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۴۷۰ میلیون لیتر در 
ســال ۱۴۰۱ حدود ۷۶۸ میلیون لیتر و 
ســال گذشــته نیز ۴۰۰ میلیون لیتر 
مازوت در نیروگاه حرارتی شازند مصرف 
و دی اکسید گوگردد آن وارد ریه مردم 

اراک شد.
مازوت سوزی در کرج،  آلودگی در تهران ��

یکی دیگر از اســتان هایی که ســوخت 
مصرف مازوت در آن ممنوع شــده بود، 
البــرز بــود. این در حالی بود که مصرف 
مــازوت در نیروگاه منتظــر قائم البرز 
همیشــه از سوی مسئولان رد شده بود. 
سال گذشــته مهدی پیرهادی رئیس 
کمیســیون سلامت شورای شهر تهران 
از مازوت سوزی در کرج خبر داده بود و 
اعــلام کرده بود که مازوت ســوزی در 
اســتان البرز در افزایش آلودگی استان 
تهران هم اثرگذاشته است اما سخنان او 
که بر اســاس گزارش یک نهاد نظارتی 

بود، رد شد.

علیرضا قره حســن لو، نماینده شورای 
عالی استان ها از البرز می گوید: آلودگی 
هوای استان البرز طی سال های گذشته 
بســیار افزایش پیدا کرده اســت. افراد 
ســالمند یا کسانی که بیماری تنفسی 
دارند وضعیت نامناسبی دارند که بخشی 
از آن بابت نیروگاه های این استان است.
او ادامــه می دهــد: گاهــی وضعیت به 
گونه ای بود که با چشم هم می توانستیم 
حجــم آلودگی را متوجه شــویم. قطع 
مازوت سوزی کمک می کند شرایطی که 
در آن هســتیم، بدتر نشــود و اینگونه 

نیست که منتظر هوای پاک باشیم.
مهدی پیرهادی به خبرآنلاین می گوید: 
سال پیش اولین نفری بودم که موضوع 
مازوت سوزی به شکل گسترده را مطرح 
کردم که امروز این موضوع ثابت شــده 
اســت. مافیــای قــدرت و ثروت تلاش 
می کردند وانمود کنند مازوت سوزی در 
البــرز و همــدان وجود نــدارد و رئیس 
جمهور دســتور شجاعانه ای برای توقف 
مازوت سوزی در استان البرز داد. هر چه 
مــا با صــدای بلند در رســانه ها اعلام 
می کردیم، مدام تکرار می شد که مازوت 

سوزی نداریم.
بــه گفتــه او تنها مازوت ســوزی دلیل 
آلودگــی هــوا نیســت و خودروهای 
فرسوده، موتورسیکلت های کاربراتوری 
و... دلایل دیگری برای افزایش آلودگی 

هوا هستند.
او ابــراز امیــدواری می کند که مازوت 
سوزی در سایر نیروگاه ها متوقف شود و 
می گوید: مازوت ســوزی در کرج توسط 

حرکت باد به تهران می رسید.

نورا حسینی
روزنامه نگار
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جامعه

ضرب و شتم تعدادی از پرستاران بیمارستان کازرون 
توسط همراه بیمار

ایرنا: رییس بیمارســتان ولیعصر کازرون گفت: تعدادی از پرستاران این 

بیمارستان توسط همراه یکی از بیماران مورد ضرب و شتم قرار گرفتند.
دکتر امیرحسین غفار پور افزود: پرونده قضایی برای ضارب تشکیل شده 

و دستگاه قضایی پیگیر ماجرا است.
وی بدون اشاره به جزئیات موضوع اظهار کرد: از مسئولان دانشگاه علوم 

پزشکی و مسئولان قضائی استان خواهان رسیدگی فوری به این پرونده 
هستیم.

دکتر غفار پور گفت: نتیجه برخورد با این شخص خاطی متعاقباً اطلاع 
رسانی خواهد شد.

خبر مهم برای متقاضیان مسکن ملی
 بالاخره قیمت تمام شده هر متر اعلام شد

معاون وزیر راه وشهرسازی گفت: روند اجرای نهضت ملی مسکن از ۲ میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان شروع می شود.شهرام ملکی معاون وزیر راه و شهرسازی و 
مدیر عامل شــرکت عمران شــهرهای جدید در خصوص بسته شدن پرونده 
مســکن مهر پردیس گفت: وظیفه ما این اســت که اجازه ندهیم پروژه های 
نهضت ملی مسکن و مسکن مهر تعطیل شوند و روند اجرایی کار در دستور 
کار اســت، ما این شــرایط را با جلســات منظمی که خانم وزیر در سطح ملی 
می گذارند دنبال می کنیم.ملکی همچنین در خصوص قیمت تمام شده هر 
متر مربع پروژه نهضت ملی مســکن به باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: روند 
اجرای این پروژه ها از دو میلیون و دویست هزار تومان شروع شده است.معاون 
وزیر راه و شهرســازی بیان کرد: قیمت تمام شــده هر متر مربع برای نهضت 

ملی مسکن ۱۰ میلیون تومان است.

خودروهای وارداتی به کشور رسیدند

حمیدرضا محمدحسینی تختی مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق 
هرمزگان اعلام کرد: دومین محموله خودروهای وارداتی به تعداد ۱۰۴ دستگاه 
وارد بندر ســیریک شــد.این محموله خودرو به منظور ترانزیت به وسیله یک 
فروند لندینگ کرافت به یکی از کشورهای همسایه حاشیه خلیج فارس وارد 
بندر ســیریک شــده است.نخستین محموله خودروهای وارداتی ترانزیتی به 
تعداد ۵۵ دســتگاه نیز مهرماه امســال از طریق این بندر وارد کشور شد. بندر 
سیریک در سواحل مکران با دارا بودن ۵۱ هکتار پس کرانه و ۳۴ هکتار حوضچه 

عملیات ظرفیتی مناسب برای واردات و ترانزیت خودرو است.

عضو شورای عالی بورس:
 »اتابک« دلایل مخالفتش با عرضه خودرو در بورس

 را اعلام کند

هادی محمدپور عضو کمیسیون اقتصادی مجلس و عضو شورای عالی بورس 
دربــاره آخریــن تصمیمات برای عرضه خودرو در بورس اظهار داشــت: وزارت 
صمت متولی خودرو است و در این باره باید وزیر صمت طرح مورد نظر را ارائه 
دهد تا در شــورای عالی بورس مورد بررســی قرار بگیرد.وی ادامه داد: شــورای 
عالی بورس و بنده به عنوان نماینده مجلس با عرضه خودرو در بورس صد درصد 
موافق هســتم و هنوز وزیر صمت مخالفت خود را اعلام نکرده اســت.عضو ناظر 
شــورای عالی بورس درباره اظهارات اخیر اتابک مبنی بر اینکه هیچ جای دنیا 
خودرو در بورس عرضه نمی شود، تاکید کرد: هیچ جای دنیا هم قیمت خودرو 
با نرخ تورم چنین نوساناتی را تجربه نمی کند. هیچ جای دنیا هم خودرو کالای 
سرمایه ای و اقتصادی محسوب نمی شود و یک کالا مصرفی برای مردم است.

بازتاب

 ما نسبت به 
صادرات و 
واردات عراق از 
ایران تا به امروز 
توانستیم سهم 
قابل توجهی 
بگیریم. ولی 
این یک 
واقعیتی است 
که کشور عراق 
دیر یا زود 
سرمایه گذاری 
در حوزه 
لجستیکی و 
زیرساخت های 
بندری را 
تکمیل می کند 
و دیگر نیازی به 
ما نخواهد 
داشت

گروه اجتماعی: ممنوعیت مصرف سوخت 
آلاینده مازوت در ســه نیروگاه البرز، اراک 
و اصفهان از شنبه ۱۹ آبان اعلام شد. شرط 
حــذف مازوت ســوزی قطعی بــرق بود. 
شرطی که منتقدان بسیاری داشت. فعالان 
محیط زیست و کارشناسان شهری معتقد 
بودند نباید این دو موضوع را به هم گره زد. 
از ابتدای این هفته سه نیروگاه شازند اراک، 
منتظرقائم البرز و شــهید محمدمنتظری 
اصفهان ملزم شــدن تــا مصرف مازوت را 

متوقف کنند.

بازار مسکن
 از کنترل
 خارج
 شد

در گفتگو با یک کارشناس بازار 
مسکن مطرح شد

یک کارشــناس بازار مسکن گفت: 
با قوانین دســتوری، نمی توان بازار 
مســکن را کنترل کرد، ســاخت 
مسکن در کشور باید تداوم داشته 
باشــد و برای استمرار این فرآیند 
دولــت بایــد یک نقشــه و قانون 

منسجم تصویب کند.
بازار مســکن با چالش های جدی 
دست و پنجه نرم می کند و فعالان 
حوزه مســکن معتقدنــد، قیمت 
مســکن به گونه ای است که قدرت 
خرید متقاضیان پاسخگوی خرید 
ملک نیســت و خانــه اولی ها توان 
خرید خانه های نوســاز را از دست 

دادند.
طی ۵ ســال گذشته بازار معاملات 
مسکن با فراز و نشیب های متعددی 
روبرو بوده اســت، این در حالیست 
که مســکن از اســفند ماه ســال 
گذشــته با افزایش قیمت رو به رو 
شــده و تداوم این روند تا به امروز 
موجب دلســرد شــدن بسیاری از 
مســتأجران شد. همچنین با رشد 
مجــدد قیمت مســکن در ابتدای 
امســال موجب تشــدید کابوس 

کرایه نشین ها شد.
بازار مســکن از اواخر سال گذشته 
تا به امروز در رکود تورمی قرار دارد. 
با وجود تداوم شــرایط رکودی در 
معاملات و کاهش ســرعت رشــد 
قیمت مسکن در سال جاری، سهم 
مســکن از ســبد هزینــه خانوار 

همچنان در حال افزایش است.
قیمت گذاری  �� به  مســکن  بازار 

دستوری توجهی ندارد
در ایــن راســتا فرهــاد بیضایی 
کارشــناس ارشد حوزه مسکن در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 

اینکه با قوانین دستوری، نمی توان 
بازار مســکن را کنترل کرد، گفت: 
از اواخر ســال ۱۳۹۹ و اوایل سال 
۱۴۰۰ وضعیت مسکن در شرایط 
تورم بســیار سنگینی قرار گرفت. 
در ادامه نیز با توجه به سیاست هایی 
کــه بــه خصوص در حــوزه بانک 
مرکزی اتفاق افتاد، از اواسط سال 
۱۴۰۲ بازار مســکن در شــرایط 
تثبیت قیمت و تقریباً رکودی قرار 

گرفت.
وی تاکید کرد: ســاخت مسکن در 
کشور باید تداوم داشته باشد و برای 
استمرار این فرآیند دولت باید یک 
نقشه و قانون منسجم تصویب کند. 
ساخت مسکن علاوه بر اینکه مسیر 
مســتأجران را بــرای خرید خانه 
همــوار می کنــد، موجب کاهش 
قیمت نیز خواهد شد زیرا مدیریت 
قیمت بازار مسکن با میزان عرضه 

و تقاضا ارتباط مستقیمی دارد.
بیضایی ادامه داد: در اقتصاد ایران 
تورم حاکم است از این رو نمی توان 
بــا قاطعیت یک نرخ مصوبی برای 
ساخت مسکن تعیین کرد زیرا طی 
فرآینــد با کمبود منابع مالی رو به 
رو خواهیم شد. به تبع آن نیز پروژه 
متوقــف می شــود و متقاضی در 
انتظار تحویل خانه خواهد ماند. از 
ســویی دیگر اجرای قراردادهای 
علی الحســاب موجب سردرگمی 
متقاضــی و ســازنده و … خواهد 

شد.
این کارشــناس مسکن تاکید کرد: 
با توجه به شرایط بازار مسکن، روز 
به روز سیاست های تصدی گری و 
دخالت حداکثری دولت در زمینه 
شهرســازی افزایــش یافت که در 

مقابل بخش خصوصی مســکن یا 
کسانی که دارای بخش خصوصی 
بودند با شــدیدترین مقررات برای 
کنترل حوزه ساخت وســاز مواجه 
بودند؛ قطعاً بخشــی از نقاط ارزش 
زیست محیطی دارند که جز منابع 
عمومــی بــه شــمار می رونــد و 
هیچ گونه ســاخت و سازی در این 
مناطــق نباید رخ دهد و از ســوی 
زمین خــواری  از  بایــد  دیگــر 

جلوگیری، حفظ و صیانت شود.
بیضایی خاطرنشان کرد: سیاست 
واگــذاری زمیــن بــه مــردم و 
جــز  می تــوان  را  انبوه ســازان 
تجربه های موفق در کشور برشمرد 
کــه دولت چهاردهــم می تواند با 
استفاده از تجارب حاصل شده، در 
زمینه مدیریت بازار مسکن موفق تر 
عمل کند. البته در حوزه مســکن 
می توان با اســتفاده از روش های 
متنوع دیگری مانند شهرک سازی، 
مســکن مشــارکتی، پیش خرید 
مســکن و… زمینه هــای خرید 
مســکن برای مستأجران را فراهم 

کنیم.

تأثیری  �� افزایش عرضه مسکن 
در بازار ایجاد نکرد

یکی از مهمترین محورهای زندگی 
بشریت حول مسئله مسکن عنوان 
شــده و بــا توجه بــه اهمیت بازار 
مســکن در کشور به دلیل ارتباط 
مستقیم با وضعیت معیشت و رفاه 
زندگی مردم دارد. بررسی ها نشان 
می دهد که عرضه در بازار مســکن 
افزایشــی شده اما همچنان شاهد 
تمایل خریــداران به واحدهای با 
متراژ متوســط هســتیم چراکه 
قــدرت خرید در این بازار تغییری 

نکرده است.
بــا توجــه به گفته عــده زیادی از 
فعالان بازار مسکن، امروزه تمایل 
افراد برای ســرمایه گذاری در بازار 
مســکن گســترش یافته است و 
افزایش قدرت خرید مسکن باعث 
می شود که بازار جان تازه ای بگیرد 
اما متأسفانه در این زمینه بانک ها 
در پرداخت تســهیلات همکاری 
نکــرده و همین امــر باعث ایجاد 
مشــکلات زیــاد در ایــن بخش 

می شود.



 آگهی ماده2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت
 ازتولید و عرضه مسکن

هیات قانون ساماندهی و حمایت ازتولید وعرضه مسکن مستقر دراداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
خدابنده موضوع ماده ۸ آیین نامه اجرائی قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید 

و عرضه مسکن تصرفات مالکانه و مفروزی اشخاص ذیل را برابر رای صادره تایید نموده است.
۱-آقای حمداله اسکندری فرزند حجت اله به شماره شناسنامه ۳92۱ صادره از خدابنده در محدوده 
پلاک ۱7۳9 فرعی از ۱0۱ اصلی واقع در شهرزرین رود بخش 4 زنجان قطعه ۱۳20برای ششدانگ عرصه 

واعیان یکباب مغازه به مساحت 64/9۱ مترمربع برابررای شماره 6۱2۵ مورخ ۱40۳/0۸/۱6
مراتب در اجرای ماده2 قانون الحاق و ماده ۱0آیین نامه اجرائی آن به اطلاع میرساند کسانی که نسبت  
به اصل ملک اعتراض دارند ازتاریخ الصاق ظرف مدت بیست روز اعتراض خودرا به صورت مکتوب به 
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده تسلیم و از تاریخ تسلیم اعتراض باید ظرف مدت یک 
ماه به مرجع ذیصلاح قضائی مراجعه و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت اسناد و املاک خدابنده 
تسلیم و رسید اخذ نماید، در غیراین صورت متصرف یا نماینده قانونی وی می تواند به دادگاه مربوطه 
مراجعــه و گواهــی عدم وصول اعتراض را دریافت و به اداره ثبت تحویل نماید در این صورت عملیات 
ثبتی بارعایت مقررات تعقیب خواهدشــد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
جوادشفیعی - رییس اداره  ثبت اسنادواملاک شهرستان خدابنده    

 آگهی ماده2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت
 ازتولید و عرضه مسکن

هیات قانون ساماندهی و حمایت ازتولید وعرضه مسکن مستقر دراداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
خدابنده موضوع ماده ۸ آیین نامه اجرائی قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید 

و عرضه مسکن تصرفات مالکانه و مفروزی اشخاص ذیل را برابر رای صادره تایید نموده است.
۱-آقای حمداله اسکندری فرزند حجت اله به شماره شناسنامه ۳92۱ صادره از خدابنده در محدوده 
پلاک ۱7۳7 فرعی از ۱0۱ اصلی واقع در شــهرزرین رود بخش 4 زنجان قطعه ۱۳۱9برای ششــدانگ 

عرصه واعیان یکباب مغازه به مساحت ۵۱/7۵ مترمربع برابررای شماره 6۱27 مورخ ۱40۳/0۸/۱6
مراتب در اجرای ماده2 قانون الحاق و ماده ۱0آیین نامه اجرائی آن به اطلاع میرساند کسانی که نسبت  
به اصل ملک اعتراض دارند ازتاریخ الصاق ظرف مدت بیست روز اعتراض خودرا به صورت مکتوب به 
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده تسلیم و از تاریخ تسلیم اعتراض باید ظرف مدت یک 
ماه به مرجع ذیصلاح قضائی مراجعه و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت اسناد و املاک خدابنده 
تسلیم و رسید اخذ نماید، در غیراین صورت متصرف یا نماینده قانونی وی می تواند به دادگاه مربوطه 
مراجعــه و گواهــی عدم وصول اعتراض را دریافت و به اداره ثبت تحویل نماید در این صورت عملیات 
ثبتی بارعایت مقررات تعقیب خواهدشــد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
جوادشفیعی - رییس اداره  ثبت اسنادواملاک شهرستان خدابنده    

 آگهی ماده2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت
 ازتولید و عرضه مسکن

هیات قانون ساماندهی و حمایت ازتولید وعرضه مسکن مستقر دراداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
خدابنده موضوع ماده ۸ آیین نامه اجرائی قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید 

و عرضه مسکن تصرفات مالکانه و مفروزی اشخاص ذیل را برابر رای صادره تایید نموده است.
۱-آقای سید جواد حسینی فرزند سید عقیل به شماره شناسنامه 4۳0 صادره از خدابنده در محدوده 
پلاک 2۱۵4 فرعی از ۱29 اصلی قطعه ۱0۸۵واقع درشهر گرماب بخش 4 زنجان برای ششدانگ عرصه 

واعیان یکباب ساختمان به مساحت ۱92/4۵ مترمربع برابررای شماره 6۱46 مورخه ۱40۳/0۸/۱6
مراتب در اجرای ماده2 قانون الحاق و ماده ۱0آیین نامه اجرائی آن به اطلاع میرساند کسانی که نسبت  
به اصل ملک اعتراض دارند ازتاریخ الصاق ظرف مدت بیست روز اعتراض خودرا به صورت مکتوب به 
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده تسلیم و از تاریخ تسلیم اعتراض باید ظرف مدت یک 
ماه به مرجع ذیصلاح قضائی مراجعه و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت اسناد و املاک خدابنده 
تسلیم و رسید اخذ نماید، در غیراین صورت متصرف یا نماینده قانونی وی می تواند به دادگاه مربوطه 
مراجعــه و گواهــی عدم وصول اعتراض را دریافت و به اداره ثبت تحویل نماید در این صورت عملیات 
ثبتی بارعایت مقررات تعقیب خواهدشــد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
جوادشفیعی - رییس اداره  ثبت اسنادواملاک شهرستان خدابنده  

 آگهی ماده2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
ازتولید و عرضه مسکن

هیات قانون ساماندهی و حمایت ازتولید وعرضه مسکن مستقر دراداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
خدابنده موضوع ماده ۸ آیین نامه اجرائی قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید 

و عرضه مسکن تصرفات مالکانه و مفروزی اشخاص ذیل را برابر رای صادره تایید نموده است.
۱-آقای علیرضا خدابنده لو فرزند شاداله به شماره شناسنامه 4 صادره از خدابنده در محدوده پلاک 
2۱90 فرعی از ۱29 اصلی قطعه ۱07۸واقع درشهر گرماب بخش 4 زنجان برای ششدانگ عرصه واعیان 

یکباب ساختمان به مساحت ۱7۳/۳۸ مترمربع برابررای شماره 6۱40 مورخه ۱40۳/0۸/۱6
مراتب در اجرای ماده2 قانون الحاق و ماده ۱0آیین نامه اجرائی آن به اطلاع میرساند کسانی که نسبت  
به اصل ملک اعتراض دارند ازتاریخ الصاق ظرف مدت بیست روز اعتراض خودرا به صورت مکتوب به 
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده تسلیم و از تاریخ تسلیم اعتراض باید ظرف مدت یک 
ماه به مرجع ذیصلاح قضائی مراجعه و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت اسناد و املاک خدابنده 
تسلیم و رسید اخذ نماید، در غیراین صورت متصرف یا نماینده قانونی وی می تواند به دادگاه مربوطه 
مراجعــه و گواهــی عدم وصول اعتراض را دریافت و به اداره ثبت تحویل نماید در این صورت عملیات 
ثبتی بارعایت مقررات تعقیب خواهدشــد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
جوادشفیعی - رییس اداره  ثبت اسنادواملاک شهرستان خدابنده    

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴:
ابزارهای تنظیم گر بازار خودرو در بورس کالا 

فراهم شود

محسن زنگنه، نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ گفت: بورس باید ابزارهای مورد نیاز برای عرضه خودرو 
را فراهم کند. محســن زنگنه، با تاکید بر این که موافق عرضه 
خــودرو در بورس کالا هســتم، به خبرنــگار پایگاه خبری بازار 
ســرمایه ایران )سنا(، گفت: بورس می تواند بهترین محل برای 
کشف قیمت خودرو باشد. این نماینده مجلس شورای اسلامی 
افزود: همه بورس های دنیا نهادهای تنظیم گری دارند که کالاها 
و محصولات در فضایی کاملًا شــفاف کشــف قیمت و عرضه 
می شــوند، مثلًا این گونه نیســت که یک میلیون تقاضا برای 
خودرو وجود داشــته باشــد و فقط ۱۰۰ هزار دســتگاه خودرو 
عرضــه شــود. در صورتی که تقاضا با میــزان عرضه هم خوانی 
نداشــته باشــد قیمت خودرو خودبه خود بالا می رود و بازار را 
تحت تأثیر منفی قرار می دهد و آن را ملتهب خواهد کرد. زنگنه 
تاکید کرد: بهتر است ابزارهای تنظیم گر مربوط به عرضه خودرو، 
مثل سازوکار قیمت گذاری، روش عرضه و دیگر استانداردهای 
لازم در بورس کالا فراهم باشــد. نایب رئیس کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ درباره حمایت از بازار ســرمایه در 
لایحه بودجه، افزود: با در پیش گرفتن ثبات در بودجه، به طور 
حتم بازار سرمایه هم حمایت خواهد شد و مسیر رونق را بیش 

از پیش تجربه خواهد کرد.

عضو اتاق مشترک ایران و روسیه تحلیل کرد؛
اثر متصل شدن کارت های خرید برتجارت 

شرکت های ایرانی و روسی

در روزهای اخیر، دو شــبکه شــتاب ایران و میر روســیه به هم 
متصل شــده اند. بررسی ســوابق موضوع نشان می دهد؛ رابطه 
بانکی بین ایران و روســیه از قبل برقرار بوده، چنان که بعد از 
قطع سامانه سوئیفت، تجار ایران و روسیه با سامانه های بومی 

خود پول و حواله منتقل و »ال سی« باز می کردند.
کامبیز میرکریمی عضو اتاق مشترک ایران و روسیه در گفتگو 
با خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، با بیان این که 
این طرح فعلًا برای تاجران، گردشــگران و افراد حقیقی ایرانی 
کاربرد دارد، گفت: رابطه بانکی بین ایران و روسیه از قبل متصل 
شــده بود و بعد از قطع ســامانه ســوئیفت، ایران و روســیه با 
سامانه های بومی خود پول را منتقل می کردند. امور مربوط به 
حواله انجام می شــود و »ال ســی« نیز می توان باز کرد. در گام 
جدید دو شبکه شتاب ایران و میر روسیه به هم متصل شده اند 
البته این اتصال هنوز به صورت رسمی ابلاغ نشده و بعد از ابلاغ 
رسمی توسط مقام های رسمی ایران و روسیه این شبکه دوجانبه 

آغاز به فعالیت خواهد کرد.
به گفته میرکریمی، در شبکه شتاب ایران و شبکه میر روسیه 
سقف وجود دارد، اما اتصال این دو شبکه هزینه مبادلات پول 
را نیز کاهش می دهد و افراد ایرانی در فاز اول با کشیدن کارت 
می توانند معادل نقدی روبل را در خودپردازهای روسی برداشت 
کنند.این عضو اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه گفت: در 
فاز دوم که هنوز عملیاتی نشده، ایرانی ها هم می توانند با کارت 
بانک های ایرانی خرید را در فروشــگاه های روسیه انجام دهند 
و در گام سوم هم شهروندان روسی می توانند با کارت های بانکی 
روسی در فروشگاه های ایران خرید کنند. میرکریمی در پاسخ 
 FATF به پرســش خبرنگار ســنا مبنی بر این که آیا قوانین
مانعی بر مبادلات تجاری سنگین با روسیه است، یا خیر، گفت: 
بین ایران و روســیه از جهت قوانین FATF مشــکلی وجود 
ندارد و می توان پول های سنگین را از طریق حواله یا »ال سی« 
جابه جا کرد. او با بیان این که چرا در شــرایط فعلی از ظرفیت 
بانکی به طور کامل استفاده نمی شود، گفت: مشکل اصلی این 
اســت، برخی بازرگان برای صادرات کالا، ارز را خارج از شــبکه 
بانکی تهیه کرده تا بتوانند ارز صادراتی را در بازار آزاد بفروشند 
و به همین دلیل از ظرفیت بانکی استفاده چندانی نمی شود و 
در مقاطعــی نــرخ تبدیــل روبل به ریال میــزان خوبی بود و از 
ظرفیت بانکی استفاده می شد. این فعال اقتصادی افزود: البته 
بانک مرکزی به دنبال تک نرخی کردن ارز صادراتی بوده و این 
سیاســت می تواند تأمین ارز را از مبدأ بانکی به صرفه و ســریع 
کند. پیش بینی بنده این است که با نزدیک شدن بازار آزاد به 
بازار رســمی از شــبکه بانکی برای انتقال پول استفاده خواهد 
شد. میرکریمی در پایان گفت: کارت ها برای استفاده شخصی 
بوده و این گونه اقدامات رفت و آمد تجار و گردشــگری را بین 
دو کشــور تســهیل می کند، تا قبل از این اقدام فعال تجاری یا 
فرد ایرانی باید مسترکارت را تبدیل به یورو کرده و سپس یورو 
را تبدیل به روبل می کرد اما با این اقدام نیاز به تبدیل مسترکارت 
به یورو نیست و به صورت مستقیم کارت خرید ایرانی می تواند 

روبل برداشت کند.

باجه خبر

حجت اله صیدی، رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار در 
گفت گویی با بیان اینکه حمایت جدی رئیس جمهور و معاون 
اول از بازار ســرمایه امیدوارکننده اســت، گفت: وزیر اقتصاد 

محکم و قدرتمند پای بازار سرمایه ایستاده است.
حجت اله صیدی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار حدود 
دو ماه است سکان نهاد ناظر بر بازار سرمایه را بر عهده گرفته 
است. در این مدت بازار با اخبار و رویدادهای زیادی از جمله 
ریسک ها و تنش های سیاسی تا موضوعات مرتبط با بودجه، 
تصمیمات کلان و سیاستگذاری های نهادهای پولی و مالی 
مواجه بوده اســت. خبرنگار ســنا در خصوص وضعیت این 
روزهای بازار ســرمایه و چشــم انداز پیش رو با او به گفتگو 

نشسته است.
از دو هفته قبل بازار ســرمایه به تدریج روند آرام تری را در 
پیش گرفت و حتی هفته ای که گذشــت شــاهد رونق قابل 
توجه معاملات در بازار ســرمایه، رشــد شاخص سهام و ورود 
نقدینگی بیشتر به بازار بودیم. در خصوص تغییر روند بازار، 
تحلیل های متفاوتی ارائه می شــود. رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار در این خصوص چه تحلیلی دارد؟ طبعاً بنده هم 
خوشحالم که بازار سرمایه هفته خوبی را تجربه کرد. افزایش 
قیمت ســهام شرکت های مختلف و افزایش حجم معاملات 
نشانه خوبی از خوش بینی فعالان بازار به رویدادهای هفته ها 

و ماه های آینده است.
روشن است که علت رشد شاخص، افزایش قیمت ها و حجم 
معاملات نمی تواند مربوط به یک عامل یا متغیر باشد و عوامل 
مهم متنوعی این گونه رشدها یا در برخی موارد افت ها را رقم 

می زنند.
بــه نظــرم عامل اول این اســت که بازار حس کرد ریســک 
سیســتماتیک کاهش قابل ملاحظه ای پیدا کرده اســت. 
پیش بینی تحلیل گران، آرام ترشدن منطقه و فروکش کردن 
تنش ها اســت. تصمیم های اقتصــادی و اجتماعی دولت و 
تحرکات سیاســی آن نیز نشــان از تدبیر و تعقل دارد که به 

معنای کاهش ریسک های محیطی است.
عامل دوم، اقدام های مهمی اســت که در بازار پول در حال 
رخ دادن اســت. می دانید کــه فصل جدیدی از هماهنگی و 
همکاری بین بازار پول و سرمایه دارد رقم می خورد. قدم اولی 

که ما برای کاهش نصاب ســپرده های بانکی در صندوق ها 
برداشــتیم، با واکنش های مدبرانه برادر عزیزم دکتر فرزین 
مواجه شد و در بانک مرکزی برنامه های خوبی برای مدیریت 
نرخ سود بانکی و کاهش شکاف بین ارز نیما و بازار آزاد شروع 

شد.
عامل سوم را می توانم به تلقی مثبت معامله گران از تلاش های 
ارکان بازار در خصوص عوامل بنیادی ربط بدهم. تلاش هایی 
که برای اصلاح تبصره ها و بندهای اثرگذار بر بازار ســرمایه 
در لایحه بودجه در هفته های قبل شــروع کرده بودیم، طی 
دو جلسه ای که همین هفته در کمیسیون اقتصادی مجلس 
داشتیم، خبرهای مثبتی را برای بازار به همراه آورد. همین جا 
باید از برادرمان دکتر شمس الدین حسینی، رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس تشــکر کنم که هم اشــراف خوب و دقیقی 
روی مســائل بورس دارند و هم با جدیت موارد را پی گیری 
می کننــد. با رئیس محترم کمیســیون برنامه و بودجه هم 
صحبت و مکاتبه ای داشتم که ان شاءالله در کمیسیون تلفیق 

مورد توجه قرار خواهد گرفت.
تلاش هایی که ناشران با توصیه بورس، برای بهبود عملکرد 
و سودآوری خود در نیمه دوم سال به کار می بندند، نیز عامل 
اثرگذار بعدی بوده است. مکاتبه ها و گفتگوهایی که با وزرای 
ذی ربــط برای جلوگیری یا حداقل کاهش قطعی برق و گاز 
صنایع انجام شــد، سیگنال های مناسبی را به بازار می دهد. 
همچنین به نظر می رسد بازار، آمادگی بورس کالا برای معامله 
خودرو در آن و نظایر این موارد را مشــاهده کرد و واکنش 
مناســبی به آن نشــان داد. اخبار خوبی هم از جلسات ستاد 
اقتصادی دولت و حمایت تمام ارکان دولت از بازار ســرمایه 
در این دو هفته منتشر شده است. خبر جدیدی از برنامه های 
دولت دارید؟یکی از مهم ترین مواردی که در هفته گذشــته 
اتفاق افتاد، مذاکرات و تصمیمات ســتاد اقتصادی دولت در 
رابطه با بازار بدهی و نرخ تأمین مالی بود که هم وزیر محترم 
اقتصاد در مصاحبه ها و توئیت هایشــان به آن اشاره کردند و 

هــم ســرکار خانم مهاجرانی، ســخنگوی محتــرم دولت 
اطلاع رســانی خوبی کردند. جدیت رئیس جمهور محترم و 
معاون اول ایشان را در حمایت از بازار سرمایه در آن جلسه 
به چشــم خود دیدم و این برای فعالان بازار امیدوارکننده 
است. آقای دکتر همتی هم همانطور که می دانید با توجه به 
اشــرافی کــه دارند، محکــم و قدرتمند پای بازار ســرمایه 

ایستاده اند.
برای آینده بازار به ویژه تا پایان ســال جاری، چه  ��

برنامه هایی دارید؟
برنامه هایمــان برای آینده را اعلام کرده ام. عرض کرده ام که 
روی هفده مورد مهم کار می کنیم تا بتوانیم در پایان ســال 
جاری وضعیت به مراتب بهتری را در بازار سرمایه شاهد باشیم. 
یکی از فوری ترین خبرها این اســت که بورس و فرابورس، 
لیست خوبی از شرکت های آماده برای عرضه اولیه دارند. از 
مدیران بورس ها خواستم که عرضه ها را اولویت بندی کنند 
و طــی یک زمان بندی، عرضه مســتمری صــورت بگیرد. 
خوشبختانه شرکت های آماده برای عرضه، هم از نظر صنعت 
و نوع کسب وکار متنوع هستند و هم از نظر اندازه و ترکیب 
سهام داری. سودآوری مطلوبی نیز دارند. دوستان باید بتوانند 
به طور متوسط هفته ای یک یا دو عرضه داشته باشند تا بازار 
بزرگ تر و ارزش واقعی شرکت ها روشن شود و ریسک کاهش 
یابــد. اما برخــی از فعالان بازار در خصوص تأمین نقدینگی 
لازم برای خرید عرضه های اولیه دغدغه هایی دارند و معتقدند 

بازار به ثبات جریان نقدینگی نرسیده است.
نگران پول در بازار نیستم. وقتی برای یک نام نویسی اولیه در 
خودرو چند همت پول یک روزه بلوکه می شــود یا مهم تر از 
آن وقتی هفته ای چند مورد تماس دارم که مدیران صندوق ها 
افزایش سقف می خواهند، این یعنی پول هست. این که گاهی 
صف فروش بیش تر از صف خرید اســت، مســئله نقدینگی 
نیســت بلکه ســرمایه گذار می خواهد سهام یا اوراقش را نقد 
کند و به بازار دیگر برود. ما باید بازار سهام را به قدری جذاب 

کنیم که پول در درون بازار میان سهام و اوراق بچرخد و من 
این ظرفیت را می بینم.

در ســخنرانی های خود طی دو ماه گذشته به لزوم  ��
افزایش سهم تأمین مالی بنگاه ها از بازار سرمایه اشاره 
کردید. در این خصوص علاوه بر عرضه های اولیه، چه 

برنامه های جدیدی را در دست اجرا دارید؟
اخیراً، شیوه نامه شرکت پروژه ها در شورای ملی تأمین مالی 
که به ریاست وزیر اقتصاد برگزار شد و چند وزیر، نمایندگان 
مجلس، رؤسای بانک مرکزی و بورس در آن عضویت دارند، 
تصویب شد. این اتفاق ابزار مهمی برای توسعه بازار خواهد 
بود، مخصوصاً در طرح های پیشران که هم بقیه صنایع را به 

حرکت در می آورد و هم بازدهی مناسب و مستمری دارد.
ما هم در این زمینه دســتورالعمل انتشــار اوراق بدهی برای 
شرکت های کوچک و متوسط را عملیاتی کردیم که خودش 
برای رونق شرکت های متوسط بورس، فرصت خوبی است.

تحلیلی از وضعیت بازار در کوتاه مدت داشتید. افت و خیزهای 
ماه های گذشــته تحلیل های متفاوتی را در بازار ایجاد کرده 

است. ارزیابی بلندمدت شما از روند بازار چیست؟
به آینده بازار خیلی امیدوارم. این را هم با بیش از ســه دهه 
تجربه در میدان عمل، خوب می دانم که افت و خیز و افزایش 
و کاهش قیمت ها جزئی از طبیعت بازار است. پس باید نوسان 
عادی در بازار را بپذیریم. تصور کنید بازار چند هفته یا چند 
ماه متوالی تماماً قرمز باشد. خوب در این صورت خریداری 
نخواهیم داشت. همین طور اگر چند هفته یا چند ماه، بازار 
تماماً ســبز باشــد، باید دنبال فروشــنده بگردید. این خوب 
نیست. بازار وقتی بازار است که تعداد زیادی خریدار و تعداد 
زیادی فروشنده وجود داشته باشد. طبیعی است که در این 
حالت بخشــی از بازار ســبز و بخشــی هم قرمز خواهد بود. 
سرمایه گذاری که این اصل را در بازار نپذیرد، اذیت می شود.

امیدوارم این سیر رونق و خوش بینی که در بازار شروع شده، 
در هفته های آینده هم با به ثمر رســیدن تلاش های ارکان 
بازار، همکاری نهادهای مالی و ناشــران و ســرمایه گذاران 
حقیقی و حقوقی تداوم داشته باشد و آخر هفته های فعالان 
بازار سرمایه، توأم با شادی، آرامش، رضایت از فعالیت هفتگی 

و بازده مورد انتظار باشد.

 رئیس سازمان بورس: 

عرضه های اولیه مهمی در راه هستند

متغیر اصلی بورس طی هفته جاری

برای اینکه بتوان فهمید بازار ســرمایه در هفته 
آینده به کدام ســو می رود و اینکه آیا این روند 
ادامه خواهد داشت، باید به وضعیت نماد خودرو 

و گــروه خودرویــی در هفته پیش رو توجه و آن 
را بررسی کرد.

بازار سهام چهارمین هفته آبان را با مثبت قوی 
و پایدار به پایان رســاند. کارشناسان معتقدند 
امید به بازار برگشــته اســت و چنانچه ریسک 
تنش های منطقــه ای آرام گیرد، بازار می تواند 

روند صعودی ای در پیش گیرد.
در هفته گذشــته بازار ســرمایه دچار اتفاقات 
عجیب وغریبــی شــد و می توان از آن به عنوان 
هفتــه صف بــازی نــام برد، چراکــه نمادهای 

خودرویی شاهد صف های خرید خوبی بودند.
نماد خودرو و گروه خودرویی در هفته گذشــته 

لیــدری بــازار را بر عهده گرفته بود و تمام توجه 
ســهامداران به زمان ادامه دار بودن صف خودرو 

معطوف شده است.
در روز چهارشنبه ۲۳ آبان هنگامی که از قدرت 
صف خرید خودرو کاســته شده بود، بازار کمی 
دچار ترس و اضطراب شد که با برگشت و وجود 
قدرت خرید بالا در این نماد وضعیت بازار بهبود 
یافت. این رویداد را می توان جزو اتفاقات اصلی 
بازار ســرمایه به شمار آورد و باید توجه ویژه ای 

به آن داشت.
در هفتــه پیش رو وضعیــت روند نماد خودرو 
مشخص خواهد شد. عامل و متغیر اصلی جهت 

و رونــد بــورس در هفته آینده این نماد خواهد 
بود.

باید در هفته جاری نماد خودرو را بررســی کرد 
تا متوجه شــد آیا این ســهم با خرید و ورود پول 
هوشــمند و اخبار پشــت پرده همراه بوده است 
یا صرفاً صفوفی برای لیدری خودرو در بازار بوده 

است.
انتظار برگشــت بازار در روزهای گذشته وجود 
داشــت، امــا ادامــه دار بودن آن بســتگی به 
ریسک های سیستماتیک و سیاست های دونالد 
ترامــپ در آینــده دارد؛ چراکه این دو عامل بر 

بازار سهام تاثیرگذارند.
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طبق نظام 
صنفی، 

واحدهایی که 
آرامش صنفی 

را به خطر 
بیندازند با 

آن ها برخورد 
خواهد شد. به 

همین دلیل، 
برای موارد 

مختلفی پلمپ 
صورت گرفته 
است و انتظار 

می رود که 
دولت برای این 

منظور، به 
سرعت 

اقداماتی انجام 
دهد تا برای 

بازار طلا و 
مردم شرایط 
بهتری اتفاق 

بیفتد و از آن ها 
حمایت شود.

لی
 ما

زار
با

 

نادر بذرافشان رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان 
طلا، جواهر، نقره و ســکه تهران در گفتگو با »نقش 
اقتصــاد«، درمورد مصوبــه ممنوعیت فروش طلای 
دســت دوم گفت: با توجه به این که در ســال های 
گذشــته، مــردم تمایل به خرید طلای دســت دوم 
داشــتند این موضوع باعث شد تا تولیدکنندگان طلا 
بــا آســیب هایی روبرو شــوند. به همیــن دلیل، با 
وزارتخانه های مربوطه جلساتی را تشکیل دادیم و در 
اطلاعیه ای اعلام شــد تا کد آیســیک فروش طلای 
مســتعمل به صورت رســمی از سامانه نوین اصناف 
حذف شــده و قرار بر این شــد تا طلای دســت دوم 
جمع آوری شود. زیرا فروش طلای دست دوم نه تنها 
باعث کاهش تولید این فلز گرانبها شده بلکه بسیاری 
از خریداران را به شیوه های مختلف با مشکلاتی روبرو 
کرده اســت؛ به طوری که در ســال های گذشــته، 
طلاســازان و طلافروشــان در چرخه تولید و توزیع و 
همچنیــن، فــروش و صــادرات مصنوعــات طلا با 

آسیب های جدی اقتصادی مواجه شده اند.
 رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، 

نقره و ســکه تهران تصریح کرد: در جریان جلســات 
متعددی که در رابطه با نظارت صمت بر این موضوع 
داشتیم، چند ماه پیش اعلام شد که مصوبه ممنوعیت 
فروش طلای دست دوم تصویب شده است. به همین 
دلیل، اطلاع رسانی از طریق ما و اتحادیه های سراسر 
کشور صورت گرفت و قرار بر این شد که به مدت یک 
مــاه، وقت دهند تا واحدهایی که طلای دســت دوم 
می فروشــند یا کد رسته طلای دست دوم گرفته اند 
برای جمع آوری این نوع طلا و ابطال کد مربوطه اقدام 
کرده و آن را به خرده فروشی های طلا تبدیل کنند و 
سپس، این موضوع به صورت رسمی به ما ابلاغ شود 
ولی بعد از گذشــت چند ماه، هنوز ابلاغی به منظور 
اجــرای آن صــورت نگرفته و در جریان پیگیری های 
انجام شده گفته شده که این مسئله در حال بررسی 
اســت و تغییر در یک ســری از موارد باعث شده است 

که تصویب رسمی آن به تأخیر بیفتد.
 بذرافشــان تأکید کرد: از آن جایی که اغلب طلاهای 
دســت دوم قدیمی و فاقد کدهای استاندارد هستند 
بعضــاً مراجعاتــی برای این منظــور داریم و اگرچه 
مشــخص شــده اســت که این طلاهای دست دوم 
مشکلات عیار دارند ولی با این وجود، برخی از افراد، 
در صفحه های مجازی خود به فروش طلاهای دست 
دوم و سکه پارسیان و سکه بانک مرکزی می پردازند 
و پــس از این که خریــداران، این صفحه های فروش 
مجــازی را بــه ما معرفی می کنند و آن ها را بررســی 
می کنیم متوجه می شــویم این صفحه ها در اتحادیه 
دارای هویــت صنفــی نیســتند و بــه همین دلیل، 
خریداران نمی توانند از طریق اتحادیه پیگیری کنند 
و پیگیری های آن ها باید از طریق مراجع قضایی باشد.
رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، 
نقره و ســکه خرید و فروش طلا اشــاره کرد: خرید و 
فــروش طــلا در فضای مجازی باید توســط دولت و 
دستگاه های مسئول کنترل شود. زیرا طلا جزء فلزات 
گرانبهای دنیاست و اگر مردم طلا و سکه را به صورت 
قانونی و اصل خریداری نکنند بعداً با مشکلاتی روبرو 
خواهند شــد. در نتیجه، خرید طلا و ســکه صرفاً باید 
حضوری باشد و افراد از طریق واحد صنفی خریداری 
کنند؛ چراکه هویت صنفی بســیار مهم اســت و هر 
زمانــی که مردم می خواهند از واحد صنفی مربوطه، 
طلا و ســکه خریداری کنند حتماً باید خریدشان در 
رســتهٔ موردنظر باشد. مثلًا سکه را باید از واحدهایی 

خریــداری کنند که سکه فروشــی و تحت پوشــش 
اتحادیه طلا و جواهرات هســتند و حتماً باید موقع 
خرید دقت داشته باشند که جواز مغازه و هویت واحد 
صنفی را رویت کنند و اگر از طریق صفحه های فروش 
مجازی خرید طلا انجام می دهند هنگام خرید، حتماً 
فاکتور رسمی با سربرگ واحد صنفی را دریافت کنند 
و هنگام خرید سکه نیز، حتماً دقت کنند که از مراکز 
عرضه سکه و جواز آن ها در رسته سکه فروشی باشد 
و کارت سکه با وکیوم و هولوگرام همان مرکز خرید 
باشــد. نادر بذرافشان ادامه داد: اگر هنگام خرید طلا 
و سکه، مردم دقت لازم را داشته باشند و رسانه ها نیز 
برای این منظور اطلاع رسانی کنند بدون شک، مردم 
کمتــر ضرر می کنند و درواقع، دچار آســیب مالی و 
اقتصادی نمی شوند. در نتیجه، مردم باید هنگام خرید 
سکه و طلا رویکرد خود در مقایسه با کالاهای دیگر 
را تغییر دهند. چون ضرر یک کالای دو یا پنج میلیونی 
متفاوت از ضرر طلا و سکه چند میلیونی است و اگر 
این روند ادامه دار باشد برای مردم و واحدهای صنفی 
و نظــم اقتصــادی، مشــکلات عدیــده ای به وجود 

می آورد..
 رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، 
نقره و سکه تهران در رابطه با نحوه برخورد با واحدهای 
صنفــی متخلــف یادآور شــد: طبق نظــام صنفی، 
واحدهایــی کــه آرامش صنفی را به خطر بیندازند با 
آن ها برخورد خواهد شد. به همین دلیل، برای موارد 
مختلفی پلمپ صورت گرفته اســت و انتظار می رود 

که دولت برای این منظور، به سرعت اقداماتی انجام 
دهــد تا برای بازار طلا و مردم شــرایط بهتری اتفاق 

بیفتد و از آن ها حمایت شود.
نادر بذرافشــان خاطرنشــان کرد: افرادی که طلای 
دست دوم خریداری کرده اند در صورتی که خریدشان 
از واحد صنفی بوده اســت و فاکتور داشــته باشــند، 
می توانند طلاهای دســت دوم خود را بفروشند و اگر 
در این خصوص، با مشــکلاتی روبرو شوند، می توانند 
به صورت قانونی پیگیری کنند ولی اگر از صفحه های 
مجازی اقدام به خرید طلا کرده باشند باید از طریق 
مراجع قضایی پیگیری کنند. به همین دلیل، ما توصیه 
می کنیم افراد همیشــه از واحدهایی که دارای جواز 
رسمی و هویت صنفی هستند خرید کنند؛ چراکه در 
صــورت بــروز هرگونه مشــکلی می توانند از طریق 
اتحادیــه طــلا و جواهرات به عنــوان اولین مرجع به 
ســرعت پیگیری کنند و به نتیجه برســند. اما اگر به 
شیوه دیگری مثل سایت ها و صفحه های مجازی که 
اعتبار ندارند و رسمی نیستند اقدام به خرید کنند و 
با مشــکلات عیار و...روبرو شوند این موضوعات صرفاً 
از طریق مراجع قضایی قابل پیگیری هســتند. زیرا 
معمولاً تجربه نشان داده است یک سری صفحه های 
مجــازی اقــدام بــه فروش طلا کرده و ســپس، این 
صفحه ها بســته شــده اند و هنگامی که مردم به ما 
مراجعه می کنند متوجه می شوند هیچ هویت صنفی 
در اتحادیه برای این صفحه های فروش مجازی وجود 

ندارد.

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

ممنوعیت فروش 
طلای دست دوم؛ 
به نفع مشتری یا 
فروشنده؟

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
در گفتگو با »نقش اقتصاد« تشریح 
کرد



سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 ضرورت راه اندازی اتاق فکر در ادارات 

فرهنگ و ارشاد اسلامی سیستان و بلوچستان

نقش اقتصاد- سیستان و بلوچستان - 
مهرنگار ذورقی: سرپرســت اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی سیستان و 
بلوچستان گفت: تشکیل اتاق فکر در 
ادارات فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
شهرســتان های استان یک ضرورت 
است.عبدالسلام بلوچ زاده در نشست 

شــورای اداری، اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی سیستان و بلوچستان که در 
فرهنگسرای جوان زاهدان برگزار شد، اظهار کرد: با توجه به اهمیت تشکیل اتاق 
فکر در ادارات فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان، انتظار می رود این مهم در همه 
شهرســتان ها مورد توجه قرار گیرد و براســاس برنامه، زمان بندی جلســات آن 
تشکیل شود.وی بیان کرد: با بهره گیری از ظرفیت اتاق فکر می توان ضمن بررسی 
مشــکلات اصحاب فرهنگ، هنر، رســانه و فعالان قرآنی سیستان و بلوچستان، 
برای رفع دغدغه های آنها راهکارهایی ارائه و اجرایی کرد.سرپرســت اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی سیستان و بلوچستان خواستار مطالعه برش استانی 
ســند نقشــه مهندسی فرهنگی استان توسط مسوولان ادارات فرهنگ و ارشاد 
اسلامی شد.وی ادامه داد: این سند می تواند در برنامه ها و فعالیت های فرهنگی 

سیستان و بلوچستان مثمر باشد.

 آغاز فاز مطالعاتی تکمیل ساختمان نیمه کاره 
حوزه علمیه شهر قیامدشت

نقش اقتصاد – قیامدشت – علی کیوانی: 
پــس از موافقــت ســتاد برگزاری 
نمازجمعه سراســر کشور مبنی بر 
تعیین تکلیف ساختمان نیمه کاره 
حوزه علمیه شــهر قیامدشــت در 
مجاورت مصلای امام خمینی )ره(، 
در جلســه ای بــا حضــور» محمد 
 رحمتــی«، رییس حــوزه قضایی، 

» حسین ترکاشوند«، شهردار قیامدشت، رییس و اعضای شورای اسلامی شهر 
و تعدادی از مدیران شــهرداری در خصوص نحوه تکمیل آن ســازه نیمه کاره 
بحث و تبادل نظر شد. در این جلسه مقرر گردید حوزه فنی و عمرانی شهرداری 
قیامدشت نسبت به بررسی مطالعات و طراحی فنی این سازه اقدام و پیشنهادات 
خــود را در خصــوص احــداث مجتمع آموزشــی در این مکان به منظور جذب 

سرمایه گذار ارائه نماید.

تقدیر آیت الله موسوی جزایری از کارکنان نفت

نقش اقتصاد _ خوزســتان _عسکری 
گراونــد: به گــزارش روابط عمومی 
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، 
مهندس ابراهیم پیرامون، مدیرعامل 
منــــاطق  مــــلی  شــرکت 
نفتخیزجنوب، با آیت الله موســوی 
جزایری نماینــده مردم در مجلس 

خبرگان و زعیم حوزه های علمیه خوزستان دیدار و گفت و گو کرد. در این دیدار 
که با همراهی مدیر برنامه ریزی تلفیقی و سرپرست روابط عمومی شرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب انجام شد، مهندس پیرامون گزارشی از فرایند عملیات 
در قطب تولید نفت ایران ارائه داد. مدیرعامل بزرگترین شــرکت تولید کننده 
نفت کشور با تشریح تلاش بی وقفه نیروهای صف و ستاد برای پایداری عملیات 
استخراج، فرآورش و انتقال نفت و گاز و مایعات گازی گفت: بیش از ۷۵ درصد 
کل نفت خام و ۱۶ درصد گاز کشــور در مناطق نفتخیزجنوب تولید می شــود. 
وی افزود: ارزش تولیدات این شرکت به حدی است که هیچ کدام از بخش های 
اقتصادی کشور از حیث جایگاه و تاثیرگذاری به پای شرکت ملی مناطق نفتخیز 

جنوب نمی رسد.

 موافقت شورای شهر قیامدشت با تکمیل 
ورزشگاه پنج هزار نفری شهر

نقش اقتصاد – قیامدشت – علی کیوانی: 
شــورای اسلامی شهر قیامدشت در 
 جلســه رســمی خود به ریاســت 
» محمد حقی« با پیشنهاد شهرداری 
قیامدشــت در خصوص اختصاص 
مبلــغ ۶۰ میلیارد ریال برای احداث 
رختکن، ایجاد تاسیسات روشنایی و 

نصب حصار پیرامونی زمین چمن شهدای قیامدشت موافقت کرد.همچنین در 
این جلسه با تخصیص اعتبار دو میلیارد ریالی برای اعزام دانش آموزان به اردوی 
 راهیــان نــور و بازدیــد از مناطــق عملیاتی جنوب کشــور نیز موافقت شــد.
» یوسف عصمتی«، نایب رییس شورای اسلامی شهر قیامدشت در ابتدای این 
جلسه در نطق پیش از دستور خود بر بهسازی معابر و اختصاص امکانات ویژه 

معلولین شهر در آستانه برگزاری روز جهانی معلولین تاکید کرد.

احداث یک شهرک صنعتی جدید در شهرستان 
آستانه اشرفیه

نقش اقتصــاد- گیلان- منکوئی: طی 
نشســتی که با حضــور مدیرعامل 
شرکت شــهرکهای صنعتی استان 
گیــلان و جمعی از مدیران در محل 
دفتر فرماندار شهرســتان آســتانه 
اشــرفیه برگزار شــد از احداث یک 
شــهرک صنعتــی جدیــد در این 

شهرستان خبرداده شد.در این جلسه که علاوه بر خسرو آرنگ و مهدی محبوبی 
حسن کیاده، جمعی از معاونین و مدیران استانی و شهرستانی شرکت شهرکهای 
صنعتی گیلان، شــرکت آب منطقه ای گیلان، شــرکت برق منطقه ای گیلان و 
اداره منابع طبیعی حضور داشــتند، طرفین به بحث و بررســی چگونگی حل 
مشــکلات پیش روی ایجاد شــهرک صنعتی جدید شهرستان آستانه اشرفیه 

پرداختند.

خاموشی های برق در گیلان اعمال می شود
سخنگوی صنعت برق گیلان:

انجام غیرحضوری کلیه خدمات فروش انشعاب برق در گلستان

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: مدیر روابط عمومی شرکت توزیع برق گیلان 
گفت: همزمان با سراســر کشــور، خاموشی های برنامه ریزی شده برق در 

استان اعمال می شود.
جواد لطفی اظهار کرد: این خاموشی ها از ساعت ۹ صبح تا ۱۷ عصر اعمال 
خواهد شــد که برای هر منطقه حداکثر ۲ ســاعت در مدت زمانی یاد شده 

برق قطع خواهد شد.
وی افزود: این خاموشــی ها با توجه به شــروع فصل سرما و افزایش مصرف 
گاز در بخش خانگی و محدودیت تأمین ســوخت گاز نیروگاه های برق و 
مطابق تصمیمات اتخاذ شــده از ســوی هیات دولت مبنی بر عدم مصرف 

مازوت در برخی از نیروگاه ها، مقرر شده است.
لطفی افزود: براین اســاس خاموشــی های برق در گیلان نیز طبق سهمیه 
اعلامی دیسپاچینگ ملی برنامه ریزی می شود و به صورت دقیق نیز زمان 
این خاموشــی ها به مردم اطلاع رســانی خواهد شــد تا شهروندان بتوانند 

فعالیت های روزانه خود را تنظیم کنند.
وی ادامه داد: مردم می توانند با ورود به ســایت شــرکت توزیع برق گیلان 
نسبت به زمان خاموشی منطقه و محل زندگی خود آگاه و مطلع شوند و 

همچنین مترصدیم تا از طریق سامانه »برق من« این خاموشی ها را بارگذاری 
کنیم.مدیر روابط عمومی شرکت توزیع برق گیلان خاطرنشان کرد: البته 
زمان خاموشی های روزانه، با شناسه قبض مشترکین بر روی سایت شرکت 
توزیع نیروی برق گیلان و به آدرس www.gilanpdc.ir و اپلکیشــن 
برق من قابل رویت خواهد بود.لطفی بیان کرد: از سوی دیگر از هموطنان 
تقاضا داریم که همواره در مصرف برق صرفه جویی های لازم را انجام دهند 
زیرا صرفه جویی برق فقط مربوط به فصل گرما نیست و با خاموش کردن 
لامپ های اضافه و همچنین کاهش شــعله بخاری و یا کاســتن یک درجه 
دمای محیط، می توانند تا ۱۰ درصد مصرف گاز کشور را کاهش دهند که 
با این همراهی مردم در تأمین گاز و برق در روزهای سرد سال مشکلی به 
وجود نخواهد آمد.در حال حاضر شــرکت توزیع برق گیلان بیش از یک 
میلیون و ۶۵۷ هزار مشــترک دارد که از این تعداد، بیش از یک میلیون و 

۲۸۰ هزار مصرف کننده خانگی هستند.

نقش اقتصاد- گلستان- حمیده عرب: به گزارش روابط عمومی شرکت 
توزیع نیروی برق گلستان؛ مهندس قاسمی گفت: در این شرکت خدمات 
بصورت کاملًا الکترونیکی )۷ خدمت در حوزه فروش انرژی، ۱۷ خدمت 
درحوزه فروش انشعاب( و از سامانه های برق )اپلیکیشن برق، وب سایت 
برق من، پیشــخوان برق من( ارائه می شــود. وی اضافه کرد: ترغیب 
مشترکان به استفاده از خدمات کاملًا رایگان اپلیکیشن موبایلی برق به 
جای پرداخت هزینه به دفاتر پیشــخوان )۲۵ درصد مشــترکان استان 
گلستان در سال ۱۴۰۳ از خدمات موبایلی برق من استفاده نموده اند( 
در دســتور کار این معاونت قرار دارد. مهندس قاســمی گذری هم بر 
مستندات پرونده های مشترکان این استان زد و گفت: مستندات فیزیکی 
در فروش انشــعاب عادی در محدوه شــهر و روستا در کلیه مدیریت ها 

بصورت کامل حذف گردید و آرشیو سازی همزمان پرونده های فروش 
انشعاب عادی و دیماندی در حین فرایند فروش و خدمات پس از فروش 
در حال انجام می باشد. در همین راستا اپلیکیشن نصب انشعابات و نیز 
تهیه تبلت جهت ثبت مکانیزه کنتورهای هوشمند در دستور کار قرار 
گرفت معاون فروش و خدمات مشترکین افزود: الکترونیکی کردن نسخه 
کمیسیون انشعابات و حذف مستندات فیزیکی پروژه های احداث شبکه 
مشترکین عادی ودیماندی در مهر ماه سال جاری انجام گردید. قاسمی 
افزود: با توجه به حذف کامل نسخه های فیزیکی در ارائه خدمات سالانه 
بالغ ۵۰ میلیارد ریال صرفه جویی اقتصادی در بخش معاونت فروش و 
خدمات مشترکین داریم. وی اضافه کرد: در ۶ ماه نخست سالجاری ۱۱ 

هزار و ۴۵۸ انشعاب دائم برای مشترکین بفروش رسیده است.

بازدید مدیرکل برنامه ریزی و تحقیقات مسکن شهری 
بنیاد مسکن از پروژه های استان مرکزی

نقش اقتصاد- اراک-عبدی: 
جلسه مشــترک بررسی 
پروژه های مسکن شهری 
بنیاد مســکن اســتان با 
حضور مهندس عباســی 
مدیــرکل برنامه ریزی و 
تحقیقات مسکن شهری 
بنیــاد مســکن انقلاب 
اسلامی, مهندس نجفی 

مســئول واگذاری دفتر مرکزی و مهندس عســکری مدیر کل, مهندس فتحی 
معاون مسکن و عمران شهری و سایر کارشناسان مسئول مربوطه در محل سالن 
جلسات پروژه کوی کوثر اراک برگزار گردید.در ابتدای این جلسه توضیحات و 
گزارشات تصویری در خصوص معرفی کلیه پروژه های مسکن شهری در سطح 
استان ارائه گردید،  سپس میزان پیشرفت فیزیکی پروژه ها و عملکرد استان در 
نحوه واگذاری در پروژه های آتی مورد بحث و بررسی حاضرین قرار گرفت. در 
ادامه در خصوص عملکرد بنیاد مسکن استان در پروژه های مسکن محرومین 
در سطح استان و طرح نهضت ملی مسکن در شهرهای محلات، دلیجان، خمین، 
محلات، تفرش و اراک بحث و گفتگو صورت پذیرفت و تصمیمات لازم نیز اتخاذ 
گردید.شایان ذکر است؛ نامبردگان از پروژه های مسکن شهری بازدید میدانی 

به عمل آوردند و از نزدیک در جریان آخرین وضعیت پروژه ها قرار گرفتند.

 افزایش ۷ درصدی جابجایی کالا توسط ناوگان 
حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

نقش اقتصاد- کرمانشاه- 
زینب ویسی: سید شهرام 
کهریزی گفت: در نیمه 
نخست ســال جاری ۷ 
میلیــون و ۶۲۳ هزار تن 
کالا توسط ناوگان حمل 
و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشاه به اقصی نقاط 
کشور جابجا شده است 

که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۷ درصد افزایش داشته است.
وی میزان بار جابجا شــده معدنی اســتان کرمانشــاه را بیش از ۴۲۲ هزار تن 

است که در مقایسه با سال گذشته افزایش ۱۵ درصدی داشته است.
کهریزی درباره ضرورت دریافت بارنامه گفت: بارنامه نوعی ســند محســوب 
می شــود که شــرکت های باربری صادر می کنند و تمام مشخصات کالا مانند 
ارزش واقعــی آن، هزینــه بیمه، مبــدأ، مقصد، تاریخ تحویل و… در آن قید 
می شــود، بارنامه هــا از اهمیت زیــادی برخوردارند و در هنگام وقوع حادثه و 
دریافت خســارت از شــرکت های بیمه کاربرد دارند.سید شهرام کهریزی در 
پایان افزود: سامانه ۱۴۱ مرکز مدیریت راه ها بصورت شبانه روزی آماده دریافت 
شکایات حوزه حمل و نقل کالاست و هموطنان می توانند کلیه شکایات خود 

را با این سامانه مطرح و کد پیگیری دریافت کنند

 کشف 1206 فقره انشعاب آب و فاضلاب غیر مجاز 
در استان اصفهان

نقــش اقتصاد- اصفهان- 
مدیر  طهماســبی:  زهرا 
اســتان  آبفای  عامــل 
اصفهــان اعــلام کرد: از 
ابتــدای ســال جاری تا 
کنــون، ۱۲۰۶ فقــره 
انشــعاب آب و فاضلاب 
غیــر مجــاز در ســطح 
شــهرها و روســتاهای 

اســتان اصفهان کشــف و جمع آوری شــده است.حسین اکبریان ادامه داد: در 
راستای تحقق عدالت اجتماعی و طبق یک برنامه ریزی منسجم، شناسایی و 
جمع آوری انشــعابات غیرمجاز و برخورد با متخلفان در حال انجام اســت و از 
ابتدای سال جاری تا کنون ۹۹۸ فقره انشعاب آب و ۲۰۸ فقره انشعاب فاضلاب 
غیر مجاز در استان کشف شده است.وی انشعابات غیرمجاز را از عوامل اصلی 
افت فشــار و هدر رفت آب عنوان کرد و افزود: بروز خســارت به شــبکه توزیع و 
تأسیســات، اختلال در خدمات رســانی منظم، تضییع حقوق سایر مشترکان 
وکاهش عمر مفید شــبکه توزیع آبرســانی از دیگر مضرات انشعابات غیر مجاز 
آب اســت.مدیر عامل آبفای اســتان اصفهان همچنین درخصوص انشــعابات 
غیرمجاز فاضلاب خاطر نشان ساخت: انشعاب غیر مجاز فاضلاب فشار مضاعف 

بر شبکه جمع آوری فاضلاب و بعضاً آلودگی در شبکه را به دنبال دارد.

رویداد

معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع نیروی برق گلستان خبرداد:
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پژوهشگاه 
میراث 
فرهنگی، 
بنیانگذار و 
پیشتاز در 
خصوص 
معرفی و 
تحقیق در 
معماری 
دست کند بوده 
و حفظ تداوم 
برگزاری 
همایش ها 
برای معرفی 
بیشتر این 
جاذبه مدنظر 
بوده است

شنبه- 26 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1941

بازتاب

سرا
ن 

یرا
ا

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیــاری- زهرا مصطفوی: واحد 
بهره برداری گاز اســتان چهارمحال و بختیاری در راستای 
بهبود فرآیندها و افزایش کارآمدی فعالیت ها، اقدام به تدوین 
و پیشنهاد چارت سازمانی جدیدی نموده است. این چارت، 
که بر اســاس نیازهای فعلی و آینده سازمان طراحی شده، 
می تواند نقش مؤثری در بهینه ســازی عملکرد و تخصیص 
بهینه منابع انســانی و مالی ایفا نماید. ضرورت تســریع در 

تصویب این چارت به چند عامل کلیدی بستگی دارد:
۱. افزایش بهره وری: با مشخص کردن ساختار سازمانی و 

وظایف هر یک از اعضا، می توان به نحوی مؤثرتر به وظایف 
محوله پرداخته و از دوباره کاری ها جلوگیری کرد. این امر 

به افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها منجر خواهد شد.
 ۲. شــفافیت در وظایف: چارت ســازمانی به وضوح نشان 
می دهد که هر فرد چه وظایفی دارد و این امر می تواند به 
کاهش ابهامات و افزایش رضایتمندی کارکنان کمک کند.

 ۳. راهبردهای توســعه: با توجه به چشــم اندازهای توسعه ای 
ســازمان، چــارت جدید می توانــد به عنــوان مبنایی برای 
پیاده سازی طرح های توسعه ای و جذب سرمایه گذاری ها باشد.

۴. مدیریت منابع انســانی: بهینه ســازی ساختار سازمانی 
می تواند به مدیریت بهتر منابع انسانی و شناسایی نیازهای 
آموزشی و توسعه ای کمک نماید. به همین دلیل، تصویب 
چارت ســازمانی واحد بهره برداری گاز استان چهارمحال و 
بختیاری در اولویت ساختار ملی گاز قرار دارد تا بتوانیم به 
ســرعت به اهداف تعیین شــده دست یابیم و همچنین در 
راستای تحقق سیاست های کلان شرکت ملی گاز ایران گام 
برداریم. امیدواریم که با همکاری و حمایت مدیریت محترم، 
بتوانیم این تغییرات مثبت را به نحو احسن عملیاتی کنیم.

سرکار خانم دکتر قادری سر گیت تیم ارزیابی و اصلاح چارت بهره برداری مطرح کرد:

تسریع در تصویب چارت سازمانی واحد بهره برداری گاز استان چهارمحال و بختیاری

معماری دست کند، اثری ماندگار و مهجور
در چهارمین همایش ملی معماری دست کند مطرح شد:

نقش اقتصاد- لرســتان- آریافر: کشــور ایــران به دلیل 
پهناوری خود و قرار گرفتن در جغرافیایی خاص، از دیر 

باز مورد توجه اقوام بشری بوده است.
اقوام بشری در دوره های مختلف تاریخ، در فلات مرکزی 
ایران و یا دشــت های حاصلخیز به زندگی مشغول بوده 
و با توجه به آب و هوا، جغرافیای محیط و یا دشــمنان 
احتمالی، پناهگاه و یا سرپناهی برای خود ایجاد کرده اند.

از این پناهگاه های و سکونتگاه های تاریخی که از عصر 
انسان نخستین تاکنون در جای جای جهان و بخصوص 
کشورمان یافت می شود؛ به عنوان معماری دست کند 
یاد شــده و با انجام مطالعــات و پژوهش های مختلف، 

ارزش آن به جامعه شناسایی می شود.
با وجود صدها معماری دست کند در کشورمان، اما این 
معماری کهن مردم ایران هنوز هم مهجور و ناشــناس 
مانده و در عین مقاومت و استحکام این بناها، می توان 
با مطالعه بیشــتر در خصوص نوع سازه و ساختمان، در 
معماری و عمران طرح های امروزی از آن استفاده کرد.

با بررســی های باســتان شناسان در دوره های مختلف، 
برخیذ از این ســکونتگاه ها علاوه بر اســتفاده بعنوان 
سرپناه، به عنوان محل نیایش و یا سنگری امن در برابر 

مهاجمان استفاده می شده است.
با گذشــت ســالها از پیدایش این معماری در ایران، اما 
همچنان دوام و استحکام آنها برای معماری امروز جای 
سؤال داشته و پژوهشگران با سؤالات بی شماری مواجه 

هستند.
همایش بین المللی دست کند به عنوان فرصتی مناسب 

برای اســتفاده از آخرین یافته های پژوهشگران در این 
خصوص توانســته اســت نوع قدیمی اما ماندگاری از 

معماری را به جامعه معرفی کند.
چهارمین همایش بین المللی معماری دســت کند نیز 
با همکاری میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
لرســتان از ۲۲ تا ۲۴ آبان در محل اتاق بازرگانی خرم 
آباد برگزار شــد تا علاوه بر پاســخ به بسیاری از سؤالات 
پژوهشــگران، آخرین مقالات ارسالی و یافته های آنان 

مورد نقد و بررسی قرار گیرد.
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
لرســتان در این همایش گفت: گفت: شناسایی غارها و 
معماری دست کند در کشور بسیار سخت و طاقت فرسا 
است.دکتر عطا حسن پور افزود: معماری دست کند گونه 
مهجوری از معماری در کشــور ماســت که می توانیم با 
اســتفاده از این داشــته ها، زمینه توسعه گردشگری را 

ایجاد کنیم.
وی اضافــه کــرد: وجــود ۵۴ معمــاری دســت کند 
مســتندنگاری شــده در لرستان نشان می دهد که این 
استان از دیرباز با معماری دست کند آشنا بوده و وجود 
۱۷ معماری دست کند در حوزه شهری می تواند زمینه 
توسعه بیشتر گردشگری و معرفی آنها به جامعه را ایجاد 
کند.وی تصریح کرد: امیدواریم با همکاری بین بخشی 
و حمایت هــای بیشــتر از این گونه معمــاری، زمینه 
شناسایی و معرفی بیشتر این زمینه گردشگری را فراهم 
کنیم.مدیر کل میراث فرهنگی لرستان گفت: معماری 
دست کند به دلیل شاخصه های مختلف معماری از جمله 

پایداری بنا از پایداری برخوردار است.
او خاطر نشــان کرد: برای همایش یاد شــده ۴۸ مقاله 
مورد پذیرش قرار گرفته است که ۴ مقاله از کشورهای 

سوییس، فرانسه، ایتالیا و ترکیه نیز ارائه شد.
دبیر چهارمین همایش بین المللی معماری دســت کند 
گفت: معماری دست کند در میان جاذبه های گردشگری 
از اهمیت اساسی برخوردار بوده و بخش مهمی از تاریخ 
کشورهاســت.مهناز اشــرفی افزود: پژوهشگاه میراث 
فرهنگی کشــور توجه ویژه ای به این گونه از معماری 
داشــته و توانسته اســت با برگزاری همایش ها، توجه 

پژوهشگران را به معماری دست کند جلب کند.
وی اضافــه کرد: در ســالهای گذشــته و با تلاش های 

پژوهشگران و برگزاری سه همایش بین المللی در کشور 
توانســته ایم به معرفی بیشــتر این گونــه از معماری 

بپردازیم.
وی تصریح کرد: پژوهشگاه میراث فرهنگی، بنیانگذار و 
پیشــتاز در خصــوص معرفــی و تحقیــق در معماری 
دست کند بوده و حفظ تداوم برگزاری همایش ها برای 

معرفی بیشتر این جاذبه مدنظر بوده است.
وی ضمن تقدیر از مدیریت میراث فرهنگی لرستان در 
خصوص برگزاری چهارمین همایش بین المللی معماری 
دست کند در این استان اظهار داشت: با اعلام فراخوان 
این کنفرانس، در مرحله نخســت بیش از ۷۰ خلاصه 

مقاله توسط دبیرخانه دریافت شد.

http://mehrgilan.ir/22694/%d8%a7%d8%ad%d8%af%d8%a7%d8%ab-%db%8c%da%a9-%d8%b4%d9%87%d8%b1%da%a9-%d8%b5%d9%86%d8%b9%d8%aa%db%8c-%d8%ac%d8%af%db%8c%d8%af-%d8%af%d8%b1-%d8%b4%d9%87%d8%b1%d8%b3%d8%aa%d8%a7%d9%86-%d8%a2%d8%b3%d8%aa/
http://mehrgilan.ir/22694/%d8%a7%d8%ad%d8%af%d8%a7%d8%ab-%db%8c%da%a9-%d8%b4%d9%87%d8%b1%da%a9-%d8%b5%d9%86%d8%b9%d8%aa%db%8c-%d8%ac%d8%af%db%8c%d8%af-%d8%af%d8%b1-%d8%b4%d9%87%d8%b1%d8%b3%d8%aa%d8%a7%d9%86-%d8%a2%d8%b3%d8%aa/
http://www.gilanpdc.ir
http://www.gilanpdc.ir


 آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ساختمانهای
 فاقد سند رسمی 

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی مصوب ۱۳90/09/20 و برابر رای شماره ۱40۳60۳۱00۱4004۳4۸ – ۱40۳/06/2۱ 
مســتقر در واحد ثبتی جویبار به کلاسه پرونده شماره ۱402۱۱44۱00۱4000۵4۵ ماده یک 
قانون مذکور تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی ربابه غلامی سوخت آبندانی فرزند حسین 
نســبت به شــش دانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۳200/22 متر مربع قسمتی از 
پلاک -- فرعی از 4- اصلی بخش هفت ثبت جویبار خریداری از حســین غلامی و رقیه 
حسن پور واقع در جویبار روستای اسماعیل کلای کوچک محرز گردید. لذا به موجب ماده 
۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آیین 
نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار 
در شــهرها منتشــر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شــده اعتراض داشــته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ 
نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نماید در غیر اینصورت اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت 

مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
شناسه آگهی: ۱۸۱6۳۱۱ 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/0۸/۱2- تاریخ انتشار نوبت دوم :۱40۳/0۸/26 
سقا قاسمی - رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جویبار   

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای هوشین سلیمی به وکالت از حسن مالکی برابر وکالت شماره ۳2996 مورخ ۱40۳/07/۱2  دفتر 
2 مهاباد با ارئه تقاضانامه و استشهادیه محلی مصدق اعلام اینکه سند مالکیت دفترچه ای ششدانگ 
یکباب خانه بشماره پلاک ثبتی 444-  اصلی واقع در بخش ۱۵ مهاباد به مساحت ۸۳/۵۵ متر مربع 
به شماره چاپی سند 0۳۸۳6۱2 ذیل ثبت ۳6۵66 صفحه ۳96 دفتر جلد 229 بنام فایق رحمانی ثبت 
و صادر گردیده اســت ، ششــدانگ به موجب سند قطعی 6۳۸۵6 مورخ ۸۸/0۱/۳۱ دفتر ۱ مهاباد به 
حسن مالکی انتقال قطعی یافته است در اثر سهل انگاری مفقود شده است. لذا مطابق تبصره ۱ ماده 

۱20 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی میشود تا هر کس مدعی انجام معامله یا وجود سند 
مالکیت مذکور در نزد خود باشد ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض خود را کتبا به 
اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد تسلیم نموده و رسید دریافت نماید. بدیهی است که پس از انقضای 

مهلت قانونی و عدم وصول واخواهی برابر مقررات، سند مالکیت المثنی صادر خواهد شد . 
تاریخ انتشار : روز شنبه مورخه ۱40۳/0۸/26 

محمد طلوعی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد   

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
۱۳90/09/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم 
شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع 

عموم به شرح ذیل آگهی می گردد : 
املاک متقاضیان واقع در قریه سیاهکلا پلاک 47 اصلی بخش ۱6 

4۱۱0 فرعی بنام آقای رضا کنعانی نســبت به ششــدانگ یک باب خانه به مساحت ۱۱2,۵0 متر مربع 
خریداری مع الواسطه از خانم فرحناز آرائی نژاد شیر دارکلا مالک رسمی. 

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار 
در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند. معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد با معترض گواهی 
تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می 

نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/0۸/26-  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/09/۱۱ 

مرتضی قاسم پور - رئیس اداره ثبت استاد و املاک شهرستان قائم شهر   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شماره ۱40۳60۳290۱200۵6۳۵ مورخ ۱40۳/0۸/09 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک 
گرمســار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای  / خانم کبرا شــاه مرادی فرزند محمد بشــماره 
شناسنامه ۱0۸2 کدملی 00۵۱69927۳ صادره از تهران در ششدانگ  یک قطعه زمین محصور با بنای 
احداثــی به مســاحت ۱۸0/۵۳ متــر مربع پلاک 6 فرعی از ۱ اصلی واقع در حســین آباد حاج تقی 
گرمسار،خریداری از مالک رسمی اقای / خانم مع الواسطه از محمود سروری راد محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  شناسه آگهی: ۱۸26۳۵۵

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/0۸/26- تاریخ انتشار نوبت دوم :۱40۳/09/۱2
حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی
آگهی اصلاحی  

برابر رای شــماره 400-۱40۳ هیات اول /دوم موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای مهرداد رضائی کامرانی فرزند یارولی  بشــماره شناسنامه 49400۱990۱ صادره در یک 
باب خانه به مســاحت ۱۱4/46 متر مربع در پلاک 97 اصلی واقع در کرند روســتای کامران رحمان 

خریداری از آقای فتح اله غلامی 
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در یک نوبت آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت یک ماه 

اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار:۱40۳/۸/26
م الف شماره 2۳۵/م/2/د

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

آگهی مفقودی 
برگ کمپانی ســواری پژو تیپ پارس ئی  ال ایکس مدل ۱۳۸6 رنگ ســفید- روغنی به شماره موتور 
۱26۸6000702 به شماره پلاک 6۱- ۸6۱ م 76 به نام ثریا شریف زاده با کد ملی ۳7607۵۳2۵6 مفقود 
کرمانشاه و از درجه اعتبار ساقط است.  

آگهی مفقودی 
برگ سبز سواری پیکان مدل ۱۳۸2 رنگ سفید- معمولی به شماره موتور ۱۱۱۵۸2۸۸۳7۱ و شماره 
شاسی ۸24772۱۳  و شماره پلاک ۸۵-  67۸ ب ۵4 بنام  شکور شاقوزائی به شماره ملی ۳67۱4۸۵922 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  سیستان و بلوچستان

آگهی مفقودی پروانه ساختمان مسکونی 
پروانه ســاختمانی به شــماره پروانه 206۱/ م  به تاریخ صدور ۱۳90/۱۱/27  به مســاحت زیر بنا ۱76 
مترمربع  به نام آیت الله جاوید نژاد به شــماره ملی 426۸۸92۸۳4  به آدرس اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد  شــهر مادوان  مادوان علیا  خیابان آزادگان بالاتر از مرکز کانون اصلاح و تربیت مفقود و از 
یاسوج درجه اعتبار ساقط می باشد.  

آگهی مفقودی برگ سبز خودرو
برگ ســبز خودروی ســواری سیستم پژو تیپ PARSXU7P  مدل ۱40۳ به رنگ سفید  به شماره 
موتور 125K0296217به شــماره شاسی NAANA1HLFRBC46659به شماره پلاک ۵4 د 
۳6۳ ایران۵۸ به نام محمد زمان بهروج به شماره ملی 42۳20۸۸74۱ مفقود و از درجه اعتبار ساقط 
یاسوج می باشد.  
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تصمیم مهم دولت پزشکیان درباره قیمت بنزین

محسن پاک نژاد، وزیر نفت تاکید کرد: »وزارت نفت مسئولیت تولید 
و توزیــع را بــه عهده دارد و اگر بحث افزایش قیمت باشــد، فراتر از 

وزارت نفت درباره آن تصمیم خواهند گرفت.«
علی رغم آنکه بارها دولتمردان چهاردهم بر عدم گرانی بنزین تاکید 
کرده اند اما هنوز از گوشــه و کنار زمزمه هایی درباره افزایش قیمت 
بنزین به گوش می رسد. زمزمه هایی که پس از صدور مجوز واردات 

بنزین سوپر و عرضه به قیمت غیر یارانه ای هم بیشتر شده است.
 در همین راســتا، محســن پاک نژاد، وزیر نفت در حاشــیه نشست 
هفتگی هیئت دولت درباره برخی اما و اگرها درباره افزایش قیمت 
بنزیــن و تصمیــم دولت درباره آن گفــت: »بحث بنزین و مدیریت 
مصرف بنزین مؤلفه های متعددی دارد. یک مؤلفه به مصرفه بهینه 
بنزیــن باز می گردد، راهکارهایی مبنــی بر واردات خودروهای کم 
مصرف، اســتفاده از خودروهای برقی و مدل هایی که به رفاه مردم 

آسیب نزند و قابل مدیریت باشد، مد نظر است.«
وی تاکید کرد: »در حال حاضر هیچ تصمیمی برای افزایش قیمت 

بنزین در دولت نهایی نشده است.«
وزیر نفت در پاسخ به این سؤال که آیا در بلندمدت دولت برنامه ای 
برای گرانی بنزین دارد، گفت: »این برحسب تفاهم ها و سیاست هایی 
صــورت می گیــرد و بحثی فراتر از وزارت نفت اســت. وزارت نفت 
مسئولیت تولید و توزیع را به عهده دارد و اگر بحث افزایش قیمت 

باشد، فراتر از وزارت نفت درباره آن تصمیم خواهند گرفت.«

 این بار نوبت به قطعی گاز رسید

به گفته یک عضو کمیسیون انرژی در زمستان قطعی گاز خواهیم 
داشت.

رضا ســپه وند درباره این که مطرح شــده با توجه به کمبود سوخت 
برای تولید برق نیروگاه ها دولت تصمیم بر اعمال خاموشــی منظم 
به جای مازوت سوزی گرفته است، عنوان کرد: در جلسات متعددی 
که با مجموعه های گاز، نیروگاه ها و وزارت نفت داشــتیم بنا بر این 
شد به دلیل ناترازی هایی که در حوزه انرژی وجود دارد برای اینکه 
در تأمین گاز زمستان مشکلی نداشته باشیم، سوخت نیروگاه ها از 
منابع دیگر تأمین شود؛ یکی از آن منابع مازوت است که متاسفانه 
ناچار هستند برای تأمین گاز تأمین در نیروگاه ها مازوت سوزی صورت 
گیرد.ایــن عضو کمیســیون انرژی با اشــاره به اینکــه حقیقتاً اگر 
مازوت سوزی انجام نشود تنها راه، قطعی زمان بندی برق و گاز خانگی 
و صنعتی اســت، یادآور شــد: تجربه قطع برق صنعتی را در تابستان 
داشتیم که بخش صنعت و کشاورزی ضربه خورد و قطعی های مکرر 
مشــکلات زیــادی هم برای بخــش خانگی ایجاد کــرد، حالا اگر 
مازوت سوزی انجام نشود، ما منبع دیگری نداریم که بخواهیم برای 
تأمین گاز در ماه های آینده استفاده کنیم، به این دلیل است وزارت 
نفــت و نیــرو به ایــن کار روی آورده اند.وی ادامــه داد: اینکه آقای 
رئیس جمهور دســتور دادند مازوت سوزی قطع شود بحث مفیدی 
اســت اما ناچارا این مشــکل وجود دارد و قطعاً قطعی های برق و گاز 
به این شــکل رخ خواهد داد.این عضو کمیســیون انرژی در پاسخ به 
اینکه اگر روند همینطور باشــد آیا ما در زمســتان هم با قطعی گاز 

روبه رو خواهیم بود، گفت: به نظر من این احتمال وجود دارد.

قیمت گاز در اروپا به رکورد ۱2 ماهه رسید

قیمت شاخص گاز طبیعی در اروپا در روز پنجشنبه به بالاترین رقم 
از نوامبر ۲۰۲۳ رسید. شرکت انرژی OMV اتریش درمورد توقف 
احتمالی عرضه گاز خط لوله روسیه هشدار داد. از طرف دیگر، سرمای 
هــوا تقاضــا برای گاز طبیعی جهت گرمایش و تولید برق را افزایش 
داده است.به گزارش اویل پرایس، قیمت معاملات آتی گاز طبیعی 
TTS هلند که شاخص گاز اروپاست در معاملات روز پنجشنبه در 
آمســتردام ۵ درصد افزایش یافــت. گاز درحال حاضر ۴۷,۸۳ دلار 
)۴۵,۴۰ یورو( در هر مگاوات ســاعت معامله می شود.شرکت انرژی 
OMV اتریش در روز چهارشــنبه اعلام کرد حکمی ازســوی اتاق 
بازرگانی بین المللی درمورد صادرات شرکت گازپروم روسیه به آلمان 
دریافت کرده است.این شرکت هشدار داد طبق این حکم عرضه گاز 
روسیه به اروپا احتمالاً متوقف خواهد شد. اما OMV اطمینان داد 
می تواند گاز کافی به مشــتریانش در صورت مختل شــدن صادرات 
شرکت گازپروم روسیه عرضه کند. به علاوه، ذخایر گاز این شرکت 

در اتریش درحال حاضر ۹۰ درصد پر است.

عده ای بر این 
باورند که 
آزادسازی 

واردات بنزین 
سوپر در 

کشورمان در 
نوع خود 

مقدمه ای برای 
افزایش قیمت 
بنزین و به طور 

خاص بهای 
بنزین آزاد 
است. در 

حقیقت، دولت 
با این اقدام 

خود عملاً 
زمینه های 

مناسب برای 
تحقق دستورکار 
مذکور را فراهم 

کرده است. 

کارشناسان معتقدند اگر اوپک تولید خود را 
افزایش داده و هیچ قرارداد واقعی برای محدود 
کردن تولید وجود نداشــته باشد، قیمت نفت 
تا ۳۰ یا ۴۰ دلار در هر بشکه کاهش می یابد.

اگــر ائتلاف اوپــک پلاس طرح کاهش تولید 
فعلی خود را لغو کرده و تولید را افزایش دهد، 
قیمــت نفــت کاهش قابل توجهــی خواهد 

داشت.
به گزارش سی ان بی ســی، تحلیلگران عقیده 
دارند در حال حاضر بیش از هر زمان دیگری 
باید نگران کاهش قیمت نفت در ۲۰۲۵ بود. 
اگــر اوپــک تولید خود را افزایش داده و هیچ 

قرارداد واقعی برای محدود کردن تولید وجود 
نداشــته باشــد، قیمت نفت تا ۳۰ یا ۴۰ دلار 
در هر بشکه کاهش می یابد. سهم تولید اوپک 
در بازار جهانی طی سال های گذشته کاهش 

یافته است.
نفت ۴۰ دلار در هر بشــکه یعنی حدود ۴۰ 
درصد کم تر نســبت به قیمت فعلی. شاخص 
نفت برنت درحال حاضر حدود ۷۲ دلار در هر 
بشــکه و نفت آمریکا حــدود ۶۸ دلار در هر 

بشکه معامله می شود.

بــا توجه به این که رشــد تقاضا برای نفت در 
سال آینده میلادی بیشتر از ۱ میلیون بشکه 
در روز نخواهــد بود لغــو کامل طرح کاهش 
تولید اوپک پلاس بدون شــک قیمت نفت را 
تا ۴۰ دلار در هر بشــکه پایین می آورد و یک 
جنگ قیمت دیگر بر ســر سهم بازار به وجود 
می آید که قیمت آن را تا پایین ترین سطح از 

زمان بحران کرونا کاهش خواهد داد.
امــا ائتلاف اوپک پلاس قصد دارد تولید خود 
را به تدریج از اوایل سال آینده میلادی افزایش 

دهد و تصمیمی برای برداشتن یک باره طرح 
کاهش تولید ندارد.

ائتلاف اوپک پلاس در ماه ســپتامبر تصمیم 
خود برای افزایش ۲,۲ میلیون بشکه ای تولید 
به صورت تدریجی را ۲ ماه به تعویق انداخت 
تا مانع از سقوط قیمت نفت شود. ۲,۲ میلیون 
بشــکه در روز کاهش تولیــد این ائتلاف در 
سه ماهه دوم و سوم سال جاری میلادی اعمال 

شده بود و تا پایان سپتامبر ادامه داشت.
اوپک پلاس در ابتدای ماه جاری میلادی هم 
مجدداً افزایش تولید خود را تا پایان دسامبر 

به تأخیر انداخت.

بازتاب

تشــدید بحران کمبود گاز، انتظــارات برای توجه ویژه 
دولت به جذب ســرمایه در این حوزه را بالا برده اســت. 
اما ناترازی و کمبود گاز نه تنها در روزهای ســرد امســال 
مســجل است، بلکه منابع حساب سرمایه گذاری نفت و 
گاز در لایحه بودجه ســال آینده هم نامشــخص مانده تا 
از همین حالا تشــدید ناترازی گاز در ســال آینده هم 
پیش بینی پذیر باشــد. به نظر می رسد تنظیم کنندگان 
لایحه بودجه نتوانســته اند به تخمین دقیقی از منابع و 
سرنوشت درآمدهای نفتی و گازی در سال آینده داشته 

باشند.
کمبود گاز در کشــوری کــه دومین ذخایر گاز طبیعی 
جهان را دارد، شاید روزی از عجایب به حساب می آمد، 
اما دولتمردان ایرانی در ســال های گذشته این موضوع 
را به امری طبیعی تبدیل کرده اند و نشــان داده اند که 
اگــر روزی مدیریت یک صحــرا را بر عهده بگیرند، این 
ظرفیت را دارند گفته میلتون فریدمن، نوبلی است فقید 
اقتصاد، را محقق ســازند و آن جا را با کمبود شــن مواجه 

سازند.
حال پس از گذشــت ۳۵ ســال از خروج ایران از شرایط 
جنگ نظامی با عراق، بار دیگر کشور به شرایط دهه ۶۰ 
بازگشته و سومدیریت در حوزه گاز و انرژی باعث شده 
تا نیروگاه های برق هم در روزهای ســرد ســال سوختی 

برای مصرف نداشته باشند.
اتفاقی که باعث شده تا ایرانیان در کنار پیگیری لحظه ای 
نرخ ارز، تنش های ایران و اسرائیل، تصمیمات خلق الساعه 
دولت، بحران های اجتماعی و ... با موضوع جدید دیگری 
مواجه شــوند و صبح به صبح در رســانه ها پیگیر برنامه 

دولت برای خاموشی های منظم باشند.
گرچه تصمیم دولت برای خاموشــی برنامه ریزی شــده 
صنایع و شبکه خانگی عمق بحران انرژی در ایران را به 
تصویر می کشد، اما به نظر می رسد دولت همچنان برنامه 

دقیقی برای جذب ســرمایه در این حوزه ندارد و حتی 
در لایحه بودجه ســال آینده نتوانســته برآورد دقیقی از 
درآمدهــای حاصــل از صــادرات نفــت و گاز و نحــوه 
ســرمایه گذاری آن داشــته باشــد.در همیــن زمینه 
پیش بینی بسیاری از کارشناسان ازجمله هاشم اورعی، 
رئیــس اتحادیه انجمن های علمی انرژی ایران، نشــان 
می دهد که کســری گاز در ســال آینده به ۳۰۰ میلیون 
تا ۳۵۰ میلیون مترمکعب خواهد رســید.او در گفتگو با 
عصر ایران متذکر شده است که احتمالاً ناترازی مازوت 
هم یکی از دلایل دستور توقف مازوت سوزی در نیروگاه ها 
بوده و صرفاً مسئله نگرانی برای محیط زیست و سلامت 
مــردم در اولویــت دولــت قرار نداشــته اســت.مرکز 
پژوهش های مجلس نیز با انتشــار گزارشی تحت عنوان 
بررســی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ کشور، نکات جالب 
توجهی را در همین زمینه یادآور شــده اســت.بنا بر این 
گزارش، به دنبال ناترازی گاز در سال های اخیر، میزان 
مصرف ســوخت مایع در نیروگاه های حرارتی افزایش 
یافته اســت. از ســوی دیگر، ذخایر گازوئیل و نفت کوره 
نیروگاه ها در شش ماهه اول ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه 
سال قبل کاهش پیدا کرده و افزایش ناترازی گاز و نبود 
امکان تأمین ســوخت مایع جایگزین، منجر به کمبود 

برق در زمستان شده است.
بلاتکلیفی منابع توسعه زیرساخت های نفت و  ��

گاز
در گــزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده اســت که 
تکالیف برنامه هفتم توســعه جهــت رفع ناترازی رو به 
گســترش انرژی، به طور کامل پوشش داده نشده اند. از 
مصادیق آن می توان به تخصیص نیافتن منابع، مصارف، 
ردیف درآمدی و هزینه ای برای حســاب بهینه ســازی 

مصرف انرژی و حســاب سرمایه گذاری نفت و گاز اشاره 
کرد.جهت رفع ناترازی انرژی از ســمت افزایش تولید، 
در برنامه هفتم توسعه، حساب سرمایه گذاری نفت و گاز 
به منظور تأمین مالی این طرح ها ایجاد شده است. اما در 
لایحه ارائه شده نه تنها به منابع، مصارف، ردیف درآمدی 
و هزینه ای برای این حساب پرداخته نشده، بلکه از متن 
لایحه چنین برداشت می شود که منابع این حساب صرفاً 
از محل افزایش تولید بیش از ســه میلیون و ۷۵۰ هزار 
بشــکه نفت خان در روز و صادرات بیش از ۱۶ میلیارد 
مترمکعب گاز طبیعی خواهد بود.لازم به ذکر اســت که 
طرح تعویض بخاری های گازی که سهم قابل توجهی در 
کاهش ناترازی گاز دارد، باید از محل حساب بهینه سازی 
مصرف انرژی تأمین مالی شــود. حســابی که منابع آن 
مشــخص نشده است.بلاتکلیفی این منابع، تنها مربوط 
به حساب بهینه ســازی انرژی و حساب سرمایه گذاری 
نفت و گاز نیست و بی توجهی به تعیین ردیف اعتبارات 
برای طرح ذخیره سازی گاز طبیعی که در برنامه هفتم 
توســعه مطرح شــده نیز از نقاط ضعف لایحه از منظر 

بخش انرژی است.
مشــخص نشدن منابع این حساب ها می تواند یک علت 
داشــته باشــد؛ آن هم این است که درآمد دولت در سال 

آینده مشخص نیست!
هــدف دور از انتظــار صــادرات نفت خام و  ��

میعانات گازی در لایحه بودجه ۱404
بنــا بــر گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس، از مجموع 
حدود ۲۱۰۷ هزار میلیارد تومان درآمدهای نفتی دیده 
شــده در لایحه بودجه ۱۴۰۴ که ســهم ۳۵ درصدی از 
کل منابع عمومی بودجه دارد، حدود ۵۰۹ هزار میلیارد 
تومــان به عنوان ســهم دولــت از درآمدهای حاصل از 

صــادرات نفت خــام، میعانات گازی و گاز طبیعی دیده 
شــده است.اگر لایحه بودجه ســال آینده مانند قوانین 
بودجه ســالیان اخیر اســتاندارد شود، سهم درآمدهای 
نفتــی دولت از بودجه عمومی معادل ۱۵ درصد خواهد 
بود که این رقم در سال گذشته ۲۳ درصد بوده است.با 
توجه به میزان تولید فعلی نفت خام، برآورد هدف تولید 
ســه میلیون و ۷۵۰ هزار بشــکه نفت خام محل تردید 
اســت. همچنین صــادرات نفت خــام و میعانات گازی 
مجموعاً یک میلیون و ۸۵۰ هزار بشــکه در روز در نظر 
گرفته شــده که ســهم دولت یک میلیون و ۲۵۰ هزار 
بشکه در روز است. اما با توجه به گزارش مرکز پژوهش ها، 

تحقق این مورد نیز دور از انتظار خواهد بود.
درآمد دولت از صادرات نفت و گاز در سال آینده  ��

چقدر خواهد بود؟
علاوه بر وضعیت تولید نفت کشور، با بررسی پیش بینی ها 
از بــازار نفت برای ســال آتی، احتمــال کاهش میزان 
صادرات نفت ایران نیز وجود دارد. پیش بینی می شــود 
ســناریوهای کمینه، بیشــینه و قیمــت محتمل نفت 
صادراتی ایران برای ســال بعد به ترتیب برابر ۵۳، ۷۵ و 
۶۳ دلار در هر بشکه و میزان صادرات کمتر از حجم در 
نظر گرفته شــده در لایحه بودجه باشــد.در ســناریو 
محتمل، یعنی با قیمت هر بشــکه نفت معادل ۶۳ دلار 
و میزان صادرات ۱.۱ میلیون بشــکه در روز و صادرات 
گاز مطابــق فرضیات لایحه بودجه، درآمدهای دولت از 
صــادرات نفت خام، میعانات گازی و خالص صادرات گاز 
طبیعــی معادل ۴۵۹ هــزار میلیارد تومان تخمین زده 
می شــود. این ارقام در سناریوهای کمینه و بیشینه این 
رقم به ترتیب برابر ۳۷۰ همت و ۶۹۶ هزار میلیارد تومان 
خواهد بود.از کل میزان صادرات صورت گرفته نیز ۵۵۰ 
هزار بشکه در روز سهم نیروهای مسلح و طرح های خاص 
اســت. سهم ریالی نیروهای مســلح و طرح های خاص 
مجموعــاً برابــر با ۶۸۷ همت معادل ۱۲,۴ میلیارد دلار 

خواهد بود.

 ناترازی ها تا چه زمانی ادامه دارد؟
ابهام در سرنوشت درآمدهای نفت و گاز

 پیش بینی نفت ۴۰ دلاری درصورت لغو طرح کاهش تولید اوپک پلاس
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بــه تازگی "فاطمه مهاجرانی" ســخنگوی دولت در 
موضــع گیری از مصوبه جدید هیات وزیران خبر داده 
که بر پایه آن، واردات بنزین سوپر آزاد می شود. از این 
رو، اشخاص حقوقی مجاز هستند بنزین سوپر وارداتی 
را با کسب مجوز از وزارت نفت و با قیمت غیریارانه ای 
توزیــع کنند. ایــن مصوبه مبتنی بر ماده ۹ آیین نامه 

اجرایی تبصره ۸ قانون بودجه ۱۴۰۳ است.

بــه گزارش »نقش اقتصاد«؛ برخی از صاحب نظران از 
این رویداد به مثابه اتفاقی مهم یاد می کنند. قیمت هر 
لیتــر بنزین وارداتی با قیمت جهانی اکنون چیزی در 
حدود ۱ دلار ۲۰ ســنت اســت که این عدد بر پایه نرخ 
ارز مبادله ای حدوداً ۶۱ هزار تومان و بر اساس نرخ ارز 
آزاد، حــدوداً ۸۰ هزار تومان اســت. دولت در توضیح 
چرایی آزادســازی واردات بنزین ســوپر به این مساله 
اشاره داشته که این اقدام گامی در راستای پاسخ دادن 
منطقی به نیازهای طیف های از جامعه بوده که خواستار 

استفاده از بنزین باکیفیت تر هستند.
 بــا ایــن همه، تنها اندکی پس از اعلام مصوبه بنزینی 
اخیر هیات وزیران، تحلیل و تفســیرهای مختلفی با 
محوریت آن مطرح شــده و همچنان نیز می شــود. در 
ایــن رابطــه، به طور خاص توجه به دو نکته ضروری به 

نظر می رسد. 
اولاً، عده ای بر این باورند که آزادســازی واردات بنزین 
سوپر در کشورمان در نوع خود مقدمه ای برای افزایش 
قیمت بنزین و به طور خاص بهای بنزین آزاد است. در 
حقیقــت، دولــت با این اقدام خــود عملًا زمینه های 
مناســب برای تحقق دستورکار مذکور را فراهم کرده 
است. وقتی شاهد ارائه بنزین سوپر وارداتی با نرخ آزادِ 
۶۱ یا ۸۰ هزار تومانی باشــیم، یارانه های ســنگینی را 
که در حوزه بنزین پرداخت می شود و در قالب بنزین 
ســهمیه ای و آزاد با قیمت های ۱۵۰۰ و ۳۰۰۰ هزار 
تومان به مردم عرضه می شود، بیش از پیش به چشم 
می آید و افزایش قیمت سوخت یارانه ای را تا حدی به 
مساله ای قابل قبول تر تبدیل می کند. البته که تاکنون 
بارها گفته شده که در اقتصادی نظیر ایران که شاهد 
نرخ تورم بیش از ۴۰ درصد در طی حداقل چهار سال 
اخیــر بوده ایم، اینکه تصــور کنیم قیمت ها باید ثابت 
بمانند، به هیچ عنوان منطقی نیست با این حال، گیر 

اصلی کار اینجاســت که با توجه به اهمیت قابل توجه 
بنزیــن در زندگــی مردم و قیمت تمام شــده کالاها و 
خدمات و در عین حال، عدم تناسب دستمزدهای مردم 
با روند تورم، باید ابتدا فکری به حال دستمزد و جیب 
مردم کرد و ســپس قیمت بنزین را افزایش داد. کاملًا 
واضح اســت که پرداخت یارانه های سنگین در حوزه 
واردات بنزین امری منطقی نیســت و منابع کشــور را 
تلف می کند با این حال، نمی توان این مساله را دید اما 
وضعیت معیشــتی مردم کشورمان را مشاهده نکرد و 

در نظر نگرفت.
 نکته دوم اینکه به نظر می رسد که دولت باید در حوزه 
پیوســت رســانه ای اقدامات خود با محوریت برخی 
افزایش قیمت های مهم، به شــیوه ای موثرتر و بهتر 
رفتار کند. جدای از مســاله آزادسازی واردات بنزین 
سوپر که در مدت زمان کوتاهی با تحلیل های مختلف 
همراه شــده، به تازگی از اراده دولت جهت افزایش 
قیمت گاز خانگی و البته برق نیز صحبت شده است. 

افزایشی که قرار است با درصدها و ضریب های متفاوتی 
اعمال شــود. اینکه ایــن افزایش قیمت ها به صورت 
همزمان در دستورکار قرار گرفته اند، بایستی به نحوی 
شــفاف برای مردم توضیح داده شــود و ابعاد مختلف 
آن ها و منطقی بودنشان برای مردم روشن گردد. مردم 
باید این احساس را پیدا کنند که از افزایش قیمت ها 
آســیب های جدی متحمل نخواهند شــد و دولت 
ملاحظات لازم را برای حفاظت از منافع آن ها لحاظ 
خواهــد کــرد. از یــاد نبریم که یکــی از اصلی ترین 
محرک های ایجاد نوسان در اقتصادها و از جمله اقتصاد 
کشورمان، جو روانی حاکم بر جامعه است. مساله ای 
که حقیقتاً مهم است و دشمنان کشورمان نیز همواره 
سرمایه گذاری های گسترده ای را در این رابطه جهت 
نشــان دادن خصومت علیه ایران در دســتورکار قرار 
داده اند. از این رو، از اتفاقات گذشته باید درس گرفت 
و بــا رفــع برخی نواقــص، در میدان عمل و اقدام گام 

گذاشت.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

مقدمه چینی 
برای افزایش 
قیمت 
بنزین

»نقش اقتصاد «   مصوبه آزادسازی 
واردات بنزین سوپر
را واکاوی کرد

سارینا سیف
روزنامه نگار
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رقص مرگ در میخانه های خانگی!

ایــن روزهای پائیزی جولان میهمــان ناخوانده در میخانه های خانگی بدون 
کوچکتریــن ترحمــی به میزبان و مهمــان، افزایش آمار فوت و نابینایی دائم 
میگســاران را به همراه داشــته و زنگ خطر جدی عوارض مصرف مشــروبات 

دست ساز و خانگی را در اکثر استان های کشور به صدا درآورده است.
در واقع سرخوشی لحظه ای، سرگرمی و تفریح، جلب توجه، احساس قدرت، 
همرنگ شــدن با جماعت و پرُ کردن لاتی با نوشــیدن جرعه ای از مشــروبات 

دست ساز به بهای از دست رفتن بینایی و حتی جان آدمی تمام می شود!
عوارض غیرقابل بازگشت مسمومیت با متانول که در مشروب های دست ساز، 
به وفور یافت می شود، در کمتر از چند ساعت به اعضای اصلی بدن نظیر کبد، 
کلیه، سیستم بینایی آسیب جدی می رساند و باعث کوری دائم و مرگ می شوند. 
اغلب مسمومیت های الکلی در ایران ناشی از مصرف الکل های دست ساز است 
و بــه ایــن دلیل که در روند تولید این مشــروبات هیچ نظارت و کنترلی روی 

فرآورده وجود ندارد، تشکیل ترکیبات سمی در الکل ناگزیر است.
سوگمندانه با افزایش قیمت دلار و عدم امکان خرید مشروبات پلمپ شده و 
اصل، عده ای از ســودجویان به تهیه مشــروبات الکلی دست ساز و بسته بندی 
آنها در شیشه های خارجی اقدام کرده و به عنوان مشروبات الکلی خارجی به 
فروش می رســانند و باعث تشــدید بحران مصرف مشــروبات غیراستاندارد و 

خطرناک شده اند.
در ضمن برخی نیز از الکل سفید که در داروخانه ها توزیع می شود، به عنوان 
مشروب الکلی استفاده می کنند. با آنکه وزارت بهداشت کارخانه داران را ملزم 
کرده که یک ماده تلخ کننده )دتاتونیوم بنزوات( به الکل ســفید اضافه کنند 
بلکه از جلوی مصرف خوراکی آن گرفته شــود اما گزارشــهای رســمی نشان 
می دهد که مصرف خوراکی الکل سفید که از داروخانه ها تهیه می شود، همچنان 

رو به افزایش است.
علل گرایش به مصرف مشروبات الکلی ��

کارشناسان دلایل گسترده ای را در جهت افزایش گرایش به مصرف الکل بیان 
می کنند اما یکی از مهم ترین دلایل گرایش جوانان به مشروبات الکلی را کمبود 
و گرانی تفریح و سرگرمی مختص جوانان می دانند. ظاهراً این دوستان خبر 
ندارند که مواد مخدر و مشروبات الکلی پای ثابت بساط جوانان دارای تمکن 
مالی نیز هست و این داستان ربطی به کمبود و گرانی تفریح و سرگرمی ندارد 
و اگر تفریحات مدنظر این کارشناسان رایگان هم شود، به نظر نمی رسد، در 
میزان مصرف الکل – این محبوب کشــنده - در کشــور تغییر چندانی حاصل 

شود!
دلیل این محبوبیت نیز احســاس سرخوشــی و آرامشــی است که فرد فارغ از 
تبعات و اثرات کشنده آن بدان پناه می برد. البته برخی نیز به منظور خوددرمانی 
یا مقابله با اضطراب اجتماعی و ســایر عوامل اســترس زای زندگی به مصرف 
نوشیدنی های الکلی روی می آورند و جالب اینکه ۲۵ درصد دانشجویان مصرف 

الکل را بدون اشکال می دانند!
در کشورهای اروپایی استفاده مشروبات الکلی برای جوانان زیر ۱۸ سال ممنوع 
اســت و برای مصرف کنندگان زیر ۱۸ ســال مجازات سنگینی در نظر گرفته 
شده است. این در حالی است که کسانی که به این جوانان مشروب می فروشند 
نیز با مجازات های سخت مواجه هستند. در ایران به دلیل ممنوعیت خرید و 
فروش مشروبات الکلی، عملًا نمی توان نظارتی بر نحوه فروش، سلامت کالا و 

غربال خریداران نوشیدنی های الکلی داشت.
اما با وجود اعلام دلایل متعدد در افزایش گرایش نوجوانان و جوانان به مصرف 
نوشــیدنی های الکلی در ســال های اخیر، بدون هر گونه تعارف، تابو شکنی و 
ســیاه نمایی باید اذعان کرد، "شکســته شــدن قبح مصرف الکل در جامعه، 
کمرنگ شــدن باورهای مذهبی و در دســترس بودن این نوشیدنی مرگبار"، 
ســه عامل مهم بالا رفتن ســرانه مصرف مشــروبات الکلی در کشور محسوب 

می شوند.
بر همین اساس میانگین سنی مصرف کنندگان اصلی الکل در کشور به ۱۳ تا 
۳۵ ســال رســیده است. این گروه می توانند با سفارش تلفنی مشروبات الکلی 

محبوب خود را در مدت کوتاهی، در مقابل منزل خود تحویل بگیرند!
یادمان نرود وقتی در مقابل تالار عروسی در شهر کوچک و مذهبی و در مقابل 
چشــم انظار، میزبان با دبه ۲۰ لیتری بطری های خالی نوشــابه را از مشــروب 
دست ساز پر می کند و پدر در تالار فقط کمی آن سوتر از میز فرزندش، جرعه ها 
را به سلامتی دوستان و اطرافیان بالا می رود، یعنی کار عمیقاً از خرک در رفته 

است!
مقابله با پدیده الکلیسم ��

آنطــور کــه پلیس می گوید ســالانه حداقل بین ۶۰ تــا ۸۰ میلیون لیتر انواع 
مشــروبات الکلی به صورت قاچاق از طریق مرزها وارد کشــور می شود ولی به 
دلیل تولید زیرزمینی و مخفیانه مشروبات دست ساز، آماری از میزان تولید 
این دســت مشــروبات وجود ندارد.در چنین شرایطی که آمار دقیقی از میزان 
واردات، میزان تولید زیرزمینی، تعداد فروشندگان و مصرف کنندگان، تعداد 
معتادان به الکل و حتی میزان سرانه مصرف وجود ندارد، بالتبع مقابله با این 
پدیده به این راحتی نخواهد بود.تا همین چند ســال و به شــهادت پا به ســن 
گذاشــته های این مقوله، میزان مصرف مشــروبات در ماه های محرم و صفر و 
رمضان به کمترین مقدار خود می رســید و میگســاران در عمل به حرمت این 
ماه ها و احترام به شعائر سایر شهروندان از نوشیدن الکل خودداری می کردند. 
اما با کمرنگ شدن باورهای مذهبی در نزد جوانان، هیچ حرمتی برای دین و 
شعائر مذهبی از سوی قاطبه میگساران نیستیم. در چنین شرایطی تنها گزینه 
روی میــز آموزش اســت و باز هم بایــد به طناب قابل اطمینان ولی پر هزینه 

آموزش روی بیاوریم و بر مقوله پیشگیری تمرکز کنیم.
سخن پایانی ��

بی تردید مقابله با مصرف نوشیدنی ای که در خفا تولید یا وارد کشور می شود 
و دور از چشــم دیگران در مکان های خصوصی و بعضاً عمومی به صورت غیر 
قانونی سرو و مصرف می شود، به سادگی مقابله با گرانفروشی لبنیات و گوشت 
و حبوبات یا حتی پدیده پیچیده ای مثل حجاب نیست که عیان باشد و میزان 
مصرف یا افراد مصرف کننده شناســایی و کنترل شــوند. در این شــرایط هم 
افزایی نهادهای مختلف و برنامه ریزی های گسترده فرهنگی، آموزشی، مذهبی 
و اقتصادی اولین و ابتدایی ترین گام در فرهنگ سازی، پیشگیری و مقابله با 
تسری این پدیده شوم محسوب می شوند. به نظر می رسد گاه آن فرا رسیده 
تا مسئولان امر در مواجهه با این بلای خطرناک دور عبارت هایی نظیر سیاه 
نمایی، شکســته شــدن قبح مصرف الکل، درگیر شــدن ذهن مسئولان، مرز 
نگرانی، مرز هشــدار، به صدا در آمدن زنگ خطر جدی، عدم نگرانی از آمار 
اعتیاد به الکل، عدم نیاز به تأسیس کمپ های ترک الکل و ... را قلم بگیرند و 
به جای رویکرد لاپوشانی، رویه معقول و منطقی دیگری را اتخاذ کنند! شاید 

فردا هم دیر باشد...

وحید حاج سعیدی 
روزنامه نگار

دیدار محرمانه 2 ساعته مشاور ترامپ با سفیر ایران در سازمان ملل؛  
ایران و آمریکا در مسیر تنش زدایی؟!

ایلان ماسک با سفیر ایران در سازمان ملل متحد دیدار کرد.
نیویورک تایمز در خبر اختصاصی به قلم فرناز فصیحی خبرنگار ایرانی - امریکایی 
خود نوشــت: ایلان ماســک مشاور دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا 
روز دوشــنبه با ســفیر ایران در ســازمان ملل متحد در نیویورک دیدار کرد. این 
روزنامه به نقل از دو مقام ایرانی گزارش داد دیدار در مورد چگونگی تنش زدایی 
و کاهــش تنــش بیــن ایران و آمریکا بود.هنوز هیچ منبعی در دولت ایران به این 
خبر واکنش نشان نداده است. این نخستین دیدار و تماس میان دولت ایران و 
دولت ترامپ به شــمار می آید. دو مقام ایرانی به نیویورک تایمز گفتند دیدار 
ماسک و امیرسعید ایروانی سفیر ایران در مکانی محرمانه برگزار شد و بیش از 
یک ساعت طول کشید. این دو منبع ایرانی به شرط عدم افشای مشخصات شان 
این خبر را به خبرنگار نیویورک تایمز داده اند. آنها این نشســت را "مثبت" و 
"خبر خوب" توصیف کردند. "استیون چونگ" مدیر ارتباطات ترامپ در پاسخ 
به این سوال که آیا چنین جلسه ای برگزار شده است گفت: "ما در مورد گزارش های 
ملاقات های خصوصی که رخ داده یا نداده، اظهار نظر نمی کنیم." ایلان ماسک 
هم به درخواست نیویورک تایمز برای اظهار نظر پاسخ نداد. یکی از این دو منبع 
ایرانی گفت این آقای ماسک بود که درخواست این ملاقات را داد و سفیر ایران 
هم محل دیدار را انتخاب کرد. این دو مقام ایرانی گفتند دیدار با ماسک راه حلی 
برای ایران فراهم کرد و به ایران اجازه داد از دیدار مستقیم با یک مقام آمریکایی 
خودداری کند. با این حال، ماســک به زودی پســت رســمی خواهد داشت. او به 
عنوان مدیر مشترک سازمان کارآمدی دولت جدید معرفی شده است. نیویورک 
تایمز افزود یکی از مقامات وزارت خارجه ایران گفت ســفیر ایران در این دیدار 
به آقای ماسک گفت که دولت امریکا باید معافیت های تحریمی را دریافت کند. 
دونالد ترامپ به تازگی در انتخابات ریاست امریکا پیروز شد تا به زودی با حضور 
در کاخ سفید، دوره جدید ریاست بر امریکا را آغاز کند. ایلان ماسک، میلیاردر 
و کارآفرین، از نزدیک ترین چهره ها به ترامپ به شــمار می آید. وی از حامیان 
ترامپ در انتخابات بود و قرار است در دولت جدید امریکا، رهبری یک سازمان 

برای افزایش کارآمدی نهادهای دولتی را برعهده بگیرد.

رونمایی از یک نامه جنجالی
قیمت خودرو را ۸۰ درصد گران کنید!

قیمت خودرو همواره یکی از پرچالش ترین آیتم ها در اقتصاد ایران تلقی می شود.
در حالی مساله قیمت با حساسیت شدید از سوی افکار عمومی دنبال می شود 
که بررسی ها نشان از آن دارد که تعیین قیمت خودرو از سوی دولت همواره با 
اعتراض خودروســازان همراه اســت و از سوی دیگر فاصله زیاد قیمت خودرو در 
بازار با قیمت اعلامی کارخانه سبب شده است مشتریان نیز از این وضعیت ناراضی 
باشند. در عین حال کیفیت پایین خودرو در کنار اقتصاد نارسا و زیان انباشته 
خودروسازان همگی دست به دست هم داده است تا وضعیت صنعت خودرو در 
دولتی ها نیز ناراضیانی داشته باشد.  حالا در شرایطی که بازار خودرو با رکودی 
ســخت و سنگین روبروســت، احمد نعمت بخش دبیر انجمن خودروسازان در 
نامه ای خواستار افزایش قیمت خودروهای داخلی شده است.  این نامه در شرایطی 
منتشــر می شــود که بحث افزایش نرخ بنزین یکی از داغ ترین بحث ها در افکار 
عمومی اســت و دولت نیز به تازگی در طرحی تازه نســبت به آزادســازی قیمت 
بنزین سوپر وارداتی کرده است. حالا روزگار خودرو در گزارشی اعلام کرده است  
نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان در نامه ای به معاون اول رئیس جمهور 
خواســتار افزایش قیمت کارخانه ای ایران خودرو و ســایپا شــده و عنوان کرد با 
افزایش ۸۰ درصدی قیمت ها تازه به قیمت تمام شــده می رســیم. در این نامه 
آمده اســت که این دو خودروســاز ماهانه حداقل دو هزار میلیارد تومان ضرر 

میکنند و بدهی آن ها به قطعه سازان از یکصد هزار میلیارد گذشته است.
پیش از این در شهریور ماه نیز نعمت بخش از درخواست سازمان حمایت برای 

افزایش هشتاد درصدی قیمت خودرو خبر داده بود.

2.2 میلیون مهاجر افغان به خانه برگشتند
آژانــس توســعه بین الملــی آمریکا )یــواس اید( در گزارشــی به نقل از 
کمیســاریای عالی ملل ســازمان ملل در امور پناهندگان اعلام کرد که از 
تاریخ ۱۵ آگوست ۲۰۲۳ تا سپتامبر ۲۰۲۴ میلادی، بیش از  ۲,۲ میلیون 

مهاجر افغان از ایران و پاکستان به کشور خود بازگشته اند.
بر اســاس گزارش آژانس توســعه بین المللی آمریکا، در یک سال اخیر، 
۲.۲ میلیون مهاجر افغان از کشــور های ایران و پاکســتان به وطن خود 
بازگشــته اند. به گزارش تسنیم، آژانس توسعه بین الملی آمریکا )یواس 
اید( در گزارشــی به نقل از کمیســاریای عالی ملل ســازمان ملل در امور 
پناهندگان اعلام کرد که از تاریخ ۱۵ آگوست ۲۰۲۳ تا سپتامبر ۲۰۲۴ 
میلادی، بیش از  ۲,۲ میلیون مهاجر افغان از ایران و پاکستان به کشور 
خود بازگشته اند.  این گزارش نشان می دهد که از این تعداد، تنها ۷۳۴ 
هزار و ۸۱۷ نفر از پاکســتان به افغانســتان بازگشته اند. همچنین، نهاد 
یادشــده اعلام کرده اســت که در این مدت به ۵۸۸ هزار مهاجر برگشته 
کمک های لازم را ارائه داده است.بر اساس این گزارش، در سال گذشته، 
۲۳,۷ میلیون نفر در افغانستان نیازمند کمک های بشردوستانه بوده اند 
که از این تعداد، ۱۷,۳ میلیون نفر به کمک های فوری نیاز داشــته اند. 
در مجمــوع، ۳۲,۱ میلیــون نفر در سراســر افغانســتان از کمک های 

بشردوستانه بهره مند شده اند.
 علاوه بر این، یو اس اید به نقل از سازمان بین المللی مهاجرت نیز اظهار 
داشــت در ســال گذشــته میلادی، افغانستان با ۶,۶ میلیون آواره داخلی 
مواجه بوده اســت که در حال حاضر نیز به ارائه کمک های اضطراری به 

آسیب دیدگان از حوادث طبیعی در افغانستان ادامه می دهد.

کارخانه کشتار با هوش مصنوعی

برای بســیاری، عدم درک مقیــاس و تعیین میزان 
خطرنــاک بودن یــک تهدید بالقوه، عــدم درک یا 
تفسیری از جرائم سایبری و نحوه عملکرد آن ها و به 
دنبــال آن عدم اطمینان از امنیت داده ها و اطلاعات 
اولین اشتباهی است که مرتکب می شوند و راه را برای 

نفوذ هکرها به زیرساخت ها هموار می کنند.
اگر تصور می کنید همه نقاط ضعف احتمالی که باعث 
آسیب پذیری زیرساخت می شوند را ترمیم کرده اید، 
باید بدانید که این دیدگاه اشتباه است و ممکن است 
حفره هــای امنیتی زیادی مســتتر در زیرســاخت 
ارتباطی باشند که از دید شما پنهان باقی مانده اند. به 
همین دلیل است که شرکت ها تصمیم گرفتند برای 
کاهش مخاطرات پیرامون زیرســاخت های ارتباطی 

به سراغ هوش سایبری بروند.
قدمت هوش مصنوعی به دهه ۱۹۴۰ م برمی گردد و 
این پدیده از همان زمان در حوزه های نظامی و امنیتی 
کاربرد فراوان یافته اســت. نســل جدید تسلیحات 
نظامــی، از جنگ افزارهای ثابــت در نیروی دفاعی 
کشــورها هستند. در عصر حاضر بسیاری از کشورها 
به دنبال تقویت زرادخانه روباتیک خود هستند. برای 
مثال چین با رونمایی از ۲۷ مدل مختلف روبات های 
مسلح تا سال ۲۰۱۲ مقام اول را داشت. بسته به میزان 
خودمختاری، روبات ها به کنترل از راه دور )نمونه های 
 ۹-MQ ابتدایــی پهپادها(، نیمه خودمختار )پهپاد
Reaper( و کاملًا خودمختار تقسیم می شود. هوش 
مصنوعی بیشــتر در نوع سوم پدیدار شده است. این 
سلاح ها توانایی دارند در محیط از پیش تعریف شده 
به جست و جو، شناسایی، انتخاب و حمله به اهداف 
بپردازند. بدون این که کنترل همزمان توسط اپراتور 
انجام پذیرد. در حال حاضر تســلیحات خودمختار با 
احتیاط به کار می رود. انستیتو بین المللی تحقیقات 
صلح اســتکهلم موشــک هدایت شــونده دو حالته 
بریمستون را در زمره مهمات هدایت شونده عملیاتی 
با خودمختاری انتخاب هدف قرار داده است.استفاده 
از هوش مصنوعی در فرماندهی و کنترل به ویژه برای 
افزایش عملکردهای شناختی، بیولوژیکی و تحلیلی 
در حال تقویت است. هوش مصنوعی همچنین باعث 
می شود تا سیستم های هدف گیری الکترونیکی کمتر 
مســتعد آسیب در برابر عملیات دشمن شوند. هدف 
پیداکــردن  شناســایی،  در  مصنوعــی  هــوش 
اســتراتژیک ترین هدفی است که ارزش تمرکز برای 
شلیک را داشته باشد. هوش مصنوعی در صنایع نظامی 
قادر است تا یک استراتژی برای سلاح های خود کنترل 
شونده ایجاد کند است. کاربرد دیگر هوش مصنوعی 

در صنایــع نظامــی، شناســایی و توصیف تهدیدات 
ارتباطــی جدید، یادگیری نحوه پارازیت کردن آن و 
ارزیابی اثربخشی پارازیت در میدان دارد. با این سیستم 
می توان ارتباطات بی سیم را در میدان جنگ غیرفعال 
کرد. هوش مصنوعی همچنین در پردازش حجم زیاد 
داده بسیار مؤثر است. هوش مصنوعی برای پیش بینی 
احتمــال وقــوع و زمان وقوع مجــدد برخی روندها 
اســتفاده می شــود. برای مثال ارتش آمریکا از سال 
۲۰۱۱ نرم افزار Palantir را در جنگ در افغانستان 
به کار گرفت تا لیســتی از ســازندگان بمب را که به 

تروریست ها کمک می کنند تهیه نمایند.
توانایی هوش مصنوعی برای بهبود کارایی و افزایش 
بهره وری در حوزه نظامی، برای دولت آمریکا از اهمیت 
راهبردی برخوردار اســت. سیاست گذاران آمریکایی 
بــر ایــن باورند که پیشــرفت های هوش مصنوعی و 
اســتفاده از آن برای برتری در ساخت نیمه رساناها و 
محاسبات کوانتومی، عرصه های سنتی رقابت نظامی 
مانند انبارهای موشک و تعداد نیروها را به هم می زند. 
طبق یک نظرسنجی توسط اتاق بازرگانی آمریکا، ۸۰ 
درصد آمریکایی ها معتقدند که رهبری این کشور در 
هوش مصنوعی یک امر ضروری اســت و این گزاره 
کاملًا روشــن اســت که هر کس در پیشرفت هوش 
مصنوعی پیشرو باشد، اقتصاد جهان را رهبری خواهد 
کرد. گزارش Tortoise Intelligence نشــان 
می دهد که کل ســرمایه گذاری هوش مصنوعی در 
سال ۲۰۲۱ به ۷۷.۵ میلیارد دلار رسید که نسبت به 
رکورد قبلی ۳۶ میلیارد دلار سال ۲۰۲۰ بیانگر افزایش 
قابل توجه بود. آمریکا در این زمینه کشور پیشرو در 
جهان است و بیشترین سرمایه گذاری را در این حوزه 
دارد.افزایش ســرمایه گذاری آمریکا در این زمینه از 
دوره اوباما افزایش یافت و در دوره ترامپ اوج گرفت. 
در دوره ترامپ در سند راهبرد امنیت ملی ۲۰۱۷ هم 
جهت حفظ مزیت رقابتی واشــنگتن از فناوری های 
نوظهور برای رشــد امنیت مانند هوش مصنوعی به 
ویژه برای سلاح های خودکار نام برد و هم به خطراتی 
که از ناحیه رقبا با جمع آوری اطلاعات و قابلیت آنها 
در تجزیه و تحلیل داده ها بر اســاس هوش مصنوعی 
و یادگیری ماشینی علیه آمریکا، اشاره داشت. ترامپ 
همچنیــن در فوریه ۲۰۱۹ یک فرمان اجرایی تحت 
عنوان حفظ رهبری آمریکا در هوش مصنوعی صادر 
کــرد کــه در آن به نقش این فناوری در امنیت ملی و 
محافظت از ارزش های آمریکایی اشاره شده است. در 
دوره بایــدن نیز ســند راهبرد امنیــت ملی ۲۰۲۱، 
فناوری های هوش مصنوعی و محاســبات کوانتومی 
مورد رقابت قدرت های بزرگ را برشــمرده که توان 
تغییر موازنه اقتصادی و نظامی بین کشورها را دارند.
همکاری های ایالات متحده با رژیم صهیونیســتی به 
عنوان متحد راهبردی آن همچون ســایر زمینه های 
در حوزه هوش مصنوعی نیز در جریان است. در ابتدا، 
کاخ ســفید اعــلام کــرد که دو طرف قصــد دارند از 
تحقیقات برای فعال کردن هوش مصنوعی در زمینه 
مراقبت های بهداشتی حمایت کنند. در ادامه نیز در 
ســال ۲۰۲۲ و در آســتانه ورود جــو بایــدن رییس 

جمهوری آمریکا به تل آویو؛ یائیر لاپید نخســت وزیر 
ایــن رژیــم اظهار کرد که: »اســراییل و آمریکا آغاز 
همکاری هــای راهبــردی در زمینــه فناوری های 
پیشرفته هوش مصنوعی و کوانتوم را اعلام می کنند.« 
استفاده رژیم صهیونیستی از هوش مصنوعی در جنگ 

با غزه از سوی منابع مختلف اشاره شده است.
روزنامه گاردین در گزارشی در اول دسامبر ۲۰۲۳ با 
عنوان »انجیل: چگونه اســراییل از هوش مصنوعی 
برای انتخاب اهداف بمباران در غزه استفاده می کند« 
استفاده رژیم از هوش مصنوعی را به دوره جنگ ۱۱ 
روزه سال ۲۰۲۱ غزه ۲۰۲۱ مربوط دانست که اولین 
جنگ هوش مصنوعی خود را با استفاده از یادگیری 
ماشــینی و محاســبات پیشرفته انجام داد. اما جنگ 
اکتبر ۲۰۲۳ فرصت بی سابقه ای به ارتش رژیم داد تا 
از چنین ابزارهایی در صحنه عملیاتی بسیار گسترده تر 
و به ویژه برای استقرار یک پلتفرم ایجاد هدف هوش 
مصنوعی به نام »انجیل« که ســرعت مرگ آوری را 

افزایش داده، استفاده کند.
یکی از موارد اســتفاده رژیم از هوش مصنوعی برای 
شناســایی افراد تحت پیگرد و مظنون عنوان شــده 
است. طبق اطلاعات متشر شده از سوی برخی مقامات 
رژیــم صهیونیســتی در نشــریه ۹۷۲+، ابزار هوش 
مصنوعی شناسایی هدف را در غزه آسان کرده و این 
ابزار می تواند قبل از حمله اهداف را در دسته بندی های 
خــاص تعییــن و قبل از صدور دســتور حمله تعداد 
غیرنظامیانی را که ممکن است کشته شوند، تحلیل 
و برآورد کند. آن ها همچنین اظهار کردند که در این 
روند از برنامه ای به نام لاوندر اســتفاده می کنند. به 
گفته آنها ارتش رژیم در هفته های نخســتین جنگ 
پــس از هفتم اکتبر بــه طور کامل به نرم افزار لاوندر 
متکی بوده است و افسران ارتش می توانستند با دست 
باز برای هدف قرار دادن افراد به فهرست لاوندر اتکا 
کنند بی آنکه مجبور باشند دلیل انتخاب افراد در این 
لیست را مجدداً ارزیابی کنند یا داده های خامی را که 
به این انتخاب منجر شــده، مجدداً بررســی کنند.

گاردین در گزارشی با بررسی این موضوع اعلام کرد 
که »استفاده اسراییل از سیستم های هوش مصنوعی 
قدرتمند در جنگ با حماس انبوهی از پرســش های 
حقوقی و اخلاقی را ایجاد کرده و رابطه بین پرســنل 
نظامی و ماشین آلات را متحول کرده است.« بلافاصله 
بعد از انتشــار این اطلاعات، ســخنگوی امنیت ملی 
آمریکا اعلام کرد که این کشــور در حال بررســی این 
گزارش ها است. در طرف دیگر ارتش رژیم صهیونیستی 
نیز استفاده از هوش مصنوعی به منظور پیگرد افراد 
را تکذیــب و در بیانیــه ای اعلام کرد که ارتش از هیچ 
سیســتم هــوش مصنوعی برای شناســایی فعالان 
تروریستی یا تلاش برای پیش بینی تروریست بودن 
یا نبودن یک فرد اســتفاده نمی کند.از این رو، کارزار 
ترور اسرائیل در غزه و لبنان، به نمود عینی تهدیدات 
گسترده ناشی از استفاده از فناوری و ربات های قاتل 
در میدان های جنگ تبدیل شده است. موجودیت هایی 
که کشتار انسان ها را به امری ماشینی و بسیار ساده 
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این مردم نمی دانند اینترنت چیست! هشدار یک پزشک انگلیسی درباره دهانشویه ها رقیب قدرتمند آیفون و گلکسی
اتیوپــی و اوگاندا بالاترین درصــد جمعیت آفلاین را 
دارند، به ترتیب با ۸۰.۶٪ و ۷۳.۰٪ از کل جمعیتشان. 
جمهوری دموکراتیک کنگو )DRC( درســت پس از 
آنها قرار دارد، با حدود ۷۰٪ جمعیت بدون دسترسی 
به اینترنت.براســاس گــزارش روزیاتــو، اینترنت به 
عنصری ضروری برای بشــریت تبدیل شــده است، به 
طوری که اکثر مردم جهان روزانه ساعت ها به صورت 

آنلاین سپری می کنند. با این حال، هنوز بیش از ۲.۵ میلیارد نفر در سراسر جهان 
بــه اینترنــت دسترســی ندارند. هند با بیش از ۶۸۴ میلیــون نفر که به اینترنت 
دسترســی ندارنــد، بزرگترین جمعیت آفلایــن را دارد که این رقم ۴۷.۶٪ از کل 
جمعیت این کشور را تشکیل می دهد. چین با ۳۳۶ میلیون نفر در رتبه دوم قرار 
دارد، هرچند درصد جمعیت آفلاین این کشور نسبتاً کمتر و معادل ۲۳.۶٪ است.

 بنابه گفته جرمی، حدود یک چهارم مرگ ها در بریتانیا 
در اثر ابتلا به ناراحتی های قلبی است و بررسی ها نشان 
داده اســت، ۳۷درصد از مــردم بریتانیایی برای حفظ 
بهداشــت دهان خود، حداقل روزی یکبار از دهانشویه 
اســتفاده می کنند و این ماده شــوینده یکی از مواردی 
است که افراد را به بیماری مهلک قلبی مبتلا می کند.   
دهان مانند دســتگاه گوارش، باکتری های مفید دارد. 

اما دهانشــویه، باکتری های مفید را از بین برده و به محیط ســالم دهان صدمه 
می زند. درواقع نوعی واکنش شیمیایی با باکتری های سالم در دهان رخ می دهد 
که موجب کنترل فشار خون می شود. وقتی باکتری های مفید دهان از بین بروند، 
احتمال بالا رفتن فشــار خون افزایش می یابد. فشــار خون بالا هم یکی از عوامل 

خطر ابتلا به سکته های قلبی و همچنین مغزی است.

هواوی رســما تاریخ رونمایی ســری میت ۷۰ را اعلام 
کــرد. پرچمــدار جدید هواوی باید بــه جنگ رقبای 
قدرتمندی از اپل و سامســونگ برود. براساس گزارش 
زومیــت، ریچــارد یــو، مدیرعامــل کســب وکار 
مصرف کنندگان هواوی، اعلام کرد که سری میت ۷۰ 
در تاریخ ۲۶ نوامبر )۶ آذر( رونمایی خواهند شــد. یو 
ضمــن اعلام تاریخ رونمایی از پرچمدار جدید هواوی، 

اشاره کرد که در همان تاریخ، هواوی یک برند جدید مخصوص خودروهای لوکس 
به نام Maextro نیز رونمایی خواهد کرد. ریچارد یو، در مصاحبه ای در نمایشگاه 
خــودرو گوانگــژو ۲۰۲۴، تاریخ عرضه ی ســری Mate ۷۰ هواوی را اعلام کرد. 
جالب اســت که حســاب های رسمی هواوی در شبکه های اجتماعی هنوز در این 

مورد سکوت کرده اند.
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